
سفر رییس جمهور به آمریکای لاتین

پالایشگاه فراسرزمینی، فرصتی برای صادرات نفت ایران
خریدار  رویای چند ده ســاله ایران در استفاده 
از ظرفیت پالایشــگاه های فراسرزمینی در کمتر 
از شــش ماه محقق شــد و اکنون با سفر مجدد 
رئیس جمهور به آمریــکای لاتین می توان انتظار 

اتفاقات بهتری را نیز داشت.
در اردیبهشــت ۱۴۰۱ بــا ســفر وزیــر نفت به 
آمریکای لاتین، ایــران با ونزوئــا و نیکاراگوئه 
۸ قــرارداد و تفاهــم در حوزه نفت و کشــاورزی 
امضا کــرد که یکــی از مهم ترین آن هــا قرارداد 
۱۱۰ میلیــون یورویــی بازســازی و تعمیرات 
اساسی پالایشــگاه ال پالیتو ونزوئا بود که منجر 
به صادرات ۱۰۰ هزار بشــکه نفت ایــران به این 

پالایشگاه فراسرزمینی شد.
سیدابراهیم رئیسی به سه کشــور کوبا، ونزوئا و 
نیکاراگوئه سفر کرد تا تقویت روابط اقتصادی و به 
خصوص انرژی ایران و کشورهای آمریکای لاتین 
را شخصا پیگیری کند، در سفر قبلی اتفاق مهمی 
که رخ داد امضای قــرارداد اولیه تکمیل ظرفیت 
پالایشگاه دولتی ۱۴۰ هزار بشکه ای »ال پالیتو« 
در ایالت کارابوبــو بــه ارزش ۱۱۰ میلیون یورو 
با هــدف تأمین تجهیزات پالایشــگاهی و کمک 
به تعمیرات اساســی آن بود، طبق قــرارداد دو 
کشــور، منابع مالی این پروژه از ســوی شرکت 
نیکو و خــوراک نفــت خام ایــن پالایشــگاه با 
مشارکت شرکت ملی نفت ایران از طریق شرکت 
نیکــو تأمین می شــود. پالایشــگاه »ال پالیتو« 
کوچک ترین پالایشــگاه نفتی در ونزوئاست که 

بیش از ۵۰ درصد ظرفیت آن خالی است.
 بخش پالایش ونزوئــا به دلیل تحریم های وضع 
شده علیه این کشور دچار فرسودگی مزمن است 
و شرکت های داخلی این کشور هم توانایی بالایی 
برای روزآمد کردن پالایشــگاه ها ندارند. در سال 
۲۰۲۰ ظرفیت اسمی پالایشی این کشور روزانه 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه و تولید پالایشی 
این کشــور ۱۲۳ هزار بشــکه بوده است. ونزوئا 
همانند ایران درگیر تحریم های یکجانبه آمریکا 
اســت و همکاری دو کشور و اســتفاده از تجارب 

متقابل به کم کردن اثر تحریم  کمک خواهد کرد.

صادرات، توسعه پالایشگاه، 
 پتروپالایشگاه و میدان ها محور فعالیت

 در آمریکای لاتین
وزیر نفت در جمع بندی رویدادهایی که در جریان 
ســفر قبلی به آمریکای لاتین محقق شد، تصریح 
کرد: موضوع صادرات نفت خام و میعانات گازی، 
فرآورده هــای نفتــی و محصولات پتروشــیمی 
که پیش از این ســفر محقق شــده بــود و نتایج 
آن را دیدیم امــا در گام دوم ما به عرصه توســعه 
ظرفیت پالایشگاه های این کشور قدم گذاشتیم 
و با افزایش ظرفیت پالایشــی برای جلوگیری از 

خام فروشــی نفت خام و میعانات گازی کشــور 
خودمان اقدام کردیم که همــه اینها در موازات با 
توسعه میدان های نفتی و گازی در دریا و خشکی 
کشــورهای آمریــکای لاتین پیش مــی رود که 

تفاهم نامه های خوبی برای آنها امضا کردیم.
وی در تشریح بازسازی پالایشــگاه های ونزوئا 
گفت: ایران با تعمیرات اساســی و بازســازی دو 
پالایشگاه تقریباً از کار افتاده ونزوئا در یک بازی 
برد - برد و همکاری مشــترک توانست ظرفیت 
پالایشــی آنها را در اختیــار بگیرد و بــا افزایش 
ظرفیت آنهــا نفت ایــران و ونزوئــا را در آنها به 

فرآورده تبدیل کند.
استفاده از ظرفیت خالی پالایشگاه فراسرزمینی 
اما تنها به »ال پالیتو« ختم نمی شود. وزارت نفت 
برای تعمیر پالایشــگاه »پاراگوانا«، بزرگ ترین 
پالایشــگاه نفتی ونزوئا با ظرفیــت ۹۵۵ هزار 
بشکه در روز آماده شده  است. مجتمع پالایشگاه 
پاراگوانا مســتقر در پونتو فیجو ونزوئا است که 
به عنوان ســومین پالایشــگاه جهان شــناخته 
می شود. این مجتمع پالایشــی، از سه پالایشگاه 
به نام های پالایشــگاه اوای، پالایشــگاه کادون 
و پالایشــگاه گرانده تشــکیل شده اســت. این 
پالایشــگاه پس از تحریم ونزوئا و عدم تعمیرات 

اساسی، فرسوده و از کار افتاده شده است.
سومین پالایشــگاهی که ایران برنامه استفاده از 
ظرفیت آن را دارد پالایشگاه ۱۰۰ هزار بشکه ای 
به نام »بولیوار ســوپریم ســوئنو« در نیکاراگوئه 
اســت. حجم ســرمایه گذاری این پالایشــگاه 
۴ میلیارد دلار برآورد می شــود، البتــه زمین و 
تأسیســات اساســی برای ایجاد این پالایشگاه 
۱۰۰ هزار بشــکه ای از ســال ها پیش وجود دارد 
که به دلیل تحریم های آمریکا نیمه کاره رها شده 

است.
همــکاری در بازســازی و تعمیر دو پالایشــگاه 

الپالیتو و پاراگوئانا ونزوئا اتفــاق بزرگی بود که 
نقطه عطفی مهم در صنعت نفت ایران به شــمار 
می رود و در دیگر کشــورهای آمریکای لاتین نیز 

این الگو در حال تکرار است.

پالایشگاه های فراسرزمینی؛ یک فرصت
عباس کاظمی، مدیرعامل ســابق شــرکت ملی 
پالایش و پخش فــرآورده های نفتــی ایران در 
خصوص مزایای پالایشگاه فراسرزمینی به ایسنا 
گفت: هرگونه ســرمایه گذاری در کشور مطلوب 
بوده، کشــوری توسعه یافته اســت که بتواند در 
داخل سرمایه گذاری کند و یا اینکه سازوکاری را 
برای جذب سرمایه  خارجی به کار بگیرد و یا حتی 

در خارج سرمایه گذاری کند.
وی با بیان اینکه در پالایشــگاه های فراسرزمینی 
پیشــتر تجربه داشــته ایم، به طوری که در دهه 
۴۰ ســه پالایشگاه در خارج از کشــور ساختیم و 
در آن ها سرمایه گذاری کردیم که امری مطلوب 
بود، گفت: اگر ایــران بتواند در خارج از کشــور 
سرمایه گذاری کرده و یا سرمایه جذب کند هر دو 
مطلوب بوده و به طور کلی باید گفت که ســرمایه 

گذاری به هر شکلی مقبول است.
مدیرعامل ســابق شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران با اشــاره به پتانســیل 
ایران برای ایجاد پالایشــگاه های فراســرزمینی 
در کشــورهای دیگر، گفت: در همه جای دنیا این 
پتانســیل وجود دارد، ایران می تواند در مالزی و 
اندونزی نیز اقــدام به این کار کنــد، در کل با هر 
کشوری به توافق برســیم امکان سرمایه گذاری 
وجود دارد.کاظمی افزود: در حال حاضر بیشــتر 
ســرمایه گذاری ها در خاورمیانــه و چین انجام 
می شــود، در حوزه پالایش نیز اســتارت کار در 
ونزوئا زده شــده که اقدامی مثبت اســت و این 
موضوع می تواند در دیگر کشورها نیز توسعه  یابد.

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد

خ ارز عامل اصلی بی ثباتی اقتصادی  نوسان نر
سرپرست سازمان توسعه تجارت اعلام کرد

وی وارداتی ترخیص ۴۰۰۰ خودر
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خانه  هنر   میرا

سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری مطرح کرد
وشن دیدگاه  ایران در ارتباط با برجام اصولی و ر

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد
 رشد ۶.۵ درصدی مصرف برق کشور نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته

با تدبیر دولت و تصویب مجلس:
برای اولین بار شکایت مستاجر از مالک 

امکانپذیر شد

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد
ابلاغ ۱۹ برنامه کنترل تورم به دستگاه های متولی
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فانتزی های جنگ اوکراین و کارت های وحشی تعیین کننده
علیرضا میریوسفی شــکاف عمیقی بین فانتزی های رسانه ای رهبران غربی در 
مورد پیــروزی در اوکراین با اظهار ناامیدی عمیقشــان در گفتگوهای خصوصی 
وجود دارد. چهار کارت وحشی و غیرقابل پیش بینی که می تواند سرنوشت جنگ 
اوکراین را تعیین کند، عبارتند از: تغییــر موضع چین، وضعیت اقتصادی آمریکا، 
تغییر سیاست های اروپا و به ویژه آلمان و فانتزی های هالیوودی رسانه های غربی. 

یادداشت

مجلس

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
۷۵ درصد برنامه های پنج ســاله توسعه کشور 
در ۶ دوره قبلی اجرا نشــده است و دولت ها باید 
پاســخگو باشــند که چرا قانون  را روی زمین 

گذاشتند.
سید مهدی فرشادان، با اشــاره به اینکه برنامه 
هفتم توســعه نباید به سرنوشــت برنامه های 
قبلی توسعه کشور دچار شود، گفت: متأسفانه 
فقط ۲۵ درصد برنامه های پنج ســاله توســعه 

کشور در سنوات قبل اجرا شد.
وی بیان کرد: ما دنبال آن هســتیم که برنامه 
هفتم توسعه که قرار اســت ریل گذاری پنج 
ســال آینده کشــور را ترســیم کند، بعد از 
بررســی و تصویب در مجلس و اباغ از سوی 
رئیس جمهور به درســتی و به طور کامل اجرا 

شود. 
در شــش برنامه قبلی وضعیت بــه این صورت 
بود کــه دولت ها هــر بخــش از برنامــه را که 
تمایــل داشــتند اجرا و هــر بخــش را هم که 

نمی خواستند، اجرا نمی کردند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اســامی تصریح کرد: باید دولت و مجلس عزم 
خود را جزم کنند و یک برنامه ای نوشته شود که 
واقعاً پنج سال آینده دورنمای مثبتی را متصور 
باشیم و به آن برنامه برسیم، نه اینکه تصمیمات 
و مصوبات مالایطاق داشته باشــیم که نتوانیم 

آن ها را اجرا کنیم.
نماینده مــردم ســنندج در مجلس شــورای 
اسامی ادامه داد: دولت ها می توانستند خیلی 
بیشتر از آن چیزی را که در برنامه های پنج ساله 
توسعه کشور اجرا کردند، اجرا کنند اما این کار 

را نکردند. 
۷۵ درصد برنامه های پنج ســاله توسعه کشور 
در ۶ دوره قبلی اجرا نشــده است و دولت ها باید 
پاسخگو باشند که چرا قانون های برنامه توسعه 
کشــور را روی زمین گذاشــتند و تا این حد آن 

قوانین را ضعیف اجرا کردند.
فرشــادان اظهار داشــت: امیــدوارم دولت و 
مجلس به گونه ای برنامه هفتم توسعه کشور را 
تدوین، بررسی و تصویب کنند که بسیار بیشتر 

از برنامه های قبلی قابلیت اجرا داشــته باشد و 
با واقعیت هــای روز جامعــه و مملکت منطبق 

باشد.
وی تاکید کرد: هنــوز لایحــه برنامه هفتم 
توســعه به مجلــس ارائه نشــده اســت و از 
جزئیات آن خبر نــدارم، اما کلیــات آن هم 
با شــش برنامه قبلی توسعه کشــور تفاوت 
چندانی نــدارد و موضوع مــازادی ندارد که 
بتواند ۷۵ درصد خلأ برنامه های اجرا نشــده 

قبلی را جبران کند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسامی اظهار داشت: برنامه هفتم توسعه باید 
ضمانت لازم را داشته باشد و یکی از حکم هایی 
کــه در جریان بررســی لایحه برنامــه هفتم 
توســعه در مجلس پیشــنهاد خواهیم داد آن 
است که برنامه هفتم ضمانت اجرا داشته باشد 
تا دولت ها به مجلس گــزارش اجرای برنامه را 
دهند و پاسخگو باشند. باید تضمین های لازم 
برای اجرای برنامه هفتم توسعه در نظر گرفته 

شود.

۷۵ درصد برنامه های توسعه قبلی اجرا نشده است

صفحه8کاهش شدید تورم در راه است

آگهی تجدید مناقصه عمومی
 نوبت دوم دومرحله ای82/ 1401و 1402/9

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآوردی)ریال( شماره مناقصه ردیف

900،000،000 9،000،000،000 1401/82 1

1،335،309،500 16،706،190،000 1402/9 2

 شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

نشانی  به  ایلام  استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  گذار:  مناقصه  نام   -1
تدارکات،واحد  دوم،امور  ۶۹۳۱۹۹۹۵۴۸۷،طبقه  مدرس،کدپستی  ایلام،بلوار 

قراردادها،تلفکس۰۸۴۳۳۳۴۷۷۵۵۲
2- موضوع مناقصات: ۱۴۰۱/۸۲ ،خرید و پیاده سازی نرم افزار اسکادا اتوماسیون 
شبکه توزیع برق استان ایلام ۱۴۰۲/۹:هوشمند سازی مشترکین ولتاژ اولیه استان ایلام

3- زمان دریافت اسناد مناقصه:از تاریخ  ۱۴۰۲/۳/۲۰ لغایت ۱۴۰۲/۳/۲۴ 
4- آدرس محل دریافت اسناد: مناقصه گران محترم میتوانند به منظوردریافت 
اسنادمناقصات به سامانه تدارکات الکترونیکی دولتwww.setadiran.irمراجعه نمایند.
تمامی  بایستی  پیشنهاد:مناقصه گران محترم می  5-آدرس محل دریافت 

مدارک وپاکات را بروی سامانه ستاد بارگزاری نمایند.
6- مهلت تحویل اسناد:ساعت ۱۳روزشنبه مورخ ۱۴۰۲/۴/۳

7- محل برگزاری مناقصه:ایلام ،بلوار مدرس شرکت توزیع نیروی برق استان 
ایلام،سالن جلسات

8- زمان بازگشایی پاکات:پاکات پیشنهاد راس ساعت ۹صبح روزیکشنبه مورخ 
۱۴۰۲/۴/۴ باحضور اعضای کمیسیون مناقصه بازگشایی می شود.حضور مناقصه گران 

درجلسه فوق الذکر با ارائه معرفی نامه بلامانع است
 9-ذکر شماره مناقصه وعنوان آن روی پاکات الزامی است 

10- اطلاعات برآورد وتضمین:

ازسوی امور مالی شرکت توزیع نیروی برق مطابق کاربرگ های پیوست_رسید 
بانکی واریز وجه مزبور به حساب شماره۱۹۰۴۰۵۱۹۳۰بانک تجارت .شعبه انقلاب 
به نام شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام مدت اعتبار تضمینهای فوق باید حداقل 
۳ماه از تاریخ صدور آن بوده وبرای همین مدت قابل تمدید می باشد و علاوه برآن 
 ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای مورد قبول ضمیمه اسناد تنظیم شده باشد.

11- شرکت توزیع برق استان ایلام دررد یا قبول کلیه پیشنهادها مختاراست.
12- پیشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پایان مهلت تسلیم پیشنهادات با 
مراجعه به سایت هایی که اسناد بر روی آن ها بارگذاری شده اند از اصلاحات احتمالی 

دراسناد مطلع گردند واسناد اصلاحی رامهروامضاکنند.
13-شرط قبولی مدارک واسناد صرفا وجود واثبات آن ها درجلسه مناقصه بوده 
وشرکت از پذیرش مدارکی که بعداز پایان مهلت تسلیم پیشنهادات وحین جلسه 

وبعداز آن ارائه شوند ترتیب اثر نمی دهد.
نکته بسیار مهم :عدم امضای دیجیتال اسناد برروی سامانه ستاد منجر به رد کلی 

پیشنهاد می گردد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۳/۲۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۳/۲۳
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چشم انداز سازمان انرژی اتمی تجاری کردن صنعت هسته ای است

سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری مطرح کرد
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فانتزی های جنگ اوکراین و کارت های وحشی 
تعیین کننده

علیرضا میریوســفی شــکاف عمیقی بین فانتزی های رســانه ای 
رهبران غربی در مورد پیروزی در اوکراین با اظهار ناامیدی عمیقشــان 
در گفتگوهای خصوصی وجــود دارد. چهار کارت وحشــی و غیرقابل 
پیش بینی که می تواند سرنوشت جنگ اوکراین را تعیین کند، عبارتند 
از: تغییر موضع چین، وضعیت اقتصادی آمریکا، تغییر سیاســت های 
اروپا و به ویژه آلمــان و فانتزی های هالیوودی رســانه های غربی. اگر 
جنگ یکســال دیگر طول بکشــد، احتمال عدم انتخاب مجدد بایدن 

بالا خواهد رفت.
اســتفان والت، اســتاد صاحب نام دانشــگاه هاروارد، در بازگشــت از 
کنفرانس امنیتی مونیــخ، ارزیابی خود از ســخنرانی ها و رایزنی های 
حاشــیه این کنفرانس که بر جنگ اوکراین متمرکز بود، در دو موضوع 

خاصه نموده بود:
اول، شــکاف عمیق در قبال رویکرد مقابل این بحران در میان رهبران 
کشورهای غربی حوزه آتانتیک از یکسو و رهبران کشورهای جنوب از 
هند و چین گرفته تا برزیل و عربستان در ســوی دیگر و دوم و مهمتر از 
آن شکاف عمیقی که در اظهارات و سخنرانی های پرشور رهبران غربی 
در مورد پیروزی قاطع و یکسویه در جنگ با روســیه با اظهار نومیدی 
و بدبینی مطلقی که همین رهبــران در گفتگوهای خصوصی بیان می 
دارند. به گفتــه وی، رهبران غربی، امیدی به پیــروزی در این جنگ و 
حتی بازپس گیری قسمت زیادی از مناطق اشغال شده شرق اوکراین 
و یا کریمه ندارند و هدفشان از ارسال ســاح و حمایت از اوکراین، جلو 
انداختن تصمیم روســیه برای خاتمه جنــگ و دادن موقعیتی بهتر به 
اوکراین برای دادن امتیازات کمتر در زمــان مذاکرات احتمالی آینده 

است که زمان آن بیشتر در دستان روسیه است تا طرف های غربی.
این تصویر، با بســیاری از فانتزی های جنگ اوکراین که توسط مقامات 
و رسانه ها طرح می شــوند تفاوت های زیادی دارد. فانتزی هایی از این 
دست که اوکراین به کمک تســلیحات پیشرفته غربی و ساح هایی که 
در راه است، دســت بالا را در جنگ اوکراین به دست آورده و به زودی با 
ضد حمله ای بزرگ و وســیع، روسیه را از مناطق شــرقی اشغال شده، 
شامل کریمه بیرون خواهد کرد؛ این که پوتین در دامی افتاده است که 
آمریکا و بایدن برایش پهن کرده بودنــد و پیروز نهایی و قاطع جنگ در 
اروپا میان روسیه و اوکراین، آمریکا و بایدن است؛ این که جنگ اوکراین 
یک نقطه عطف مهم در نظام بین الملل اســت کــه رهبری جهان را به 
آمریکا بازگرداند؛ این که این جنگ پایان پوتین و آغاز تجزیه روســیه 
است و دهها داســتان و ادعاهای آرزومندانه از این دســت. با این حال 
همانطور که اشــاره شــد، واقعیت های میدان با آنچه رسانه ها ترسیم 

می کنند، لزوما منطبق نیستند.
این درست است که جنگ به آســانی و سرراستی که پوتین تصورش را 
می کرد پیش نرفته و تبدیل به جنگی دردناک و پرهزینه برای روســیه 
شده اســت. این موضوعی اســت که پوتین نیز در نطق ســالانه اشبه 
آن اذعان داشــت. ولی با این حال باید دید آیا شــروع این جنگ برای 
آمریکایی ها که از بســیاری از جهات یکی از صحنه گردانان اصلی این 
جنگ هستند، مطلوب و بی هزینه بوده اســت و مهمتر از آن این که آیا 
واقعا خروجــی و نتیجه آن در آینده نامعلوم، تضمین شــده و در جهت 
منافع آمریکایی ها خواهد بود؟ و این که ریسک ها و خطرات خروج این 
جنگ از کنترل چه خواهد بود؟برای پاسخ به این سوالات می بایست دو 
موضوع را در سیاســت آمریکا از هم تفکیک نمود: اول مطلوبیت شروع 
جنگ اوکراین و دوم توفیق یا عدم توفیق آمریکایی ها در پیاده ســازی 

راهبرد محاسبه شده شان در قبال این بحران.
پاســخ کوتاه به این سوال اول این اســت که قبل از جنگ، آمریکایی ها 
آن را کامــا غیرمطلوب ارزیابــی می کردند و تــاش هایی هم جهت 
جلوگیری از آن نمودند، ولی راهبردشــان در کاهــش عوارض آن را تا 
امروز موفق ارزیابی می کنند. به دلایل متعــدد، آمریکایی ها و به ویژه 
بایدن آرزو داشــتند که این جنگ شروع نمی شــد و با دردسر کمتری 
هم به مهره چینی راهبردیشــان در قبال چین ادامه مــی دادند و هم 
دموکرات ها با تنش و دغدغه کمتری به موضوعاتی انتخابات میان دوره 
ای کنگره، مذاکرات احیای برجام و مهمتر از همه انتخابات سال آینده 
ریاست جمهوری می پرداختند. با این حال ارزیابی های اطاعاتی آنها 
نشان می داد پوتین تصمیم خود را برای این جنگ گرفته است و الگوی 
مدنظرش هم، تکرار الگوی فراری دادن زلنسکی از کیف و بعد روی کار 
آوردن یک دولت طرفدار روســیه در اوکراین است)مشابه فرار اشرف 
غنی از افغانســتان که جند ماه قبل اتفاق افتاده بود( و این که نامطلوب 
ترین سناریو برای روسیه اشغال کل اوکراین و تبدیل آن به باتاق های 
نظیر افغانســتان و عراق بود.به همین خاطر یــک راهبرد چند وجهی 
را قبل از جنگ طراحی و اجرا کردنــد: اول: تاش برای منصرف کردن 
پوتین از حمله، دوم: تصمیم بر عدم ورود مســتقیم به جنگ اوکراین؛ و 
سوم: دردناک کردن حداکثری حمله به اوکراین برای پوتین در تمامی 
سطوح نظامی، سیاسی و اقتصادی. آمریکایی ها تا به امروز این راهبرد 
را به خوبی اجرا کرده اند، ولی برای ادامه توفیقات شکننده آن تضمینی 

وجود ندارد.
دولت بایــدن برای جلوگیری از شــروع جنگ، تاش زیــادی کردند. 
از جمله با درز دادن اطاعات طبقه بندی شــده در ســطحی وسیع و 
افشای طرح های نظامی، ســناریوها و نقاط قوت و ضعف ارتش روسیه 
و همینطور گوشــزد کردن تبعات این حمله به روسیه، تاش کردند بر 

تصمیم پوتین تاثیر بگذارند که موفق نشدند.
در وهلــه دوم، و مدت ها قبل از شــروع جنگ اوکرایــن، آمریکایی ها 
تصمیم گرفتند در این جنگ مداخله مســتقیم نداشته باشند. بایدن 
برخاف نیکســون و ترومن که به ترتیب خلیج فارس و ایران را منطقه 
ممنوعه آمریکا برای هرگونه ماجراجویی نظامی شــوروی سابق اعام 
کرده بودنــد، چنین موضعی را در قبال اوکرایــن نگرفت و دولت وی از 
ابتدای این بحران به دقت مواظب بود که وارد باتاق جنگ در اوکراین 
نشود.ســومین و مهمترین عنصر راهبــرد آمریکایی ها در قبال جنگ 
اوکراین، هزینه مند و دردناک کردن حداکثــری بحران اوکراین برای 
پوتین و تبدیل آن به لقمه ای گلوگیر برای روسیه بود که در این زمینه 
در یکسال گذشته موفق عمل کرده است. به ویژه اینکه در تبدیل برخی 
جنبه های تهدیدزای این بحران به فرصت هایی نظیر احیای ناتو، ایجاد 
نوعی همبستگی در میان کشــورهای غربی، راهبری یک کارزار رسانه 
ای موفق علیه روسیه و …توافق قابل توجهی به دست آورده اند. با این 
حال آمریکایی ها از ابتدا میدانســتند و هنوز هم مــی دانند که امکان 
شکســت دادن روســیه که به معنی خارج کردن ســرباران روسیه از 

استان های شرقی و کریمه است، وجود ندارد.
یکی از نکاتی که می بایســت به باورمندان به تئوری پــروژه تله آمریکا 
برای روسیه در جنگ اوکراین یادآور شــد، دشواری های فراوانی است 
که دولت بایدن به ویژه در ماه های اول بحران اوکراین با آن مواجه شده 
بود. رکورد تاریخی قیمت بنزین در آمریــکا )که جزو مهمترین عوامل 
محبوبیت یک رئیس جمهور و حزب سیاســی در آمریکاست( و امتناع 
عربســتان و امارات از همکاری با آمریکا برای عرضه نفت بیشــتر برای 
تعدیل قیمت ها، بایدن را در خطر یک شکست سیاسی بزرگ قرار داده 
بود که وی توانست با اجماع نسبی دو حزبی و یک کارزار رسانه ای موفق 
از آن عبور کند.بــا این وجود کار هنوز نه برای روســیه و نه آمریکا تمام 
نشده است. روســیه ظاهرا پاتک سنگین رســانه ای، نظامی، سیاسی 
و اقتصادی غرب و آمریــکا را تا حدود زیادی خنثی کرده اســت و طی 
هفته هایی که از مقاله والت گذشته، روســیه امیدوارتر به نتیجه جنگ 
اســت. در طرف مقابل، هر چه جنگ بیشــتر طول بکشد، چالش های 
طرف آمریکایی، جدی تر و وضعیت بایدن در سال انتخابات سرنوشت 

ساز ۲۰۲۴ شکننده تر خواهد بود.

یادداشت

خریدار   سخنگوی ســازمان انرژی اتمی 
گفت: چشم انداز ســازمان انرژی اتمی این 
اســت که بتواند یک ســازمان قوی داشته 
باشــد که تحقیقات را بــه مرحله صنعتی و 

سپس صنعت را به تجارت برساند.
 بهــروز کمالوندی ســخنگوی ســازمان 
انرژی اتمی با حضــور در برنامه گفت وگوی 
ویــژه خبــری در خصــوص بازدیــد روز 
گذشــته رهبر معظــم انقاب اســامی از 
نمایشگاه دســتاوردهای صنعت هسته ای 
اظهارداشــت: من به نمایندگــی از هزاران 
متخصص و دانشــمند در حوزه هســته ای 
این را عرض می کنــم که بیانات مقام معظم 
رهبری یک انرژی مضاعفــی به همه ما داد 

که ان شاء الله شتابان حرکت کنیم.
وی گفت: ایشــان فرمودند مــن ممنونم از 
دانشمندان و مســئولان فعال هسته ای که 
امروز این دیدار خوب و این نمایشگاه عالی 
را برای ما تدارک دیدند. بســیار نمایشگاه 
خوبی بود، خشــنودکننده، دلگرم کننده 
و بشــارت دهنده. به نظرم به نحو بســیار 
زیبایی آن چه را که باید گفته بشــود ایشان 
فرمودند بــا توجه به این که دســتچینی از 
دستاوردها را امروز داشتیم و ایشان حدود 
یک ســاعت و نیم وقت گذاشتند و هر کدام 
از این محصولات را ســؤالاتی مطرح کردند 
و مطالبــی توضیح می دادند خدمتشــان و 

مشخص بود بحمدلله این صنعت شتابان در 
حال حرکت است و به خصوص تأکیدشان 
به این که این صنعت با توجــه به این که در 

زندگی مردم نقش مؤثر دارد.
کمالوندی افزود: امروز یک بخشــی از این 
صنایع کاماً مشخص اســت که در زندگی 
مردم تأثیــر دارد و در تأکیدات رهبری هم 
اشــاره کردند و در توصیه داشتند. هم ما به 
عنوان مســئول ســازمان انرژی اتمی، هم 
شما به عنوان صدا و سیما باید بیشتر در این 
زمینه کار کنیم و این حوزه هایی که خدمات 

رسانی می کنند را به مردم معرفی کنیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 
کاربرد »ایزوتــوپ پایدار« بــرای ترولیوم 
۱۳۰ اســت که خود این ماده اولیه برای یدُ 
۱۳۱ است که برای ســرطان های تیروئید 
اســتفاده دارد. یک نمونه ای از صدها نمونه 
موردی اســت که اخیراً در همین دو ســال 
گذشــته تکامل پیدا کرده و برای اولین بار 
این کار صــورت می گیرد و تفاوتــی که با 
ســانتریفیوژهای اورانیوم دارد این اســت 
که آن جا مــا دو ایزوتوپ داریم، بر اســاس 
حرکت گریز از مرکز، سنگین تر از سبک تر 
جدا می شــود ولی این جا با هشت ایزوتوپ 
مواجه هستیم که این ها سبک هم هستند 
و جداسازی این ها کار بســیار سخت تری 
است.وی ادامه داد: دانش خیلی بیشتری از 

ســانتریفیوژ می خواهد، یعنی ما می توانیم 
بگوییم که یک جهش داشتیم در از استفاده 
از ســانتریفیوژ؛ این هم یک نمونه اســت. 
»الکترواســتاتیک« که شــتابگر الکترون 
و یون اســت می تواند در زندگی مردم مؤثر 
باشــد؛ هم در بحث بهداشت و سامت، هم 
در محیط زیســت و در حوزه های مختلف 
دیگر. از »رادیودارو« هم حدود یک میلیون 
بیمار دارند مدام استفاده می کنند هم برای 
مسائل تشــخیصی، هم درمانی دارد و انواع 
رادیوداروهــا اســتفاده می شــود، حداقل 
۵۰ نوع رادیودارو تولید شــده، مردم دارند 

استفاده می کنند.
کمالوندی گفت: متأســفانه تحریم ها باعث 
شــده بود که هیچ رادیودارویی از کشورها 
وارد نشــود، حتی مواد اولیه وارد نشــود و 

این باعث شد که ســازمان به فکر این بیفتد 
که حرکت و جهشی داشته باشد که خدای 
ناخواسته مردم با مشکل مواجه نشوند کما 
این که مردم هم حــس نکردند این تحریم 
را، علیرغم این که ایــن تحریم واقعاً تحریم 
جدی ای بود. یک نمونــه اش عرض کردم 
رادیو دارو در حوزه های ســرطانی با توجه 
به این که آمار ســرطان در کشور ما افزایش 
پیدا می کند، حدود پنج سال گذشته حدود 
۳۰۰ هزار نفر ما بیمار ســرطانی داشتیم، 
این ها نیاز دارند.ســخنگوی سازمان انرژی 
اتمی بیان داشــت: به نظرم می رسد که ما 
باید برنامه های مختلفی را داشــته باشیم 
که هــر کدام از این هــا را بتوانیــم به مردم 
معرفــی کنیم، تأکید مقــام معظم رهبری 
هم همین بود که مردم آشــنا شوند، »فکر 
نکنند صنعت هســته ای فقط سانتریفیوژ و 
غنی سازی است«. اگرچه غنی سازی خیلی 
مهم اســت، ولی ما باید از این مرحله عبور 
کنیم. بدانیم که ایــن در زندگی مان مؤثر 
است. در صنعت مؤثر اســت. به طور مثال 
در صنعت نفت که در ســر چاهــی چه در 
داخل چاه، پالایشــگاهی حدود ۷۰ درصد 
از این تجهیزات نیاز به تجهیزات هســته ای 
دارد. شــما اگر این ها را نداشته باشید عماً 
می توانید مشــکل پیدا کنید در حوزه های 
مختلف نفتی یــا به طور مثــال در صنعت 

ســیمان. صنایع هم نیاز دارند.وی افزود: به 
طور مثال دنیا دارد با مشکل کم آبی مواجه 
می شــود، کشــور ما هم از آن حوزه هایی 
اســت که مواجه با کم آبی می شــود. این 
نســل گیاه ها که شــاید ۲۰۰ تا ۳۰۰ سال 
طول می کشــد خود را تطبیــق دهد با کم 
آبی؛ ما می توانیم با روش هــای پرتودهی، 
»نیوتیشن یا جهش نسلی« در آن ها ایجاد 
کنیم که خودش را تطبیق دهد با آب کمتر 
یا آب شور، جایی که آب شــیرین به اندازه 
کافی نیســت و حوزه هــای مختلف زیادی 
که به نظرم ده هــا برنامه مــا می توانیم در 

خصوص آنها داشته باشیم.
کمالوندی اظهارداشت: چشم انداز سازمان 
این است که بتواند یک سازمان قوی داشته 
باشــد که تحقیقات را به مرحلــه صنعتی 
برســاند و صنعت را به تجارت برســاند. در 
حقیقت این چرخه؛ چرخه ای است که شما 
از تحقیقات شــروع می کنیــد، نمی توانید 
متوقف شوید. بعد از این که تحقیقات تمام 
شد شما یک نیمه صنعتی را تولید می کنید 
به صورت پایلوت، بعــد از آن صنعتی و بعد 
از آن تجاری، وقتی که ما می گوییم تجاری 
یعنی عماًَ به بازار؛ چه بازارهای داخلی چه 
بین المللی عرضه می شود، کما این که الآن 
ما در »آب سنگین« بازار خوبی داریم یعنی 

مشتریان ما پشت صف هستند.

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: ایــران در ارتباط با موضــوع برجام 

دیدگاه های اصولی و روشنی دارد.
 ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست خبری در پاسخ به این سوال که 
تبادل پیام ها و مذاکرات غیر مستقیم میان 
ایران و آمریکا آیا برای بازگشــت به برجام 
اســت یا در چارچوب دیگری است، اظهار 
داشت: پاســخ ما به این سوال سخت نیست 
و در ارتباط با موضوع برجــام دیدگاه های 

اصولی و روشن شده ای داریم.
وی گفــت: ایــران هیچــگاه فرایندهای 
دیپلماتیک را متوقف نکرده اســت . معیار و 
ماک ما عملکرد طرف هــای مقابل ما بوده 

نه اظهارات رسانه ای که بیان می شود.
ســخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: دولت 
ســیزدهم هم در ارتباط با برجــام از ابتدا 
سیاست اصولی و واضحی را بیان کرده و آن 
اینکه برجام همه موضوع سیاست خارجی 
ما نیســت بلکه یکی از موضوعات مرتبط با 
سیاست خارجی اســت و در ارتباط با توافق 
اعام شــده که هرگونه توافقــی عاوه بر 
منویــات محکــم و منطقی رهبــر انقاب 
و همچنیــن منافع ملــی و قانــون اقدام 
راهبردی مجلس به منظــور تأمین منافع 
حداکثری کشــور و عدم عــدول از خطوط 

قرمز مورد توجه تیم مذاکره کننده است.
کنعانی در مــورد آزادســازی دارایی های 
بلوکه شده ایران در دیگر کشورها، نیز گفت: 
پیگیری دریافت این دارایی ها به عنوان یکی 
از موضوعات مهم با استفاده از ظرفیت های 
دیپلماتیک ادامه دارد. برای تأثیر گذاری بر 
موضع غیرقانونی آمریکا از طریق واسطه ها 
گفتگوهایی را ادامــه می دهیم لذا گام های 

مؤثری در این باره برداشته شده است.

توسعه روابط با کشورهای اسلامی 
جزو اولویت های ماست

وی در مورد روابط ایران و مصر، تصریح کرد: 
موضع صریح دولت و دســتگاه دیپلماسی 
قباً اعام شده و رهبری در دیدار با سلطان 
عمان دیدگاه خود را مطرح کردند. توســعه 
روابط با کشورهای اسامی در منطقه جزو 
اولویت های ماســت. در رابطه با مصر هم در 
صورت تمایل دولت مصر برای از سرگیری 

روابط با ایران ما نیز استقبال خواهیم کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در مورد 
بازگشایی ســفارت ایران در لیبی نیز گفت: 
امنیت در کشــور لیبی برای ما حائز اهمیت 
است. ما فرد مناسب برای تصدی مسئولیت 
ســفارت ایران در لیبی را انتخاب کرده ایم و 
روند اداری کار بــرای تعیین نهایی در حال 

انجام است.

امیدوارم شاهد آزادی زندانیان میان 
ایران و آمریکا باشیم 

کنعانی در پاسخ به این سوال که در روزهای 
گذشته شــاهد تبادل زندانیان میان ایران 
و اروپا بودیم و خبرهایــی برای تبادل میان 
ایران و آمریکا به گوش می رســد، آیا شاهد 
چنین اتفاقی خواهیم بود؟ گفت: امیدوارم 
شــاهد آزادی زندانیان میان ایران و آمریکا 
هم به زودی باشــیم . مذاکــرات از طریق 
واســطه ها ادامه دارد لــذا می توانیم اظهار 
خرسندی کنیم در صورتی که طرف مقابل 
هم این جدیت را داشته باید. منتظر نتیجه 

دهی گفتگوها از طریق واســطه ها هستیم. 
اراده دو کشــور در این زمینــه تأثیر گذار 

خواهد بود.
وی در مورد ســفر رئیس جمهور کشورمان 
بــه آمریــکای لاتیــن گفت: در هندســه 
سیاســی جهان نقش آمریکای لاتین حائز 
اهمیت اســت. هیئت ها بلندپایه اقتصادی 
از شــرکت های خصوصی ایران در این سفر 
حضور دارند و ان شــاالله همزمان با حضور 
آقای رئیسی شــاهد برگزاری نشست های 

بخش خصوصی دو کشور خواهیم بود.
وی گفت: این ســفر به دنبال دعوت رسمی 
کشــورهای آمریکای لاتین از آقای رئیسی 
صورت گرفته است. خوشــبختانه مواضع 
سیاسی مشــترکی درباره موضوعات مهم 
سیاســی و بین المللی با اغلب کشــورهای 
آمریــکای لاتیــن داریــم که بــه تقویت 

ارتباطات و همکاری کمک می کند.
وی گفــت: در کنار اســنادی که بــه امضا 
می رســد در نقطه جدیدی از همکاری های 
فــی مابیــن جمهوری اســامی ایــران و 
شــرکای خود در آمریــکای لاتیــن قرار 
داریم که همکاری هــای اقتصادی هم پایه 

همکاری های سیاسی توسعه پیدا کند.
کنعانی در مورد حقابــه هیرمند، گفت: در 
ارتباط با حقابه موضع ایران روشــن است و 
انتظار داریم بر مبنــای معاهده ۱۳۵۱ این 
حقابه از آب هیرمند تحویل داده شــود که 
در طول ســال های گذشــته این اتفاق را 
شاهد نبودیم. مذاکرات جدی دراین باره با 
افغانستان انجام شــد و به رغم اینکه بخشی 
از این حقابه داده شــد اما تمام آن براساس 

معاهده ۱۳۵۱ نبود.
وی ادامه داد: مطابق دستور رئیس جمهور 
هیئــت عالی رتبــه از ایران به افغانســتان 
ســفر کردند و برای اینکه بتوانیم در فضای 
آرامتری امــورات را پیش ببریــم قائل به 
اطاع رسانی رسانه ای نبودیم. گفتگوهای 
خوبی در ســطوح عالی با مقامــات دولت 
موقت افغانستان انجام شد و قرار شد طرف 
افغانی گام های جدیدی بــردارد. ما مبتنی 
بر سیاســت همســایه و مبتنی بر معاهده 
لازم الاجرا و محترمی که میان دو کشــور 
وجود دارد انتظار داریم مقامات افغانستان 
مسئولانه عمل کنند و حســن نیت خود را 
اثبات کنند چرا که حقابــه حق مردم ایران 

و سیســتان و بلوچستان اســت و می تواند 
زمینه ساز تقویت همکاری دو کشور باشد.

وی در مورد دیــدار علی باقری با مشــاور 
رئیس جمهــور آمریکا در مســقط، اظهار 
کرد: با هدف تحرک بخشی به مذاکرات رفع 
تحریم از پیشــنهادات مقامات ارشد عمان 
که چندین هفته گذشــته مطرح شده بود 
اســتقبال کردیم و تبادل پیام ها ادامه دارد. 
دستگاه دیپلماســی در مسیر تأمین منافع 
ملی از همه طرفیت ها اســتفاده می کند. از 

ابتکار و ظرفیت عمان نیز استفاده کردیم.
کنعانی در مورد تاکید رهبری مبنی بر انجام 
توافق با حفظ زیرســاخت های هســته ای 
گفت: مبنای مذاکرات رفــع تحریم همان 
توافق امضا شده برجام اســت و دراین باره 
چارچوب جدیدی را نداریــم و اخیراً توافق 
موقــت مطرح شــده کــه آن را گمانه زنی 
رســانه ای می دانیم و یا برخــی طرف ها با 
انگیزه های سیاسی خودشــان برای برهم 

زدن مذاکرات مطرح می کنند.

امنیت در منطقه باید به دست کشورهای 
منطقه تأمین شود

ســخنگوی وزارت خارجه در مورد ائتاف 
منطقــه ای و دریایی گفت: اصل اساســی 
برای مــا در منطقه همکاری های دســت 
جمعی به منظور ایجــاد تأمین امنیت برای 
همه کشورهای ساحلی منطقه است. ایران 
معتقد است امنیت در منطقه باید به دست 
کشــورهای اسامی تأمین شــود و حضور 
نیروهــای فرامنطقه ای مخــل امنیت در 
منطقه است. خوشبختانه در شرایط جدید 
منطقه ای و فضای مثبتی که در گفتگو ایران 
با کشــورهای منطقه ایجاد شــده از جمله 
توافق میان ایــران و عربســتان، معتقدیم 
شــرایط برای ایجاد روابط چندجانبه برای 
تأمین امنیت بــرای آبراهــه خلیج فارس 
فراهم اســت.وی گفت: با حضور نیروهای 
فرا منطقه ای در آب های بین المللی مخالف 
بودیم لذا همکاری منطقه ای می تواند بهانه 

حضور نیروهای فرا منطقه ای را سلب کند.
کنعانی در مورد روابط با عربســتان گفت: 
خوشــبختانه مانعی برای اجــرای توافق 
وجود نداشته و طرفین با اراده ای که از خود 
نشان دادند با جدیت عمل کردند. سفارت و 
سرکنسولگری ایران در جده به طور رسمی 

بازگشایی شــد. در مورد بازگشایی سفارت 
عربستان و سرکنســولگری آنها در مشهد 

هم انجام شده است.
وی بیان کرد: در آینده نزدیک شــاهد سفر 
وزیرخارجه عربستان به تهران خواهیم بود. 
می توانیم بگوییم در شرایط خوبی در روند 

روابط رسمی میان دو کشور قرار داریم.
کنعانــی در مورد روابــط بــا آذربایجان و 
گفتگوهای وزیر خارجه دو کشــور، گفت: 
چهار دور گفتگو در فواصــل مختلف میان 
وزرای خارجه دو کشور انجام شد. در آخرین 
دور گفتگوها برخی گام های اجرایی توافق 
شــده بود از جمله تبــادل هیأت های فنی 
میان دو کشور تا تنش پیش آمده را مدیریت 
کنند و سوتفاه ها رفع شــود. در چارچوب 
همان توافــق هیات هایی بین دو کشــور 
تبادل شــد و برای جمع بندی آن گفتگوها 
دور چهارم گفتگوهای وزرای خارجه انجام 
شد و به شــکل عام تفاهم میان طرفین بود. 
ان شــاالله هیأت های دیگری هــم تبادل 
خواهند شــد. اکنون در مرحلــه گفتگوها 
برای حرکت از مرحله تنش به مرحله جدید 
برای بازگشایی سفارت آذربایجان در تهران 

هستیم.
کنعانی درباره ســفر مقام امنیتــی اقلیم 
کردستان عراق به ایران گفت: مشورت های 
ما با دولت عراق مستمر است و در خصوص 
موضوع اقلیم یکــی از موضوعات مذاکرات 
اجرای توافقنامه امنیتی ایــران و عراق در 
ارتباط با تحکیم شــرایط در طول مرزهای 
مشترک دو کشور و خلع ســاح نیروهای 
مسلح تجزیه طلب در این منطقه بود. ایران 
انتظار دارد شــاهد تکمیل اجــرای توافق 

باشد.
سخنگوی وزارت خارجه در مورد گفتگوی 
تلفنی مکرون و رئیس جمهور کشــورمان، 
گفت: در گفتگوی با طرف های مختلفی که 
عاقمند به تعامل با ما هستند در چارچوب 
گسترش روابط استقبال می کنیم اما اینکه 
درخواست گفتگو کنند و بعد بگویند تماس 
گرفته و هشــدار داده انــد، را رد می کنیم. 
در ارتبــاط با گفتگوی انجام شــده طرفین 
دیدگاه های خود را مطــرح می کنند. ایران 
در رابطه با اوکراین دیدگاه های شفاف خود 
را مطرح کرده که جزئی از جنگ در اوکراین 

نیستیم.

وی ادامه داد: طــرف اروپایی نمی توانند در 
رابطه با اوکراین طرف ادعاگر باشند.

کنعانی در مورد نشست چهارجانبه درباره 
کشور ســوریه گفت: نشست چهارجانبه در 
اســتمرار هماهنگی ها و مشورت های چهار 
کشور برای کمک به تثبیت شرایط امنیتی 
در سوریه اســت و اینکه مناسبات ترکیه و 
سوریه هم بتواند به یکدیگر نزدیک شود. در 
چارچوب روند آســتانه ما توافقات گذشته 
را در نتیجــه اجاس هــای قبلــی داریم و 
برداشتن گام های تکمیلی نیازمند تشکیل 
جلسات مشــورتی اســت. این نشست در 
تکمیل اقدامات سازنده چهار کشور خواهد 
بود.وی در مورد روابط ایران و بحرین گفت: 
گفتگو ها به صورت غیر مستقیم ادامه دارد 
و مقامات بحرین آمادگی خودشان را اعام 
کردند و مــا در ارتباط با همه کشــورهای 
اســامی عاقه منــد به گســترش روابط 

هستیم.

حضور نیروهای آمریکا در سوریه 
غیرقانونی است

کنعانی در مــورد اقدامات آمریکا در منطقه 
گفت: در ارتباط با حضــور نیروهای نظامی 
آمریکا در خاک ســوریه موضع ما روشــن 
است. ما حضور نیروهای آمریکا را در خاک 
ســوریه غیرقانونی و نقض صریح حاکمیت 

سوریه تلقی می کنیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در رابطه با 
مناســبات ایران و اروپا و نگرانی اسرائیل از 
این رابطه گفت: نگرانی رژیم صهیونیستی 
امری طبیعی اســت لذا در ارتبــاط با اروپا، 
آمادگی داریم بر مبنای مصالح مشــترک 
روابــط خود را مبتنــی بر احتــرام متقابل 

تقویت کنیم.
کنعانی در مــورد انتخاب افــرادی خارج 
از کادر دیپلماتیــک وزارت امور خارجه به 
عنوان ســفیر در دیگر کشــورها گفت: این 
موضوع امری رایج اســت. معمولاً کشورها 
متناسب با کشــور هدف و نوع مناسبات و 
موضوعات مورد توجه، افــرادی را با توجه 
به نوع توانمندی، به عنوان ســفیر انتخاب 
می کنند لذا این امر مختص ایران نیســت و 

امری رایج است.
وی در مورد اینکه آیا امکان به روز رســانی 
برجام وجود دارد، گفــت: ما به دنبال همان 
برجام قبلی هســتیم و چیز جدیدی برای 
مذاکره با طرف مقابل نیست و مذاکراتی را 
که در حال انجام اســت در چارچوب همان 

برجام قبلی است.
کنعانی در رابطه با ســفر وزیرخارجه ترکیه 
به ایران افــزود: گفتگوهــای تلفنی خوبی 
میان دو وزیر خارجــه ایران و ترکیه صورت 
گرفته است و وزیرخارجه ترکیه در روزهای 

آینده به ایران سفر خواهد کرد.
ســخنگوی وزارت خارجه در پایان درباره 
پرداخت مطالبات ایران از عراق، خاطرنشان 
کرد: ایــران انتظــار دارد که متناســب به 
توافقات انجام شــده بین ایران و عراق عمل 
شود. متأسفانه در بازه زمانی یک سال اخیر 
در این زمینه با مشــکاتی رو به رو بودیم و 
بخشی از آن مداخات آمریکا و موانعی بود 
که این کشــور ایجاد کرد و ایــن موضوع به 
مســئولیت دولت عراق برمی گشت. روابط 
ایران و عراق به عنوان دو کشــور همســایه 

ارتباطی با دولت آمریکا ندارد.



سرپرست سازمان توسعه تجارت اعلام کرد

وی وارداتی ترخیص ۴۰۰۰ خودر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      23 خرداد 1402    شماره 1340

با تدبیر دولت و تصویب مجلس:
برای اولین بار شکایت مستاجر از مالک 

امکانپذیر شد
طبق مصوبه مجلس شورای اسامی، شــورای عالی مسکن مکلف شد 
هر ساله نســبت به تعیین ســقف یا میزان افزایش اجاره بهای مسکن 
اقدام کند و در صورت دریافت اجاره بیشــتر، مستاجر می تواند از مالک 
شــکایت کند. نمایندگان مجلس شــورای اســامی در جلسه علنی 
مجلس، گزارش کمیســیون عمران در مورد طرح دو فوریتی کنترل و 
ســاماندهی اجاره بهای اماک مسکونی را بررســی کرده و ماده ۸ این 

طرح را به تصویب رساندند.
بر اســاس ماده ۸ این طرح، شورای عالی مســکن مکلف است هر ساله 
نسبت به تعیین ســقف یا میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع شرط 
آن اقدام کند. شورای مذکور مکلف است تعیین سقف و میزان افزایش 

یاد شده این ماده را تا قبل از پایان اردیبهشت هر سال اعام کند.
جواد سادات فیرزنی مشاور مســکن وزیر راه و شهرسازی درخصوص 
طرح ساماندهی زمین و مســکن و اجاره بها به مهر گفت: طبق مصوبه 
مجلس دولت مجاز شده است که سقف اجاره بها در شهرهای بالای ۵۰ 

هزار نفر را تعیین کند.
وی در ادامه افزود: طبــق ماده ۸ این مصوبه در صورتــی که مالکین از 
مستأجران اجاره بیشــتری دریافت کنند مســتأجر می تواند از مالک 
شــکایت و اجاره را طبق قانون پرداخت کند و از ســوی دیگر مالک نیز 

برای دریافت اجاره بهای بیشتر جریمه خواهد شد.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرســازی در خصوص اینکه این قانون از چه 
زمانی اجرایی خواهد شد گفت: به محض اباغ از سوی شورای نگهبان 
این قانون توسط وزارت راه و شهرسازی اجرایی خواهد شد مستأجران 

می توانند از این قانون استفاده کنند.

وزیر رفاه تشریح کرد
ونیکی ح کالابرگ الکتر ویژگی های چهارگانه طر

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ویژگی های طرح کالابرگ الکترونیکی 
را تشریح کرد.

 سیدصولت مرتضوی در حاشیه نشست با اســتانداران سراسر کشور با 
بیان این که برای هماهنگی های نهایی برای اجــرای هرچه بهتر طرح 
کالابرگ الکترونیکی این نشست  برگزار شد، اظهار کرد: در این نشست 
گزارش جامعی از طرح کالابرگ الکترونیکی ارائه شد. این طرح، طرح 
بسیار موفقی اســت و برای تعادل بخشی به معیشــت مردم  اجرا شده 

است.
وی ادامه داد: کسانی که از  فرصت طرح کالابرگ الکترونیکی استفاده  
کنند، می توانند از امتیاز ۲۰ درصد یارانه تشــویقی بهره ببرند. اجرای 
این طرح با استقبال مناسبی دهک هایی که مشمول شده اند، مواجه و 
مشکات طرح هم برطرف شده است. امیدوارم در آینده اصاحاتی در 

این طرح صورت گیرد و دهک های بیشتری را پوشش دهیم.

وزیر رفاه همچنین دربــاره ویژگی های طرح کالابــرگ الکترونیکی، 
افزود: این طرح کاما اختیاری است. ۱۱ قلم کالای متنوع معرفی شده 
و افراد می توانند به صورت اختیاری از این طرح  استفاده کنند. کسانی 
که ۷۰ درصد از یارانه خود را چه بــه صورت فردی یا خانوادگی در طرح 
کالابرگ اســتفاده کنند، مشــمول افزایش یارانه خواهند بود. سامانه 
اعتباری هم تعریف شــده تا یارانه بگیران یک مــاه زودتر از واریز یارانه 

نقدی بتوانند از کالابرگ الکترونیکی استفاده کنند.

ودتر سود سهام عدالت  شرط پرداخت ز
 اعلام شد

مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
شرط پرداخت زودتر سود سهام عدالت سال ۱۴۰۱ را اعام کرد.

محمد باغستانی با اشاره به کاهش مهلت شرکت ها برای پرداخت سود 
از هشــت ماه به چهار ماه اظهار کرد: اگر ناشــران مهلت چهار ماهه را 
رعایت کنند و ســود را به حساب شرکت ســپرده گذاری مرکزی واریز 
کنند، سود ســهام عدالت نســبت به ســال های قبل زودتر به حساب 
مشمولان واریز خواهد شد. البته این موضوع ســاز و کار خاص خود را 
دارد و کاهش مهلت هشت ماهه باید تصویب شود و جزئی از اساسنامه 

شرکت ها باشد.
وی ادامه داد: اگر ناشــر ملزم به رعایت این موضوع باشد و دستورالعمل 
در مجامع ۳۶ شرکت ســهام عدالتی تصویب شــود، پیگیری ها برای 
وصول زودتر ســود سهام انجام شــده و امیدواریم ســود سهام عدالت 

زودتر به حساب مشمولان واریز شود.
مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
به این ســوال که پرداخت سود ســهام عدالت دو مرحله ای خواهد بود 
یا خیر؟ پاسخ داد: بســتگی دارد در مجامع چقدر سود تقسیم شود. در 
نهایت سازمان بورس گزارشــی برای شورای عالی بورس ارسال کرده و 

این موضوع توسط شورا تعیین تکلیف می شود.

معاون سازمان هواپیمایی کشوری:
تقاضا زیاد است و هواپیما کم

معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشوری با بیان 
اینکه با توجه به قیمــت بلیت هواپیما،  تقاضا برای ســفر هوایی وجود 
دارد، گفت که با وجود تدابیر صورت گرفته برای استفاده از کل صنعت 
هوانوردی، به دلیــل تقاضای زیاد و هواپیمای کم، امکان پاســخگویی 
به همه نیازها وجود ندارد.حســن خوشــخو در پاســخ به اینکه آیا در 
تابستان سال جاری در مقایسه با ســال گذشته، کاهش مسافرت های 
هوایی را شــاهد خواهیم بــود یا خیر، گفــت: تعــدا هواپیماهایی که 
امسال وارد کشور شــدند، تا یک ماه آینده و اوایل تابستان وارد چرخه 

خدمت رسانی خواهند شد و بخشی از نیازها را پاسخ می دهند.
وی ادامه داد: واقعیت این اســت که قیمت بلیــت هواپیما خیلی زیاد 
نیست و به همین خاطر تقاضا برای سفر هوایی وجود دارد و این موضوع 
به خصوص در تعطیات تابستانی مضاعف می شود. برنامه  ما این است 
که بتوانیم به نحوی نیازها را پاسخ دهیم؛ البته باید توجه داشته باشیم 
که در تابستان چند برنامه ریزی دیگر از جمله سفرهای حج و اربعین را 

هم خواهیم داشت که به حجم تقاضای ما اضافه می کند.
معــاون هوانوردی و امــور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری 
خاطرنشــان کرد: تدابیری انجــام داده ایم که بتوانیــم از کل صنعت 
هوانوردی اســتفاده کرده و بخشی از تقاضاها را پاســخ دهیم؛ اما قطعا 
همه نیازها را نمی توانیم پاســخ دهیم و دلیلش هم این است که تقاضا 
برای ســفر هوایی واقعا زیاد است و امکان پاســخگویی به این حجم از 

تقاضا را با این تعداد هواپیما امکان نداریم.

بازار

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه مطالبه 
جدی از شــبکه بانکی تامین مالی زنجیره ای اســت، 
گفت: امســال ســرمایه بانک های دولتی به ۵۰ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافت.
ســید احســان خانــدوزی در ســی امین همایــش 
سیاســت های پولی و ارزی اظهار کرد: سیاســت های 
پولــی و ارزی باید با هدف کنترل تورم باشــد که البته 
نکته درستی است. البته پیشــران تورم در بلند مدت 

ناشی از بی انضباطی های مالی است.

وی افزود: در حــوزه هدف گــذاری تورم با 
وجود اینکه اقتصاد ایران در شــرایط خوبی 
نیســت اما روند اصاحی مناسبی در پیش 
گرفته شــده است و سیاســت کنترل رشد 
ترازنامه سبب شد تا رشد تورم به ۳۱ درصد 

کاهش یابد.
وزیر امــور اقتصادی و دارایــی ادامه داد: 

کنترل رشــد ترازنامه حائز اهمیت است. چرا که در 
چنین شــرایط تورمی ابزارهای مقداری بر ابزارهای 

قیمتی ارجحیــت دارد. بنابرایــن باید در 
حوزه پایه پولی اقداماتی را در دســتور کار 

قرار دهیم.
خانــدوزی گفت: در ســال های گذشــته 
شــاهد افزایــش اضافه برداشــت بانک ها 
بودیــم کــه برخــی بانک ها ماننــد بانک 
کشــاورزی با حــذف ارز ترجیحــی با این 
وضعیت مواجه شدند که البته بانک های دیگر هم این 

وضعیت را تجربه کردند.

به گفته وی، مسئله بانک های ناتراز در دستور کار بانک 
مرکزی قرار گرفته اســت. وزرات اقتصاد هم اقدامات 
خود را در این حوزه به عنوان ســهامدار برخی بانک ها 
انجام می دهد. یکی از اقداماتی که در این راســتا انجام 
شد، این بود که در سال گذشته ۳۵ هزار میلیارد تومان 
به ســرمایه بانک های دولتی اضافه شــد و امسال ۵۰ 
هزار میلیارد تومان که تاکنون ســابقه نداشته است و 
نشان دهنده اهتمام دولت برای جبران کفایت سرمایه 

بانک هاست.

 برپایــه آخرین گزارش انجمن جهانی فــولاد، ایران با 
تولید ۳۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تن فولاد خام در ســال 
گذشــته میادی توانســت همچنان دهمین کشور 
فولادســاز جهان به ثبت رســد. در این میان ایمیدرو 
شــرکت های تابعه در رتبه بیستم شــرکت های برتر 

فولادسازی ایستادند.
به گزارش سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایــران )ایمیــدرو(، انجمن جهانــی فولاد در 
تازه تریــن گزارش خود از رشــد ۱۰۰ برابــری تولید 
جهانی فولاد در ۷۲ سال گذشته خبر داد. این گزارش 
حاکی اســت که تولید جهانی فــولاد از ۱۸۹ میلیون 
تن در ســال ۱۹۵۰ میــادی به یک میلیــارد و ۸۸۵ 

میلیون تن در ســال ۲۰۲۲ میادی افزایش 
یافته اســت.ایمیدرو و شــرکت های تابعه و 
زیرمجموعه )شرکت فولاد مبارکه اصفهان، 
ذوب آهــن اصفهــان، فولاد خوزســتان و 
شرکت ملی فولاد ایران( با تولید ۱۸ میلیون 
تن فــولاد خــام در ســال ۲۰۲۲ میادی 
توانستند بر ســکوی بیستم شــرکت های 

فولادساز برتر جهان بایستند.
این در حالی است که ایران با تولید ۳۰ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تن فولاد خام در سال گذشــته میادی توانست 

همچنان دهمین کشور فولادساز جهان به ثبت برسد.
مجموع تولید آهن اســفنجی جهان در ســال ۲۰۲۲ 

میادی ۱۲۵ میلیــون و ۱۰۰ هزار تن اعام 
شده اســت که از این میزان هند با تولید ۴۲ 
میلیــون و ۳۰۰ هزار تن محصــول در صدر 
قرار دارد.این در حالی اســت که طی مدت 
یادشــده، ایران با تولید ۳۲ میلیون و ۹۰۰ 
هزار تن آهن اسفنجی توانست به مقام رتبه 

دوم تولید این محصول در جهان دست یابد.
همچنیــن تولید آهن خــام ایران طی ســال ۲۰۲۲ 
میــادی ۲ میلیــون و ۵۰۰ هــزار تن، مصــرف این 
محصول ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تــن و صادرات آن نیز 
۱۰۰ هزار تن گزارش شده اســت. گفتنی است میزان 
واردات آهن خام ایران طی سال گذشته میادی صفر 

بوده اســت.مجموع تولید جهانی آهن خام در ســال 
۲۰۲۲ میادی یــک میلیــارد و ۳۰۱ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تن و مصرف این محصــول در جهان یک میلیارد 

و ۳۰۱ میلیون و ۴۰۰هزار تن به ثبت رسیده است.
چیــن توانســت در ســال ۲۰۲۲ میادی بــا تولید 
یک میلیــارد و ۱۸۰ میلیون تن فولاد خــام در صدر 
فولادسازان جهان قرار بگیرد و ســهم ۵۴ درصدی از 
تولید این محصول را به خــود اختصاص دهد.انجمن 
جهانی فولاد میزان تولید شــرکت فولادساز »آرسلور 
میتــال« ArcelorMittal را ۶۸ میلیــون و ۸۹۰ 
هزار تن عنوان کرده و این شــرکت را دومین شــرکت 

فولادساز جهان در سال گذشته میادی اعام کرد.

وزیر

فولاد

سمیه رسولی  سرپرست سازمان توسعه 
تجــارت با بیــان اینکه هنــوز خودروهای 
وارداتی بدســت مشــتریان نرسیده است، 
گفت: ۴ هزار دســتگاه خودرو وارد گمرک 
شــده و تعداد قابل توجهی هــم در انتظار 

دریافت تاییدیه استاندارد هستند.
 مهدی ضیغمی در گفت و گو با خبرنگاران 
درباره آخریــن وضعیــت واردات خودرو، 
اظهار داشــت: از زمانی که فرآیند واردات 
خودرو در نیمه دوم ســال گذشته آغاز شد 
می دانستیم که با قوانین فعلی بحث واردات 
خودرو کار ســختی خواهد بود بنابراین به 
دنبال اصاح و تسهیل قانون واردات خودرو 

توسط قوانین بالادستی رفتیم.
سرپرست ســازمان توســعه تجارت ایران 
افــزود: پیشــنهاد اصاح قوانیــن واردات 
خودرو در دی ماه پارســال مطرح شد اما ۳ 
ماه به طول انجامید تا جلســه در این مورد 
تشکیل شود و در نتیجه قانون اصاح شده 

در اردیبهشت ماه اباغ شد.

واردات خودرو تسهیل شد
وی ادامــه داد: به دلیل شــیوه اباغ قوانین 
بالادستی تا زمانی که اباغ به دستورالعمل 
تبدیل شــد مدتی زمان برد، لــذا با قانون 
جدیــد، بحث واردات خــودرو در خصوص 
اســتاندارد، گمرک، محیط زیست و غیره 
تســهیل شــده اســت؛ به عنوان مثال در 
خصوص قوانین محیط زیســت، یورو ۶ به 
یورو ۵ تبدیل شده است و یا در گمرک دیگر 
چالش واردات خــودرو از طریق نمایندگی 
اصلی مطرح نیســت. همچنین بر اســاس 
قانون اصاح شــده واردات خــودرو الزام 
اســتاندارد ای مارک )اســتاندارد اتحادیه 
اروپا( برای خودروهای وارداتی برداشــته 
شد و لذا استاندارد خودروهای وارداتی غیر 

از ای مارک نیز پذیرفته شد.
ضیغمی با بیان اینکه بــا تغییرات به عمل 

آمده در قانون واردات خودرو و اجرای آئین 
نامه جدید ترخیص خودروهــای وارداتی 
تســریع می شــود، گفت: با اقدامات انجام 
شــده در خصوص واردات خودرو روز شنبه 
تعدادی خودروی زوتی از گمرکات کشــور 
ترخیص شد و طی هفته جاری و هفته آینده 
نیز ترخیص خودروهای هیوندا آغاز خواهد 

شد.

نحوه تأمین ارز واردات خودرو
وی با بیــان اینکه ۱۷ شــرکت فعال ثبت 
ســفارش واردات خودرو داده انــد، افزود: 
خودروهای وارداتی بنا نیســت ارز نیمایی 
دریافت کنند بلکه بحــث تأمین ارز واردات 
خودرو از ســوی بانک مرکــزی پیگیری و 
مقرر شــد که ارز منشــأ صادرات غیرنفتی 
و صادرات غیر پتروشــیمی و بــه عبارتی 
صادرات محصولات خرد در اختیار واردات 

این خودروها قرار می گیرد و در واقع مسیر 
واردات خودرو هموار شده است.

4 هزار خودرو وارد گمرک شد
مدیر طــرح واردات خــودرو وزارت صمت 
ادامــه داد: نزدیــک بــه ۴ هزار دســتگاه 
خودرو تاکنون وارد گمرک شــده اســت و 
تعداد قابل توجهــی از خودروهای وارداتی 
نیز در انتظــار دریافت تاییدیه اســتاندارد 
هســتند که با توجه به تغییرات انجام شده 
در اســتانداردهای خودرویی به زودی این 
خودروها تاییدیــه اســتاندارد را دریافت 

می کنند.
وی افــزود: تعدادی خودرو نیــز در بر روی 
کشتی در مســیر ایران است در مجموع نیز 
روند ترخیص خودروها از گمرکات کشــور 
آغاز شــد؛ به طوری که در سری قبل تعداد 
۵۱ دســتگاه خودرو چانــگان از گمرکات 

ترخیص شــد و همانطور که اشاره شد روز 
شــنبه تعداد خــودرو زوتــی از گمرکات 

ترخیص شد.
ضیغمی همچنین گفت: با توجه به اقدامات 
انجام شده به زودی بالغ بر یک هزار دستگاه 

خودرو از گمرکات کشور ترخیص می شود.

ثبت سفارش ۵ هزار نیسان
سرپرست سازمان توســعه تجارت درباره 
دیگر خودروهایــی که به بازار ایــران وارد 
خواهند شــد نیز افزود: با توجــه به اینکه 
فرایند مذاکره و پیگیری شــرکت ها ادامه 
دارد، قطعاً فهرســت خودروهــای وارداتی 
نیز تغییر خواهد کرد اما تاکنون دو شرکت 
توانســته اند بــرای واردات تویوتا مدارک 
خــود را ارائــه کنند.ضیغمــی اضافه کرد: 
از ســوی دیگر ۵۰۰۰ دســتگاه نیسان نیز 
ثبت ســفارش شــده اســت. مدل هایی از 

ماشــین های کره ای مانند هیوندای نیز به 
بازار وارد خواهد شــد و همچنین پیگیری 
شرکت ها برای واردات خودروهای اروپایی 

نیز ادامه دارد.

هنوز خودروی وارداتی به دست 
مشتریان نرسیده است

وی با بیان اینکه تاکنــون خودرو وارداتی به 
دست مشتریان نرسیده است، تصریح کرد: 
با توجه به فراخوان ســایپا به مشتریان برای 
واریز وجه، پس از دریافت وجه از مشــتریان 
و طی شــدن فرآینــد این بخــش، تحویل 
خودروهای وارداتی از ســوی شرکت سایپا 
به مشتریان آغاز می شــود.ضیغمی با بیان 
اینکه حدود ۳۲ هزار نفر در سامانه یکپارچه 
متقاضی خرید خودروهای وارداتی هستند، 
گفت: تأمیــن ارز بــرای واردات این تعداد 

خودرو پیش بینی شده است.

تعرفه واردات تغییری نکرده است
مدیر طــرح واردات خودرو دربــاره تغییر 
تعرفه واردات خودرو گفــت: تعرفه واردات 
تغییر داشــته اســت اما این موضوع باید از 

سوی گمرک اباغ شود.
ضیغمــی همچنیــن اظهار داشــت: پس 
از نهایی شــدن قیمــت ایــن خودروها از 
سوی ســازمان حمایت و شــورای رقابت، 
خودروهــای وارداتی ترخیص شــده و در 
زمان تحویل مشــکلی برای پاک گذاری 
نخواهند داشــت.وی تاکید کــرد: وزارت 
صمت در ایــن فرایند خــود واردکننده یا 
مجری واردات خودرو نیست اما تاش کرده 
که با هماهنگی میان دستگاه های مختلف و 
تسهیل در تغییر قوانین لازم، شرایط را برای 
سرعت گرفتن واردات خودرو فراهم کند و 
این امیدواری وجود دارد که پس از تحویل 
خودروهــا در گام اول، واردات خــودرو در 

فازهای جدید نیز به مرحله اجرا برسد.

خاندوزی عنوان کرد؛ افزایش سرمایه بانک های دولتی به ۵۰ هزار میلیارد تومان

ایران دهمین فولادساز بزرگ جهان در سال ۲۰۲۲

عضو هیات مدیره سازمان بورس اعلام کرد

بازار سهام از دلایل کافی برای رشد برخوردار است
خریدار  عضو هیات مدیره سازمان بورس 
با تاکید بر اینکه بازار ســهام از دلایل کافی 
برای رشد برخوردار است، گفت: سهامداران 
با تنوع بخشی در سبد سهام خود می توانند 
ریسک موجود در بازار را مدیریت کنند که 
اگر ســهامداران آنها را مدنظــر قرار دهند، 
می توان گفت کــه بازار هیــچ جایی برای 

نگرانی ندارد.
»رضــا عیوض لــو« روند فعلــی معامات 
بورس را مورد ارزیابی قرار داد و افزود: بازار 
سهام پس از نوساناتی که در ۲ سال گذشته 
تجربه کرد، به لحاظ بازدهی نسبت به سایر 
بازارها با عقب ماندگی همراه شد، همچنین 
از ســوی دیگر شــاهد تورمــی بودیم که 
می توانست درآمد شــرکت ها را تحت تاثیر 

خود قرار دهد.
وی به انتشــار ماهانــه گــزارش عملکرد 
شــرکت ها اشــاره کرد و گفــت:  گزارش 
شرکت ها نشــان دهنده عملکرد مطلوب و 
نیز رشد در فعالیت آنها بوده است؛ بنابراین 
بــازار ســهام از دلایــل کافی برای رشــد 

برخوردار است.
عیوض لــو خطاب بــه ســهامداران اعام 

کرد: با توجه به اینکه اکنون بازار ســهام در 
موقعیت مناســب قرار گرفته، بنابراین بهتر 
است تا ســهامداران به طور حتم به صورت 
غیرمســتقیم به بازار ورود کنند و از طریق 
صندوق های ســرمایه گذاری اقدام به ورود 

سرمایه های خود در بورس کنند.
عضــو هیــات مدیــره ســازمان بــورس 
خاطرنشــان کرد: ســرمایه گذاران باید به 
این موضوع آگاه باشــند کــه صندوق  های 
ســرمایه گذاری ضمــن کاهش ریســک 
ســرمایه گذاری، همیشــه در بلندمــدت 
بازدهــی مطلوبــی را عاید ســرمایه گذار 
خواهنــد کــرد.وی معتقــد اســت کــه 
صندوق های ســرمایه گذاری همیشــه به 
اندازه سرمایه گذاری مســتقیم و نیز خرید 
ســهام در بازار بازدهی معقولی را در اختیار 

سهامداران قرار خواهد داد.
عیوض لــو اظهــار داشــت: در وضعیــت 
فعلی و به دنبال نوســانات حاکــم در بازار، 
ســرمایه گذاری به صورت غیرمستقیم و از 
طریق صندوق های سرمایه گذاری بهترین 
راهکاری است که می توان به سهامدار ارائه 
کرد.عضو هیــات مدیره ســازمان بورس، 

معامات بورس را همراه با ریســک دانست 
و گفت: ســهامداران با تنوع بخشی در سبد 
ســهام خود می تواننــد ریســک موجود 
در بــازار را مدیریت کنند و بــه هیچ عنوان 
ســرمایه گذاران نباید در سبد سهام خود به 

یک سهم اکتفا کنند.
وی اعام کرد: این مســایل جــزو مواردی 
است که اگر ســهامداران آنها را مدنظر قرار 
دهند می تــوان گفت که بــازار هیچ جایی 
برای نگرانی ندارد.عیوض لو بــا بیان اینکه 
اکنون میزان ورود نقدینگی به بازار در حال 
افزایش اســت، افزود: تا زمانی که ثبات در 
متغیرهای اقتصادی کشــور وجود داشته 
باشد، اتفاق خاصی تهدید کننده معامات 

بورس نیست.
عضو هیات مدیره ســازمان بورس با تاکید 
بر اینکــه صندوق هــای ســرمایه گذاری 
در ســهام بهتریــن گزینه بــرای انتخاب 
ســهامداران اســت، گفت: در این صورت 
سهامداران می توانند با نگاه بلندمدت خود 
به بورس از نوســانات احتمالی و نیز ضرر و 
زیان در این بازار در امان باشــند. این مساله 
مهمترین توصیه ای اســت کــه می توان به 

سرمایه گذاران داشت.
وی با تاکید بر اینکه سهامدارانی که در سال 
۹۹ و در اوج روند صعودی شــاخص بورس 
وارد بازار شــده بودند اگر در آن زمان اقدام 
به خرید صندوق ســهام کرده بودند ســود 
می بردند، اظهار داشــت: این موضوع نشان 
از آن دارد کــه صندوق ســرمایه گذاری به 
عنوان برنده اصلی برای ســرمایه گذاری در 

بورس تلقی می شود.
عیوض لــو ادامه داد: زمان ایجاد نوســانات 
در بازار مشخص نیســت و ممکن است این 
نوسانات برای بازه زمانی کوتاه یا بلندمدت 
بر بــازار حاکم باشــد امــا در ایــن زمینه 
سرمایه گذاران می توانند با سرمایه گذاری 
در صندوق سهام از ریسک احتمالی بازار در 

امان باشند.
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کاهش ۱۵ درصدی ورود مواد مخدر به ایران
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشــاره به اینکه ضربه به بنیان های 
مالی قاچاقچیان طی سه چهار سال گذشته، ۱۰ برابر شده و این موضوع 
بسیار مهم تر از بقیه مجازات هاســت، گفت: به عبارتی در حوزه مقابله 
این اقدامات منجر به این شده است که ورود مواد مخدر به ایران حدود 

۱۵ درصد کاهش یابد.
ســردار اســکندر مومنی در جمع خبرنگاران در پاســخ به ســوالی 
درخصوص افزایش تولید مواد مخدر در افغانســتان و خبرهایی مبنی 
بر کاهش تولید تریــاک در افغانســتان، توضیح داد: روند افزایشــی 
تولید مواد مخدر در افغانستان از حدود ۲۰ ســال پیش، بعد از اشغال 
افغانستان توسط ناتو و آمریکایی ها شــروع شده و تقریبا به افزایش ۵۰ 
برابری رسیده یعنی از حدود ۲۰۰ تن در سال ۲۰۰۰ میادی به بالغ بر 

۹۰۰۰ تن رسیده است.
وی با بیان اینکه نکته بســیار مهم افزایش تولید مــواد مخدر صنعتی 
اســت، گفت: در دوره ای که طالبان آنجا حاکمیت را در دست گرفتند 
ما شــاهد افزایش تولید مواد مخدر ســنتی و صنعتی مانند گذشــته 
هســتیم. این روند افزایشی که شروع شده اســت همچنان ادامه دارد. 
یک تصمیمات موقتی گرفته شد و دستوراتی در برخی از مناطق خاص 
دادند و تولید مواد مخدر سنتی کاهش پیدا کرده است اما در افغانستان 
بر اساس آمار رسمی سازمان ملل، افزایش تولید مواد مخدر هم سنتی 
و هم صنعتی را شاهد هستیم. به نظر با حرف و گفتار نمی شود تولید را 
کاهش داد و باید در عمل دیده شود که متاسفانه در عمل شاهد افزایش 

تولید مواد مخدر در افغانستان هستیم.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد: ممکن است در استانی 
این اتفاق افتاده باشــد و تولید کاهش پیدا کرده باشد اما سرجمع آمار 
رسمی سازمان ملل، مشــاهدات ما و اطاعات ما این است که افزایش 

تولید مواد مخدر را در افغانستان داریم.
مومنی در بخش دیگری از ســخنان خود درباره اقدامات ســتاد گفت: 
یکی از آنها ضربــه به بنیان های مالی قاچاقچیان اســت که طی ســه 
چهار سال گذشــته، ۱۰ برابر شده و این موضوع بســیار مهم تر از بقیه 
مجازات هاســت، به عبارتی در حوزه مقابله ایــن اقدامات منجر به این 
شــده اســت که ورود مواد مخدر به ایران حدود ۱۵ درصد کاهش پیدا 
کند. به عبارتی تغییر مســیر داده شــد؛ یعنی افزایش هزینه هایی که 
نیروهای مقابله ای بر ترانزیت و قاچاق مواد مخدر وارد کردند باعث شد 
ضمن اینکه افزایش ضربه بنیانهای مالی را داشــتیم، به دلیل افزایش 
هزینه ها بر آنها، حدود ۱۵ درصد کاهش ورود و انتقال از مسیر ایران را 

داشتیم.

معاون وزیر علوم اعلام کرد
تغییر مسیر قوانین به سمت جذب بیشتر 

استعدادها
 معاون آموزشــی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با تشریح اقدامات این 
وزارتخانه برای جذب و نگهداشت نخبگان در طرح تحول آموزش عالی 

گفت: اگر ظرفیت جذب نخبگان را فراهم نکنیم، مهاجرت می کنند.
لایحه برنامه پنج ســاله هفتم توسعه کشــور ۳۰ اردیبهشت با حضور 
معاون اول رییس جمهور، وزرا، رییس سازمان برنامه و بودجه و شماری 
از نمایندگان مجلس شورای اســامی و کارشناسان در سالن اجاس 
سران رونمایی شد.این لایحه برای اجرا طی سال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ 
مشــتمل بر ۲۲ فصل و هفت بخــش اقتصادی، زیربنایــی، فرهنگی 
و اجتماعی، علمی، فناوری و آموزشــی، سیاســت خارجی، دفاعی و 

امنیتی و اداری، حقوقی و قضایی تدوین شده است.
بخش چهــارم و فصل ۱۷ این لایحــه به موضوعات علمــی، فناوری و 
آموزشی پرداخته اســت و تکالیف مختلفی را برای وزارت علوم تعیین 
کرده اســت. تحصیل رایگان یا کمک هزینه برای دانشــجویان نخبه و 
رتبه های برتر آزمون سراســری، بالا بردن ضریب مهارت در مجموعه 
دانش های ارائه شده، تامین بودجه سامانه »نان« و صندوق عالی عتف 

و افزایش دانشجویان بخشی از این تکالیف است.

مواد ۲۲۹ و ۲۳۰ لایحه برنامه هفتم توســعه بیشتر با هدف نگهداشت 
نخبگان و گســترش عدالت آموزشی همچنین افزایش جذاب تحصیل 
در رشــته های اولویت دار تدوین شده است و بر اســاس ماده ۲۲۹ »به 
منظور تحقق اهــداف آمایش آموزش عالی تنظیــم ارتباط تحصیل و 
اشتغال، ارتقای پاســخگویی دانشگاه ها و موسســات آموزش عالی و 
پژوهش و فناوری بــه نیازهای بازار کار و تقاضــای اجتماعی و افزایش 
جذابیت تحصیل در رشــته های دارای اولویت بر اســاس نقشه جامع 
علمی کشــور، تامین مالی تحصیات عالی با رعایت اصل سی ام قانون 
اساسی جمهوری اسامی ایران متناســب با قیمت تمام شده تحصیل 
بر مبنای سرانه های استاندارد آموزشــی مقاطع مختلف تحصیلی به 
ترتیب زیــر انجام می شــود.۱. پرداخت هزینه تحصیــل رایگان و نیز 
کمک هزینه تحصیلی به دانشجویان نخبه برای تحصیل در رشته های 
اولویت دار کشور در ســقف ۱۵ درصد )۱۵( ظرفیت رشته محل های 
روزانه بر مبنای ظرفیت ســال اول اجــرای این قانــون از محل منابع 
عمومی؛۲. پرداخت هزینه تحصیل رایگان دانشــجویان مســتعد در 
رشته محل های روزانه مورد نیاز کشــور در سقف چهل درصد ظرفیت 

سال اول این قانون؛
۳. پرداخت هزینه تحصیل ســایر دانشجویان روزانه در قالب تسهیات 

اعطایی به ایشان بازپرداخت آن پس از فراغت از تحصیل؛
همچنین بر اساس بند ج ماده ۲۳۰ »وزارتخانه های علوم تحقیقات 
و فناوری و بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی مجازند تا ســقف 
بیست درصد )۲۰( ظرفیت پذیرش دانشــجویان کارشناسی ارشد 
و دکترای تخصصی خود را برای جذب دانشــجویان از میان افرادی 
که جزو ۲۰ درصد بالاترین ورودی های رشــته های هر سال باشند 
در قالب ضوابط دانشــجویان ممتاز و مســئولیت پذیری مســتقیم 
هر یک از اساتید برای مشــارکت دادن دانشــجویان پذیرفته شده 
در اجرای طرح ها و پروژه های مرتبط با نیاز های کشــور بر اســاس 
اولویت های مندرج در سامانه نظام ایده ها و نیاز ها )نان( اختصاص 
دهند«.قاســم عموعابدینی درمورد تامین منابع مالی این مواد لایحه 
برنامه هفتم توســعه به دانشــگاه ها گفت: بودجه  ای که به دانشگاه ها 
پرداخت می شــود، شــامل بخش های مختلف همچون آموزشــی، 

پژوهشی و غیره است و فقط باید هزینه کرد آن شفاف شود.

دیوار

مدیرکل دفتر آموزش و ترویج معاونت صنایع دستی؛ 
شورای جهانی صنایع دســتی را زیرمجموعه یونسکو 
دانســت و گفت: ثبت های جهانی موجب رونق بخشی 

به روستاها و شهرها شده است.
ویدا توحدی مدیرکل دفتر آمــوزش و ترویج معاونت 
صنایع دســتی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی بیان کرد: شــورای جهانــی صنایع 
دستی از سال ۱۹۶۴ بنا به جلســه ای که در نیویورک 
برگزار شــد به عنوان بخش غیر دولتی و فعال و متولی 
صنایع دستی در دنیا به ثبت رسید. این شورا ۶ منطقه 
جغرافیایــی دارد که متولی حفظ معیشــت، امنیت و 
پروژه های مرتبط با صنایع دســتی هستند که در واقع 

یک این ســازمان غیر دولتــی زیر مجموعه 
یونسکوست.

از  از ســال ۲۰۱۲ خیلــی  گفــت:  وی 
فعالیت هایــی که بــه صورت مســتقیم با 
یونسکو انجام می دادیم به این شورای متولی 
منتقل شــد تا فعالیت های مرتبط تخصصی 
صنایع دســتی را پیگیری کنــد. تا آن زمان 

فعالیت هــای مرتبط با مهــر اصالت هم مســتقیماً از 
طریق یونسکو انجام می شــد و داوران را هم خودشان 
می فرســتادند. گواهینامه هایی که آنها می دادند نیز 
فقط لوگوی یونسکو را داشــت اما از آن سال که خیلی 
از فعالیت های تخصصی به شورای جهانی واگذار شد. 

مهر اصالت بین المللی هم از طریق این شورا 
و با نظارت یونسکو داده می شد.

توحدی گفــت: در حال حاضر هم بررســی 
آخرین گواهینامه هایی که در ســال ۱۴۰۱ 
از بخارا رســیده؛ لوگوی یونســکو، شورای 
جهانی صنایع دستی و لوگوی منطقه آسیا و 
اقیانوسیه را دارد و از نظر اعتبار، مانند خیلی 
از شوراهای غیر دولتی و تخصصی دارای اعتبار جهانی 
اســت.وی افزود: از ســال ۱۳۹۴ پروژه ای در شورای 
جهانی یونســکو به سفارش کشــور هند شکل گرفت 
که به نوعی الگوبرداری از شهرهای خاق یونسکو بود 
که ما هم به نوعی شــهرهای جهانی صنایع دســتی را 

ثبت کنیم. از سال ۱۳۹۴ ما هم به ارسال پرونده اقدام 
کردیم و همان موقع اولین شــهرهای صنایع دستی از 
جمله شهرهای اصفهان و تبریز ثبت شد و در سالهای 

بعد به تعداد این شهرها و روستاها اضافه کردیم.
مدیرکل دفتر آموزش و ترویج معاونت صنایع دســتی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
ادامه داد: آن زمان روســتای کلپورگان ثبت شد چون 
در حدی بود که می توانســت در دنیا مطرح شــود در 
حالی که قباً برای معیشــت مردم ســفال های آنها را 
خریداری کرده و دور می ریختند امــا الان این صنایع 
دستی در دنیا مطرح اســت و خرید آنقدر زیاد شده که 

تولیدکنندگان فرصت تولید ندارند.

صنایع دستی

خریدار  دبیــر مرجع ملی کنوانســیون 
حقوق کودک با اشــاره به غیرایرانی بودن 
اکثر کودکان در موقعیت خیابان در کشور، 
می گوید: طبق بررســی های انجام شــده 
خیابان محل کسب و کار کودکانی است که 
یا سرپرست ندارند یا سرپرست آنان نیازمند 
حمایت اســت و در برخی مــوارد فرهنگ 
کســب درآمد از کودکان، آنان را به خیابان 

می کشاند.
بنابر آمار یونیســف از آخرین سرشــماری 
جهانی، جمعیت کودکان کار ۵ تا ۱۷ ساله 
در سراســر دنیا به ۱۶۰ میلیون نفر سیده و 
در چهار ســال اخیر ۸.۴ میلیون نفر بیشتر 
شــده اســت. بنابر این آمار در ابتدای سال 
۲۰۲۰ میــادی ۶۳ میلیــون دختربچــه 
و ۹۷ میلیون پســربچه در دنیا کودک کار 
بوده اند، به عبارتی از هــر ۱۰ کودک، یک 
کودک در جهان کودک کار تلقی می شــود 
و این درحالی است که در کشورهای کمتر 
توســعه یافته از هر چهار کودک پنج تا ۱۴ 
ســاله، یک کودک مشــغول به کاری است 
که برای رشــد، ســامت و تحصیل او مضر 

محسوب می شود.
براســاس آمارها، بالاترین نرخ کار کودکان 
مربوط بــه کشــورهای جنــوب صحرای 
آفریقا، آســیای جنوبــی و آمریکای لاتین 

است.
طبــق اعام ســازمان بین المللــی کار نیز 
حدود ۷۰ درصد کودکان کار، در مشــاغلی 
ماننــد ماهیگیری و کشــاورزی به فعالیت 
مشغول هســتند و در شــرایط سخت کار 
می کننــد. از ســویی دیگــر در بســیاری 
از کشــورهای فقیرتــر کشــاورزی بخش 
جدایی ناپذیــر از اقتصاد اســت و کودکان 
به عنوان کارگر ارزان قیمــت به کار گرفته 

می شوند.
در ایران، به کارگیــری کودکان کمتر از ۱۵ 
سال تمام ممنوع اســت و براساس ماده ۸۰ 
قانون کار، کارگری که سنش بین ۱۵ تا ۱۸ 
سال تمام باشــد، »کارگر نوجوان« نامیده 
می شــود و در بدو اســتخدام باید توســط 
سازمان تامین اجتماعی مورد آزمایش های 
پزشــکی قرار گیرد. با وجود مــواد قانونی 
مطرح شــده در راســتای جلوگیری از کار 
کودکان، کودکانی هم هســتند که با وجود 
داشتن ســن کمتر از حد نصاب تعیین شده 
در قانون، بــرای تامین معیشــت خود در 
سطح خیابان ها و یا کارگاه ها کار می کنند. 
براســاس آخرین پیش بینی هــای انجام 
شده توسط ســازمان بهزیستی، در مجموع 
حــدود ۱۲۰ هزار کــودک کار در کشــور 
وجود دارد که عموما قربانــی فقر فرهنگی 
یا اقتصادی خانواده ها و یا شــرایط ناشی از 
مهاجرت، آوارگی یا بی خانمانی شــده اند و 
همین عوامل موجب کار کردن آنها در سن 

کودکی شده است.
ســیدعلی کاظمی- دبیر مرجع ملی حقوق 
کودک، ضمن بررسی ابعاد حقوقی و قانونی 
وضعیت بــه کارگیری کــودکان و وظایف 
دستگاه ها و نهادهای مربوطه در ساماندهی 
کودکان کار و خیابان، به ایســنا می گوید: 
طبق مقررات داخلی کــودک کار و کودک 
در موقعیت خیابان دو مقوله جدا هســتند، 
کودکانی که در خیابان مشــغول کارهای 
غیررسمی می شــوند، کودک در موقعیت 
children in street situa� )خیابــان
tion( هستند، گاه به این کودکان کودکان 
خیابانی یا کودک خیابان گفته می  شود که 
جهت جلوگیری از برچســب زنی اصطاح 
کودکان در موقعیت خیابان پیشنهاد شده 
اســت. این کودکان را نمی  توان کودک کار 
محســوب کرد زیرا کارفرمای مشــخصی 
ندارند، تحت حمایت قوانین نیســتند و به 
عنوان کارگر رسمی محســوب نمی شوند. 
مســئول ســاماندهی این افراد ســازمان 
بهزیستی اســت. اما کودکان کار، کودکانی 
هســتند که در محیط کارگاهی، به موجب 
قرار داد کار شــفاهی یا کتبی مشــغول به 
کارند. طبــق قوانیــن و مقــررات داخلی 
کودکان بین ۱۵ تا ۱۸ ســال می توانند در 
مشــاغلی که ســخت و زیان آور نیســتند 

مشغول به کار شوند.

بیش از 80 درصد کودکان خیابان، 
»غیر ایرانی« هستند

وی با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد کودکان 
در موقعیت خیابان، »غیر ایرانی« هستند، 
اظهار می کنــد: باتوجه به قانون اساســی 
جمهوری اســامی ایران، آموزه های دینی 
و اســناد بین المللی پذیرفته شــده، ایران 
متعهد به حمایت از افــراد نیازمند به کمک 
اســت. زمانی که به دلیل نگرانی از ویرانی، 
بی عدالتی و رویه های غیرانسانی متقاضیان 
پناهندگی به کشــور وجود دارد، همیشــه 
راه بــرای این افراد باز اســت، اما مهاجرانی 
هم هســتند که در طلب کار یا برای ارتکاب 
برخی از جرائم به طور غیرقانونی وارد کشور 
می شــوند. طبیعتا حمایــت از نیازمندانِ 
حمایت، رویه ایران اســت، امــا افرادی که 
نیازمنــد حمایت نیســتند و حضورشــان 
در کشــور غیرقانونی اســت باید به کشور 

خودشان بازگردند.
دبیر مرجع ملی حقوق کودک با اشــاره به 
مهاجرانِ نیازمند کار، ادامه می دهد: طبق 
قانــون کار، در این موارد بایــد مجوز کار از 
وزارت کار دریافت شــود تا این افراد بتوانند 
در کشور به فعالیت مشــغول شوند؛ یکی از 
سیاست های دولت، شناسایی فرصت های 
اقتصادی بــرای پناهجویــان و مهاجران 
خارجی در کشور اســت. از همین رو دولت 
در تاش اســت تا زمینه هــا و فرصت های 
شغلی مهاجران را شناسایی کند و تدبیری 
بیندیشد که این افراد به سرعت مشغول به 
کار شوند و معیشتشان را تامین کنند. البته 
یکی از دلایل وجود کــودکان در موقعیت 
خیابانِ اتباع، فرهنگ مهاجران افغانستانی 

است که به ایران مهاجرت کرده اند.

کودکان خیابان لزوما نیاز مالی ندارند
کاظمی با تأکید بر اینکه برخی کودکان در 
موقعیت خیابان نیاز مالی ندارند، می افزاید: 
طبق بررســی های چند نهــاد غیردولتی، 
برخی خانواده های افغانســتانی نیاز مالی 
ندارنــد، اما به جهــت فرهنــگ متفاوتی 
که دارنــد، دوره کودکی را قبــول ندارند و 
معتقدند به محض ایــن که یک بچه توانایی 
اولیه را پیدا کرد باید کار و کسب درآمد کند 
و از آنجایی که نمی توانند مجوز کار بگیرند 
محل کار و کسب کودکانشــان »خیابان« 
خواهد بود. زمانی که به این افراد مشــاوره 
لازم داده شــود که کــودکان باید کودکی 
کنند و کار کردن کــودکان در ایران ممنوع 
اســت و تعهدی گرفته شــود که در صورت 
تخلف بــا آنها برخورد می شــود، مشــکل 
برطرف می شود. لذا شناسایی دوره کودکی 
در فرهنگ اتباع تازه وارد و التزام به قوانین 

عدم کار کودک راه حل این مسئله است.
وی تصریــح می کند: در بیشــتر موارد هم 
خانواده ها به دلیل نیاز مالی کودکانشــان 
را به سرچهارراه ها می فرســتند؛ در چنین 
مواردی شناسایی فرصت های شغلی برای 
والدین بهترین راه کار اســت. گاهی اوقات 
نیز ممکن اســت کودکان بــه دلیل اعتیاد 
والدین شان مشغول به کار در خیابان شوند. 
از همین رو باید از والدیــن آنها تعهد گرفته 

شود که فرزندانشان را قربانی اعتیاد نکنند 
و به آنها کمک شــود تا ترک اعتیاد کنند و 

مسیر سالم زندگی را در پیش گیرند.

ورود توده وار اتباع به ایران
دبیر مرجع ملــی حقوق کودک بــا تأکید 
بر اینکــه پدیدۀ مربــوط به اتبــاع پدیده 
پیچیده ای است، تصریح می کند: درحالیکه 
سیســتم ایران بــرای حمایــت خاصی از 
کودکان ایرانی که دارای قواعد مشــخص 
و فرایندهای روشنی هســتند برنامه ریزی 
شده، ما با افرادی که دارای فرهنگ، قوانین 
و وضعیــت متفاوتی هســتند در بازه  های 
زمانی متفاوت مواجه شــده ایم، از همین رو 
باید وضعیت را به درســتی شناسایی کنیم. 
به طور مثــال والدین اتباع غیــر ایرانی در 
بسیاری از موارد تحت پوشش بیمه نیستند 
و به دلیل اینکه به جهت فرســودگی شغلی 
زیاد ناشی از اشــتغال به کارهای سنگین، 
زود از کار افتاده می  شــوند، در زمان از کار 
افتادگــی نمی توانند خرج خانــه را تامین 
کنند و خواه ناخواه مجبورند کودکانشان را 
به سر کار بفرستند. از آنجایی هم که مجوز 
قانونی برای کار کودک هم وجود ندارد، آنها 
ناگزیرند در ســر چهارراه ها مشغول به کار 
شــوند. مشــکل دیگری که وجود دارد این 
اســت که اتباع به صورت توده وار در امواج 
مختلف وارد کشــور می شــوند. این ورود 
توده وار برنامه  ریزی دســتگاه  های دولتی 
را با مشــکل مواجه می  کند و بار سنگینی را 
وارد مدار کاری آنها می  کند. در حال حاضر 
ما با دو نوع اتباع غیر ایرانی مواجهیم؛ اتباعی 
که از قبل وارد شــده و سالهاست در کشور 
ما زندگــی می  کنند و با فرهنــگ و قوانین 
ما ســازگار شــده  اند. طبیعتاً در خصوص 
این اتباع کمترین نگرانــی در مورد اطفال 
و نوجوانــان در موقعیــت خیابــان وجود 
دارد. گروه دیگر اتباع تازه وارد هســتند که 
بیشــترین مشــکل در خصوص این گروه 

است.
کاظمی خاطرنشــان کرد: ســال گذشته 
شاهد ورود موج ســنگینی از اتباع به کشور 
بودیم و تاکنون هم ۶ الی ۷ موج این چنینی 
را تجربــه کرده ایــم که مدیریــت آنها کار 

سختی است.
دبیر مرجع ملی حقوق کودک با اشــاره به 
مواد قانــون حمایت از اطفــال و نوجوانان 
مصــوب ۱۳۹۹ به ویــژه مــواد ۳۳ تا ۳۶، 
تصریح می کند: طبق قانون، اگر کودکی در 
خیابان باشد، در وضعیت مخاطره آمیز قرار 
دارد و باید مددکاران ســازمان بهزیســتی 
یا ضابطان قضایی به ویــژه پلیس اطفال و 
نوجوانان به کمک آنهــا بروند و اگر کودک، 
کودک کار باشــد، متولــی آن، وزارت کار 

است.
کاظمی با اشــاره به وضعیت اجرای قوانین 
حمایت از حقوق کــودکان در جهت مبارزه 
با کار کــودک، بیــان می کند: کــودکان 
غیر ایرانــی در وضعیت خیابــان وضعیت 
بغرنجی دارند، چراکه از یک ســو بخشی از 
تولییت امور آنان با وزارت کشــور است و از 
ســوی دیگر طبق قانون حمایت از اطفال و 

نوجوانان، متولی ســاماندهی کودکان در 
معرض خطر از جمله کــودکان در وضعیت 
خیابان ســازمان بهزیستی اســت و سایر 
نهادهــا باید در ایــن زمینه کمــک کنند. 
مهم ترین علــت اجرا نشــدن کامل قانون 
در مورد این کــودکان آن اســت که توان 
بودجه  ای و تشکیاتی سازمان بهزیستی با 
حجم ورود اتباع خارجه بــه ایران و بالطبع 
تعداد اطفــال و نوجوانــان در معرض خطر 
آنان تطابق ندارد. در هــر صورت با اقدامات 
هماهنگ شــکل گرفتــه میان ســازمان 
بهزیستی، وزارت کشور، وزارت دادگستری 
و ســایر نهادهای متولی، برنامه ریزی هایی 
بــرای اقدام جــدی و همه جانبــه در حال 

شکل گیری است.
به گفته دبیر مرجــع ملی حقوق کودک، در 
دو دهه اخیر هر ساله تعداد کودکان مشغول 
به تحصیل اتباع خارجــه در ایران افزایش 
یافته و کودکان در معرض خطر به نســبت 
جمعیت کاهش یافته است. در حال حاضر 
حداقــل ۷۰۰ هزار کودک افغانســتانی در 
ایران مشغول به تحصیل هستند که این رقم 
نسبت به کشورهای دیگر رقم قابل توجهی 
اســت و بودجه قابل توجهی برای تشکیل 
۲۵۰۰۰ کاس درس و تعــداد مشــابهی 
معلم می  طلبد. طبق قوانیــن بین المللی، 
ایران مکلف است مقطع ابتدایی تحصیات 
اجباری و رایــگان را برای همــه کودکان 
فراهــم کند اما بــه موجب سیاســت های 
انسان دوستانه و قوانین داخلی این تکلیف 
تا مقطع پایان متوســطه افزایش پیدا کرده 
و طبق قانون حمایت از اطفــال و نوجوانان 
همه کودکان ایرانــی و غیــر ایرانی که در 
محدوده مرزهای ســرزمینی ایران ساکن 

هستند باید تا این سطح درس بخوانند.

ورود وزارت دادگستری برای 
ساماندهی کودکان کار و خیابان

وی همچنیــن اعــام کــرد کــه وزارت 
دادگســتری طی چند ماه اخیــر با اصاح 
فرایندها و سیاســت ها، افزایش هماهنگی 
بیــن دســتگاه ها و اســتفاده از ظرفیــت 
نهادهــای مردمــی و غیردولتــی به بحث 
ساماندهی کودکان کار و خیابان ورود کرده 
است. آنچه که باور داریم این است که بیشتر 
از این که ســاماندهی کودکان کار و خیابان 
نیازمنــد بودجه باشــد، نیازمنــد اصاح 
راهکارهــا و راهبردها و تحــول دیدگاه ها 

است.

تبدیل کودکان خیابانی به طعمه 
باندها و مافیاهای اقتصادی با کمک به 

آنها در سر چهارراه ها
کاظمی در پاســخ به این ســوال که درآمد 
کودکان خیابان چقدر است؟ گفت: درآمد 
آنها بــه مناطــق مختلفی بســتگی دارد. 
طبیعتا در تهران و برخی مناطق شــمالی، 
درآمدها بالاست اما شــهروندان باید توجه 
کنند که گاهی بــا کمک به ایــن کودکان 
در ســر چهارراه ها، آنها را بــه طعمه باندها 
و مافیاهــای اقتصادی تبدیــل می کنیم. 
بهترین کار بــرای مبارزه بــا کار کودک و 

موقعیت خیابانی آنها این اســت که جریان 
کمک های نقدی در ســر چهارراه ها به این 
کودکان قطع شــود و اجازه دهیم از طریق 
نهادهای مدنی و ســازمان های متبوع این 
افراد تحت پوشش قرار گیرند. بیشتر اوقات 
این پول موجــب بدبختی بیشــتر و آنها به 
ابزاری برای کســب درآمد افراد ســودجو 

تبدیل خواهند شد.
دبیر مرجــع ملی حقــوق کــودک ادامه 
می دهد: ســازمان های حمایتــی دولتی و 
غیر دولتی باید به این ســمت حرکت کنند 
که به جای ایجاد مراکز و ارائه خدمات برای 
این کودکان، آنان را در محیط خانواده خود 
مورد حمایــت قرار دهند، بــه عنوان مثال 
برای خانواده های آنها کار مناســبی فراهم 
شود و خدمات توانمند سازی به این خانواده 
مشروط به رعایت حقوق آموزشی و رفاهی 
کودکان ارائه شــود؛ اگر هم ایــن کودکان 
خانواده ندارنــد وارد مدار روابط درســت 
شــوند از جمله این که یا در مدارس شبانه 
روزی تحصیل کنند یا تحویل خانواده های 
جایگزیــن شــوند. در هر صــورت خیابان 
جای کودک نیست و ارائه خدمات خارج از 

خانواده راه حل این موضوع نیست.
وی با تاکید بر اینکه نبایــد محیط خیابان 
را بــرای کســی به محیــط کســب و کار 
تبدیل کنیم، خاطرنشــان کــرد: اگر اصل 
را بر حمایــت از خانواده این کــودکان قرار 
دهیم، دیگر کــودک کاری در خیابان باقی 
نمی ماند، بنابراین هــدف اصلی در وزارت 
دادگســتری حمایت از کودکان در خانواده 

است.

درصد کمی از درآمد حاصل از کار 
کودک وارد جیب کودکان می شود 

 از آنجایی که ابهاماتــی درخصوص درآمد 
کــودکان کار و خیابــان وجــود دارد؛ به 
طوریکه از یک سو ســازمان رفاه، خدمات و 
مشــارکت های اجتماعی شهرداری تهران 
درباره میــزان درآمد روزانــه کودکانی که 
بر ســرچهارراه ها کار می کننــد گفته بود 
که کف درآمد ایــن کــودکان در یک روز 
بین ۴۰۰ هزار تومان تــا یک میلیون تومان 
است اما سازمان بهزیستی اعام کرده طبق 
پیمایش انجام شده توســط سازمان، بعضا 
بوده اند کــودکان خیابانی که در دهک های 
درآمدی ۹ و ۱۰ قرار داشته اند اما از قبَِل کار 
در کف خیابان این مبالغ به دســت نیامده 
اســت. کاظمی در این زمینه، ضمن تایید 
اظهارات هر دو سازمان معتقد است که این 
کودکان نیاز دارند و به دلیــل این نیاز وارد 
این باندها می شوند، از سوی دیگر این باندها 
کســب درآمد می کنند و درصد کمی از این 
درآمد را به این کــودکان می دهند. در عین 
حال تعدادی از این کودکان هســتند که به 
دلیل شــرایط اقتصادی به صورت مستقل 
سر خیابان ها کار می کنند. طبیعتا هر جایی 

که پول باشد افراد سودجو هم وجود دارند.

چهارراه ها از طریق مافیاها اجاره داده 
می شود؟

در  باندهایــی  وقتــی  می افزایــد:  وی 
ســرچهارراه ها و خیابان ها شــکل گیرند، 
باندهای تبهــکاری هم شــکل می گیرند. 
باندهایی کــه به صــورت شــبکه ای کار 
می کنند، می توانند به شبکه های مجرمانه 
و تبهکارانــه تبدیل شــوند و در عین حال 
کودکان را وارد شــبکه های مجرمانه کنند. 
شــنیده شــده اســت که بعضی باندهای 
کــودکان در وضعیــت خیابــان تبدیل به 
شــبکه های توزیع مواد مخدر و مشروبات 
الکلی می شوند از همین رو برای جلوگیری 
از باندهای مافیایی مواد مخدر باید از شکل-

 گیری این باندها پیشگیری کنیم.
کاظمی در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر 
اینکه آیا این امکان کــه چهارراه ها از طریق 
مافیاها اجاره داده شود؟ وجود دارد، گفت: 
وقتی چهارراهی محیط کســب و کار شود 
طبیعتا ســرقفلی دار هم خواهد شد و اینکه 
اجاره داده شــود و سرقفلی داشــته باشد 
و اســتفاده از آن خیابان به افــراد خاصی 

محصور شود، طبیعی است.

وستا و شهرهای صنایع دستی در کشور چه بود؟ تاثیر ثبت جهانی ر

آگهی مفقودی
برگ سبز و کارت خودرو سمند مدل ۱۳۸۳ به رنگ بژ متالیک به 
شــماره موتور ۱24۸۳09۱666 و شماره  بدنه 00۸۳2295۱4 
به شــماره پلاک ایران 64-245ب۱5 به مالکیت بشــیر هاتفی 

اردکانی مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد
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سعدآباد میزبان کنسرت مشترک سهراب 
پورناظری و علی قمصری می شود

ســهراب پورناظری و علی قمصری قصد دارند کنســرت مشترکی را با 
عنوان »در هوای بی چگونگی« در مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد 

به صحنه ببرند.
به گزارش روابط عمومی کنســرت »در هوای بی چگونگی«، نخستین 
شبِ کنسرت مشترک سهراب پورناظری و علی قمصری، روز سه شنبه 

۳۰ خرداد ۱۴۰۲ در محوطه باز کاخ سعدآباد روی صحنه می رود.
کنسرت مشــترک این دو هنرمند بر دونوازی متمرکز است و در طول 

اجرا و در بخش های مختلف نوازندگان دیگری به اجرا اضافه می شوند.
قطعات این اجرا در دستگاه شــور، مقام های کردی و آواز بیات اصفهان 
نواخته می شود که برخی از قطعات آهنگســازی شده و برخی دیگر در 
فضایی کاما بداهه پیش می روند. دونوازی ســه تار، دونوازی دیوان و 
تنبور و دونوازی تــار و کمانچــه بخش های مختلف این کنســرت را 

تشکیل می دهند.
برخی از قطعات کنسرت »در هوای بی چگونگی« با آواز همراه هستند 

که آواز این قطعات را پورناظری و قمصری می خوانند.
کارگردان هنری این کنسرت رضا موسوی است.

ســهراب پورناظری و علی قمصری ســال ها پیش در گروه »همنوازان 
حصار« سابقه همکاری داشتند. اکنون و پس از چندین سال، بار دیگر 

قرار است که در کنار همدیگر، اجرایی را به صحنه ببرند.
کنســرت »در هوای بی چگونگی« با حمایت داریا همراه روی صحنه 
می رود. پیش از این نیز، کنسرت نمایش ســیصد، از جمله رویدادهای 

هنری بود که با حمایت این شرکت به صحنه رفت.

با اعلام سازمان سینمایی
شهاب حسینی برای نرگسی مجوز پخش گرفت

شورای صدور پروانه نمایش آثار غیرســینمایی با نمایش ۶ عنوان فیلم 
بلند داســتانی و ۷ عنوان فیلم مســتند و ۹ عنوان فیلم کوتاه داستانی 

موافقت کرد.

به نقل از روابط عمومی ســازمان سینمایی و ســمعی بصری، شورای 
پروانه نمایــش فیلم های غیرســینمایی در جلســه اخیــر با صدور 
پروانه نمایــش ۶ عنوان فیلم بلند داســتانی شــامل »تنهایی ماه« به 
تهیه کنندگی وحید بیطرفان و کارگردانی محمود مقامی، »نرگسی« 
به تهیه کنندگی شهاب حسینی و کارگردانی پیام اسکندری، »زندگی 
شیرین« به تهیه کنندگی مجید صدیقی و کارگردانی مجتبی اسپنانی، 
»درون ماهی« به تهیه کنندگی مســعود وزیــری و کارگردانی بهزاد 
وزیری، »تداخل« به تهیه کنندگی هــادی رمضانپور و کارگردانی رضا 
صفری، »صفدر و دردانــه اش« به تهیه کنندگــی و کارگردانی یونس 

بهبودی موافقت کرد.
همچنین ۷ اثر مستند »داســتان ناتمام یک حزب« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی محمد مهدی دزفولی، »من ۰۳۲۴ بودم« به تهیه کنندگی 
سحر جعفری جوزانی و کارگردانی مهدی حاجی یوسف، »دختر بابا« 
به تهیه کنندگی و کارگردانی مهســا احمدزاده، مجموعه مستندهای 
»عهد«، »شــاهد«، »بصیر«، »روایت« و »دریچــه« به تهیه کنندگی 
و کارگردانــی امین کریمــی، »پهلــوان واقعی« بــه تهیه کنندگی و 
کارگردانی محمــد کریمــی، و »ییاق ســرد« بــه تهیه کنندگی و 
کارگردانی مشترک محمد حســین فاح زاده   و محسن دانشور پروانه 

نمایش آثار غیر سینمایی سازمان سینمایی را اخذ کردند.
در این شــورا برای ۹ اثــر کوتاه داســتانی »برزخ« بــه تهیه کنندگی 
یاســر نیکخواه آزاد و کارگردانــی علیرضا عزت ور، »مــن بی من« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی محمد غزازانی، »بســتر« به تهیه کنندگی 
بهزاد مــراد حاصل و کارگردانــی محمد غزازانی، »شــب می گذرد«، 
»قاب« و »کاهی برای زندگی« به تهیه کنندگــی و کارگردانی رضا 
ثابت پور، »۱۸۰ درجه« به تهیه کنندگی مصطفی خوب رو و کارگردانی 
سروش خوب رو، »نان نو« به تهیه کنندگی مشترک حسین پیرعلمی 
و محمد غزازانــی و کارگردانــی حســین پیرعلمی و »مــوج نو« به 

تهیه کنندگی و کارگردانی علی بنایی طاهری پروانه نمایش صادر شد.

خسرو ملکان: 
وش تنها بازیگری بود  فخری خور
که دیالوگ هایش را حفظ می کرد

 کارگردان »زخمه« با اشاره به اینکه همکاری با خانم خوروش برای من 
به معنای واقعی کارآموزی بود، گفت: او تنها بازیگری بود که دیالوگ ها 

را حفظ می کرد.

خسرو ملکان با اشاره به این که زخمه )۱۳۶۲( نخستین کار سینمایی 
من بود و تنها اثری بــود که با خانم فخری خوروش همکاری داشــتم، 
اظهار داشت: خوروش هنرپیشــه بزرگی بود و از او بسیار آموختم بویژه 

صبوری در کار که همیشه به من توصیه می  کرد.
او درباره نقش اقدس در زخمه گفت: خانم خوروش خیلی فراتر از آنچه 

تصور می کردم این نقش را بازی کرد و حضورش محسوس بود.
ملکان افزود: در خیلی از موارد با خانم خوروش مشــورت می کردم چرا 

که سناریو را می شناخت و پیشنهادهای خوبی می داد.
این کارگردان گفت: به معنای واقعی در کنار خانم خوروش کارآموزی 
می کردم و آموختم که چگونه باید از بازیگران بازی بگیرم. کار کردن با 

خانم خوروش اصا سخت نبود.
ملکان خاطرنشــان کرد: برای نقــش اقدس به صــورت تلفنی با خانم 
خوروش صحبت کردم و با همان صحبت اول متوجه شدم که نقش را به 
خوبی می فهمد. بازیگرانی چون مهدی فخیم زاده مقابل خانم خوروش 
بازی داشتند، او به ســناریو احترام می گذاشت و همراه بسیار خوبی در 

پروژه بود.
فخری خورش بازیگر سرشناس سینما و تئاتر، روز شنبه بیستم خرداد 

ماه در سن نود و سه سالگی در شهر لس آنجلس آمریکا درگذشت.

قاب

 فیلم کوتاه »نارنجــی« به کارگردانی ارمیــا ربانی به 
بخش رقابتی جشنواره ایسانتیا اسپانیا راه یافت.

به گزارش مشاور رسانه ای پروژه، فیلم کوتاه »نارنجی« 
به کارگردانی ارمیا ربانی در ادامــه حضور بین المللی 
خود به بخش رقابتی شــانزدهمین دوره جشــنواره 

ایسانتیا اسپانیا راه یافت.
 Islantilla جشــنواره بین المللی فیلــم ایســانتیا
Cinefórum Film Festival تابســتان هر سال در 

شهر ایسانتیا برگزار می شود و در آن طیف 
وسیعی از آثار کوتاه و بلند سینمایی به رقابت 
می پردازند. این جشنواره که به »زیر نور ماه« 
معروف اســت؛ آثار برگزیده را در فضای باز 
این شهر ســاحلی برای مخاطبان به نمایش 

می گذارد.
شانزدهمین دوره این جشنواره، دوم جولای 

)۱۱ تیرماه ۱۴۰۲( آغاز بــه کار خواهد کرد و نمایش 

و رقابت بین صد فیلم کوتاه تا ماه آگوســت 
ادامه خواهــد یافت.فیلم کوتــاه »نارنجی« 
پیش از این در دوازدهمین دوره جشــنواره 
نامــزد  اســپانیا،   ESNE Feelmotion

بهترین فیلم کوتاه داستانی شده بود.
»نارنجی« برای رقابت به اسپانیا رفت

ارمیا ربانــی متولــد ۱۳۸۲و فیلــم کوتاه 
»نارنجی«، اولین تجربه او در مقام کارگردانی اســت. 

ربانی فارغ التحصیل فیلم ســازی از انجمن ســینمای 
جوانان ایران و هنرستان هنرهای زیباست.در خاصه 
داســتان این فیلم کوتاه آمده اســت: زندگی کودکی 
تحت تأثیر اختافات والدیــن و ناتوانی گفتاری او قرار 
گرفته است.اشــکان فاتح، ســتایش دلقــی، مرضیه 
انوری پور و ســیما خان وکیلی در این فیلــم به ایفای 
نقــش پرداخته اند و پخــش بین الملل فیلــم را رهام 

رسولی به عهده دارد.

نارنجی

خریدار  مرکــز پویانمایی صبــا با برنامه 
های جدید و متنوع به اســتقبال تابســتان 

۱۴۰۲ می رود.
 مرکــز پویانمایی صبــا با بیــش از ۲ دهه 
فعالیت و پیشــتازی در عرصــه تولید آثار 
پویانمایــی، همزمان با فرارســیدن فصل 
تابســتان و آغاز اوقات فراغــت کودکان و 
نوجوانــان برنامه های متنوعــی را تدارک 
دیده که به زودی از  شــبکه های سیما روی 

آنتن خواهند رفت.
فصــل جدیــد »شکرســتان«، مجموعه 
»جعبه جورواجور«، »محله ســبزیجات«، 
»قصه های ریرا«، »مثل نامه«، »معماهای 
فرید«، »جنگل فنــدق«، »موزه«، »نقاش 
کوچولو«، »رعنــا دختر دهقــان«، »پند 
پارســی«، »قلعه ماهیــان« و »فرآیند« از 
جمله برنامه هایی هستند که به همت مرکز 
پویانمایی صبا برای پخش از شــبکه های 
سیما در روزهای بلند و گرم تابستان، تهیه 

و تولید شده اند.
فصل جدید »شکرســتان« کــه قصه های 
آن برگرفتــه از فرهنــگ، آداب و رســوم 
و ظرفیت هــای هنــر ایرانی اســت در ۱۳ 
قســمت ۱۶ دقیقه ای تهیه و تولید شــده 
اســت. »شکرســتان« از قدیمــی ترین و 
پرطرفدارترین انیمیشــن های ایرانی است 
که تا کنون حدود ۳۵۰ قســمت از آن تولید 
و پخش شده است. این مجموعه پویانمایی 
که همه عناصر آن برگرفته از فرهنگ، آداب 
و رســوم، ظرفیت های هنر ایرانی است به 
تهیه کنندگی سیدمســعود صفــوی و در 

مرکز پویانمایی صبا تولید شده است.
این مجموعه، با ســبک قصــه گویی اصیل 
ایرانی با استقبال خوبی همراه بوده و تاکنون 
به زبان های عربــی، انگلیســی و برخی از 
کشورهای آســیای جنوب شــرقی دوبله 
شده است. »شکرستان« اول با روایت زنده 
یاد مرتضــی احمدی آغاز شــد و پس از آن 
سید شهاب حســینی و علی همت مومیوند 

روایت قصه های آن را بر عهده گرفتند.
مجموعه جدیدی که تابســتان امســال به 
روی آنتــن می رود »قلعه ماهیان« اســت. 
این مجموعه در ۱۳ قســمت ۱۶ دقیقه ای 
بــرای مخاطبین کودک و نوجــوان تهیه و 

تولید شده است.
در خاصه داستان این اثر آمده است: در پی 
خبر آمدن دیو ماهی به سمت قلعه ماهیان 
راشــگو نگهبان قلعه ماهیــان تصمیم می 
گیرد برای مقابله از ماهیــان کمک بگیرد 
اما گربه ماهی بین انهــا اختاف می اندازد. 
پس تصمیم می گیرد بــا جمعی از ماهیان 
به کمک نقش کتبیه قدیمی قلعه به دنبال 

ماهی بزرگی به نام سیماهی بروند.
در بیــن راه با مشــکاتی روبرو شــده ولی 

همین مشــکات باعث اتحاد آنها در هیبت 
یک نهنگ شــده و باعث فراری شــدن دیو 
ماهی گردد، اما دیو ماهــی به کمک دلقک 
ماهی بین جمــع ماهیان اختاف ایجاد می 

کند. 
ماهیان با بی توجهی به حرف های راشــگو 
باعــث می شــوند دلقک ماهــی از فرصت 
اســتفاده کرده تا بالاخره موفق می شود با 
به ظاهر شکســت دادن دشمن ماهیان، مار 
ماهی و نشان دادن شــجاعتش راشگو را از 
نگهبانی قلعه ماهیان بر کنار کند، دیو ماهی 
با رفتن راشــگو از قلعه با دلقک ماهی قرار 
می گذارد تا قلعه را در اختیــار او قرار دهد 
اما راشــگو و چند ماهی دیگر پی به خیانت 
و نقشــه دلقک ماهی و دیو ماهــی برده و 
جلوی آنها را می گیرند. در این راه دیو ماهی 
و دلقک ماهی نابود می شــوند و راشــگو به 
شــدت مجروح و در اخرین لحظات عمرش 
ملوان ماهی را جای خــود نگهبان قلعه می 

گرداند.
مجموعه جذاب »موزه« در ۱۳ قسمت ۱۸ 
دقیقه ای از دیگر تولیدات مرکز پویانمایی 
صبــا بــرای مخاطبین کودک اســت. این 
انیمیشــن تاریخچه آثار هنــری ایرانی را 
به تصویر می کشــد و هدف از ســاخت این 
مجموعه آشنا ساختن کودکان با تاریخچه 
آثار هنری، شــناخت هویت های تمدنی، 
اجتماعــی و فرهنگــی اســت. همچنین 
موضــوع و دکورهای این مجموعــه با بهره 
گیری از فضاهــا و بناهــای تاریخی ایران 
ســاخته شــده تا پیوندی دوبــاره با نقش 
کاربردی معماری ایرانی و تزیینات داخلی 

برقرار کند.
»مثل نامــه« مجموعه ای ویــژه کودکان 

اســت که در ۲۵ قســمت ۱۳ دقیقه ای با 
رویکرد بازگویی و مــرور ضرب المثل های 
قدیمی ایرانــی تهیه و تولید شــده و در هر 
قسمت یک ضرب المثل را در قالب داستانی 

شیرین روایت می کند.
مجموعه »معماهــای فرید« هــم در ۱۳ 
قســمت ۱۴ دقیقــه ای بــرای مخاطبین 
کودک تولید شده است که تابستان امسال 

به روی آنتن می رود.
»معماهای فرید« درباره پسری مومن و دانا 
به نام فرید اســت که قدرت خارق العاده ای 
در حل معماهای سخت دارد و از این طریق 
با شــخصیت های منفی فیلم یعنی حاکم، 
وزیر، و ... دچار چالش می شود. حکیم احمد 
)پیر فرزانه نیشــابور( نیز با نگاه تقواگرایانه 
خود سعی می کند به فرید و بچه های دیگر 
کمک کند تا بــاور و ایمان خــود را تقویت 
کنند و راه صحیح و درســت در حل مسائل 

را بیابند.
برنامه »قصــه های ریرا« بــرای مخاطبان 
خردسال تولید شــده و در ۲۶ قسمت ۱۰ 

دقیقه ای است.  
ریرا هر روز با ســؤالات متفاوتــی در دنیای 
اطراف خود روبه روســت. او و دوستانِ هم 
سن و سالش در هر قسمت از این مجموعه با 
مسئله ای مواجه می شوند. آنها ابتدا مسئله 
را با ذهنیت کودکانۀ خود برانداز کرده و در 
طول داستان متوجه اشــتباهات و توانایی 

خود می شوند.
طرح های ساده و بی نقش و نگار، رنگ های 
یک دست و فرم های ساده و بدون جزئیات، 
در حد درک خردســالان، این مجموعه را 
برای آنها جذاب می کنــد. این مجموعه که 
از نگاه یک بچه بــه دنیای بیرون می پردازد، 

می تواند دنیای ذهنی خردســالان را برای 
پدرها و مادرهــا ملموس تر کنــد. اتفاقاتِ 
داستان توسط یک گوینده )نریتور( دنبال 

می شوند.
ســری جدید مجموعــه »پند پارســی« 
مخصوص کودک و نوجوان در ۳۰ قســمت 
۱۰دقیقه ای تهیه و تولید شده است. در این 
مجموعه تاش شده تا توأم با به کارگیری از 
گنجینه های ادبی بزرگانی چون ســعدی و 
مولانا از حکایات برخی ملل مختلف به شیوه 
نوین بهره گرفته شود. مجموعه پویانمایی 
»پند پارسی« در ســری جدید خود کمتر 
راوی قصه های اقتباسی خواهد بود، البته با 
این وجود تیم نویسنده این انیمیشن سعی 
داشته تا در نگارش ماجراهای پند پارسی، 
فرم پندگونه و حکایتی اثر را تا حدی حفظ 
کند و وفادارانه به آن، روایــت کننده قصه 

های دیدنی و شنیدنی این مجموعه باشد.
فصل جدیــد »جعبه جور واجــور« در ۲۶ 
قسمت ۹ دقیقه ای برای مخاطب خردسال 

تهیه و تولید شده است.
در این مجموعه، هوشیار پسر بچه پنج ساله 
را داخل خانه ای می بینیــم، در مرکز خانه 
میز کوچکی قرار دارد، پــدر و مادر با کمک 
جعبه ســاده اما رنگی و جذاب، هوشــیار 
را وارد دنیــای هیجــان انگیــز خیال می 
کنند. هوشیار با اســتفاده از حس بینایی، 
شنوایی، بویایی، چشــایی و لامسه دنیای 
اطراف را با زبان کودکانه کشــف می کند. 
هوشیار دســتش را داخل جعبه می برد و با 
لمس کردن تصوراتــش را با زبان کودکانه و 
ســاده می گوید. پدر مادر می توانند جعبه 
را ببینند و به هوشیار برای رسیدن به تصور 
درســت کمک کنند. هوشیار با گوش دادن 

به صداهای داخل جعبــه تصوراتش را می 
گوید. این تصــورات کودکانه و سرشــار از 

اتفاقات خنده دار است.
فصل جدید »جنگل فندق« در ۱۵ قسمت 
۱۲ دقیقه ای برای مخاطبان خردسال تهیه 
و تولید شده اســت. در تولید این مجموعه 
انیمیشن سعی شــده فردیت خاق کودک 
زیر ســوال برده نشــود و مولفه های مهم و 
تاثیرگذاری همچون همفکری و مشــورت 
با والدین و همچنیــن ارتباط گیری صحیح 
و مطلوب با همسالان برای مخاطب کودک 
به گونه ای داســتان وار توام بــا تصاویر زیبا 
روایت شــود و به طور کل مهمترین هدف 
ســاخت جنگل فنــدق اهمیــت و جایگاه 
خانواده، و همچنین ترویج بیشــتر مبحث 
اتحاد و تعامل اعضای خانواده با یکدیگر در 

دستیابی به موفقیت ها است.
مجموعه جــذاب »نقــاش کوچولو« برای 
مخاطبین خردســال در ۲۶ قســمت ۱۱ 
دقیقه ای تهیه و تولید شــده است. در این 
مجموعه سعی شده تا بر اساس نقاشی های 
یک کودک که نســبت به دنیای پیرامونش 
کشــیده، جان بخشــیده می شــوند، قوه 
تخیل، خاقیت و نوآوری در کودکان بیش 

از پیش شکل گیرد و شکوفا شود.
ســری جدید »فرآیند« در ۱۳ قسمت ۱۳ 
دقیقه ای برای مخاطبین کودک و نوجوان  
تولیده شده است. انیمیشــن  »فرآیند« با 
کمک برنامه های مستند علمی و آموزشی 
رئــال و اســتفاده از یک کاراکتــر جذاب 
انیمیشنی، تاش می کند تا طیف متنوعی 
از موضوعات علمی و آموزشــی نظیر علوم 
و فنون مهندســی، نجوم، دانســتنی های 
پزشکی، صنعت، باستان شناسی، شگفتی 
های آفرینــش، طبیعت، حیــات وحش و 

غیره ... به مخاطب خود ارائه کند.
ســری جدید »رعنــا دختر دهقــان« در 
۲۶ قســمت ۱۸ دقیقه ای برای مخاطبین 
کودک و نوجوان تهیه و تولید شــده است و 
داســتان این مجموعه در یک شهر قدیمی 
از ایران رخ می دهد و در هر قسمت از آن به 
واسطه اشــتباهات یا خودخواهی های یک 
یا چند نفر از اهالی شــهر به ویژه حاکم شهر 
مشکاتی برای مردم رخ می دهد که دختر 
بچه ای به نام رعنا بــا هوش و ذکاوت فراوان 
خود راه حل هایی ارائه می کند و مردم را از 

مشکات رها می سازد.
مجموعه جدید دیگری که تابستان امسال 
به روی آنتن مــی رود و بــرای مخاطبین 
خردسال تولید شــده »محله سبزیجات« 
است. این مجموعه به آموزش مهارت های 
اجتماعی همچون انجــام کارهای گروهی، 
همکاری، وظیفه شناســی ، رعایت قانون و 

... می پردازد.

»نارنجی« برای رقابت به اسپانیا رفت

در نشست رویداد تشریح شد

نگاه جدیصاحبدلان به کشورهای اسلامی
فریبــرز دارایی  نشســت رســانه ای 
نخســتین رویــداد بین المللــی تئاتــر 
صاحبدلان بــا حضور مدیــرکل هنرهای 
نمایشــی و دبیر این رویداد روز دوشنبه ۲۲ 
خرداد در ســالن کنفرانس دفتر موسیقی 
معاونت امور هنری وزارت ارشاد برگزار شد.

 نشســت رســانه ای نخســتین رویــداد 
بین المللی تئاتر صاحبدلان روز دوشــنبه 
۲۲ خرداد با حضور کاظــم نظری مدیرکل 
هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســامی، محمود فرهنگ دبیر این رویداد 
و فائزی مدیرکل ارشــاد اســتان قزوین در 
ســالن کنفرانس دفتر موســیقی معاونت 
امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 

برگزار شد.
در ابتدای این نشست با حضور کاظم نظری 
و محمود فرهنگ از پوســتر ایــن رویداد 

رونمایی شد.
سپس فائزی مدیرکل ارشاد استان قروین و 
میزبان رویداد بین المللی تئاتر صاحبدلان، 
درباره میزبان اســتان از این رویداد گفت: 
اســتان در حال مهیا شــدن برای برگزاری 
مراســم اختتامیــه دوازدهمیــن دوره و 
برگزاری نخستین دوره رویداد بین المللی 
تئاتر صاحبدلان است و بنا بر این است پهنه 
اســتان را درگیر برگزاری این رویداد کنیم. 

خوشحالم رویداد صاحبدلان در زیست بوم 
استان ما می تواند یک مسیر هنری درست 

را ایجاد کند.
در ادامــه کاظــم نظــری نیز بــه ایراد 
ســخنانی پرداخــت و گفت: مــا با هدف 
اینکه رویدادهــا را در اســتان ها برگزار 
کنیم اســتان قزوین را بــرای میزبان این 
رویداد انتخاب کردیم. امیدواریم رویداد 
صاحبدلان در اســتان قزویــن بماند و با 
برگــزاری ایــن رویداد زیرســاخت های 
نمایش استان را تکمیل کنیم. به طورکلی 
برگزاری رویدادها در اســتان های دیگر با 
هــدف تکمیل و تقویت زیرســاخت های 

تئاتر استان است.
ســپس محمــود فرهنگ دبیــر رویداد 
تئاتر صاحبــدلان نیز گفت: شــاید این 
بــرای اولین بار اســت که یک اســتان 
بخش بین المللی یــک رویداد را میزبانی 
می کنــد. رویــداد صاحبــدلان فقط به 
تولید فکر می کند و برای یک سال برنامه 
دارد و رقابتی نیســت و تنهــا در بخش 
مســابقه نمایشنامه نویسی رقابت برگزار 

می کنیم.
وی تأکید کرد: برای اولین بار یک نگاه جدی 
به کشورهای مسلمان داریم. همیشه سعی 
شده این کشورها نادیده گرفته شوند با این 

توجیه که بضاعتی ندارند. مــا آثار دینی را 
که توان اجرا در عرصه بین المللی دارند به ۲ 

زبان فرانسه و انگلیسی ترجمه کردیم.
فرهنگ یادآور شــد: اســتان های ما نیاز به 
زیرساخت هایی برای تئاتر دارند و تاش ما 
این است که سخت افزارهای اجرایی استان 
فراهم شــوند. ضمن اینکه برگــزاری این 
رویداد در استان انگیزه هنرمندان استان ها 

برای تولید تئاتر دینی را بالا می برد.
دبیر رویداد تئاتر صاحبــدلان با بیان اینکه 
همیشــه در تئاتــر از کمبــود بودجه رنج 
می بریم و از مســئولان درخواســت داریم 
توجهــی به افزایــش بودجه تئاتر داشــته 
باشند، اظهار کرد: اســتان بودجه اسکان، 
پذیرایی و برگــزاری مراســم اختتامیه را 

عهده دار شد که اتفاق قابل توجهی است که 
یک اســتان بودجه ای را به تئاتر اختصاص 

دهد.
در ادامه این نشست مژگان وکیلی مسئول 
بخش بین الملــل رویــداد صاحبدلان نیز 
گفت: ۲ گروه از عــراق و ۲ گــروه از عمان 
در رویداد حضور دارند و بعــد از اجرای هر 
نمایش جلسات نقد و بررســی آثار برگزار 

می شود.
ســپس محمود فرهنــگ دربــاره چرایی 
تعداد کم آثار خارجی در نخســتین رویداد 
بین المللی تئاتر صاحبــدلان توضیح داد: 
مســأله بودجه برای تئاتر کشــور بســیار 
مهم اســت. این رویداد قرار بود در ۱۴۰۱ 
برگزار شــود که ۱۶ نمایش خارجی برای 
اجرا در آن آماده بودند ولــی با تغییر تاریخ 
برگزاری بســیاری قادر به حضور نشــدند. 
نکته اصلی این است که رویداد صاحبدلان 
برای جســتجوی آثاری که در تراز موضوع 
صاحبدلان باشند کار سختی پیش رو دارد. 
آثاری باید انتخاب می شــد کــه قابل دفاع 

باشد. 
ما طی ســال های گذشــته بررسی کردیم 
بضاعت مان در حــوزه تئاتر دینی چه اندازه 
اســت و بعد از برگزاری ۱۳ دوره رویداد به 
ســراغ عرصه بین الملل رفتیــم. از این رو 

تعداد کم آثار در این دوره اشکالی ندارد.
وی متذکر شد: در ســال های گذشته توجه 
جدی به رویداد صاحبدلان نشده است. اگر 
فرصت مناسب را داشتیم زودتر بین المللی 
می شــدیم. ما مدام نگاه مان به اروپا بوده و 
۴۴ سال است کشورهای اسامی را نادیده 
گرفته ایم. در کل بودجه این دوره از رویداد 
بین المللی تئاتــر صاحبــدلان ۶ میلیارد 
است؛ ۴ میلیارد تومان بودجه در طول یک 
سال هزینه برای رویداد صاحبدلان هزینه 
کردیم و ۲ میلیارد نیز ارشــاد استان قزوین 

متقبل شد.
در ادامــه کاظم نظری مدیــرکل هنرهای 
نمایشی درباره وضعیت بودجه تئاتر، تأکید 
کرد: دوســتان مجلس قول بودجه ای ویژه 
برای تولید تئاتر داشــته باشیم. همچنین 
قول داده شده بودجه تئاتر چند برابر شود. 
بودجه تئاتر کشــور در مقایســه با بودجه 

سازمان سینمایی بسیار ناچیز است.
وی در پایان ایــن نشســت از برنامه ریزی 
برای راه اندازی اندیشــکده و پژوهشــکده 
تئاتر خبــر داد و گفــت: اداره کل هنرهای 
نمایشــی به دنبال راه اندازی پژوهشکده و 
اندیشکده تئاتر هســتیم. طرح آماده است 
و امیدوارم با حمایــت وزارت علوم و وزارت 

ارشادپژوهشکده راه اندازی شود.
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میدان

جرارد پیکه مدافع سابق تیم ملی فوتبال اسپانیا و تیم 
بارسلونا به ادعای دختر ســرمربی تیم فوتبال تراکتور 

واکنش نشان داد.
 هفته گذشــته بود که »نادیا خمز« دختر »پاکو خمز« 
ســرمربی تیم فوتبال تراکتور علیه جرارد پیکه مدافع 

سابق بارسلونا و تیم ملی اســپانیا افشاگری و او را به بی 
ادبی و غیر قابل اعتماد بودن متهم کرد.

پس از آنکه صحبت های نادیا خمز سر و صدای زیادی 
در رسانه های اســپانیا به پا کرد، پیکه سرانجام مجبور 
شد به ادعای دختر سرمربی تیم تراکتور ایران واکنش 

نشان بدهد.پیکه درباره اینکه نادیا خمز گفته بود قصد 
داشته با ســرعت ۱۲۰ کیلومتر وارد پارکینگ بشود و 
حتی به نگهبان پارکینگ هم توهین کرده است، گفت: 
این امکانپذیر نیست.پیکه ســپس با خنده افزود: من 
حساب کرده ام و از نظر ریاضی هم نمی توانم با سرعت 

۱۲۰ کیلومتــر وارد پارکینگ بشــوم. این غیر ممکن 
است.مدافع سابق بارسلونا در ادامه توضیح داد که هیچ 
وقت با هیچ کارگری بدرفتاری نکرده اســت. او گفت: 
این ادعا درست نیســت. همه چیزهایی که در رسانه ها 

منتشر می شود، درست نیست.

چهره

خریدار  مرتضی محصص، مدرس ایرانی 
فوتبال آســیا درباره ارزیابــی خود از فصل 
اخیر فوتبال باشــگاهی ایران سخن گفت و 
به بررســی نقاط قوت و ضعــف این فصل از 

مسابقات پرداخت.
 لیگ بیســت و دوم با قهرمانی پرسپولیس 
همراه شد و تیم های سپاهان و استقال در 
رده های دوم و سوم قرار گرفتند. همچنین 
دو تیم فوتبال نفت مسجدســلیمان و مس 

کرمان نیز به دسته یک سقوط کردند.
مرتضی محصص، کارشناس و پیشکسوت 
فوتبال ایران در خصوص سطح کیفی لیگ 
بیســت و دوم صحبت هایی را انجام داد که 

خاصه آن را در پایین می خوانید:
فاصله فنی تیم ها زیاد است

آنالیز کلی شــما در خصوص لیگ 
بیست و دوم چگونه بود؟

لیگ امســال از نظر کیفی تفاوت چندانی 
با سال گذشته نداشت و شــاهد بازی های 
خوبی از پرســپولیس، تراکتور، استقال و 
پرســپولیس بودیم. تفاوت آن چنانی بین 
تیم ها نبود. پرسپولیس در بازی آخر خوب 
بود و نشــان داد قهرمانی اش از روی شانس 
نبود. ســپاهان و تراکتــور در ابتدای فصل 
غفلت کردند و امتیازهای زیادی از دســت 

دادند.

نقش مهم ساختار دفاعی پرسپولیس
ساختار دفاعی پرسپولیس به قهرمانی این 
تیم خیلی کمک کرد. عــاوه بر خط دفاع، 
پرســپولیس نیمکت خوبی هم داشــت و 
داشتن بازیکنان ذخیره مطمئن، یکی دیگر 
از دلایل اصلی قهرمانــی در فوتبال روز دنیا 
است که پرسپولیس چنین شرایطی را دارا 

بود.
 البته این تمام بضاعت فوتبال ما نیســت 
و ما با داشــتن امکانــات بهتــر از جمله 
استادیوم خوب و زمین تمرینی مناسب، 
می توانیم شــاهد کیفیتی فنی بیشتری 
در فوتبال باشــیم و از تمام اســتعدادها 

استفاده کنیم.
امسال رشد خوبی داشتیم و باید شیب این 
پیشــرفت را در نمودار رشد فوتبال افزایش 
دهیم تا در عرصه باشــگاهی و ملی شــاهد 
موفقیت بیشــتری باشیم. مشــکل ما این 
است که کمتر از گذشــته درس می گیریم 
و این باعث می شود سرعت پیشرفت ما کند 

باشد.

یک فاصله بزرگ بین تیم های ایرانی
اشــتباهات داوری را بیــش از حــد بزرگ 
کردیم و بزرگترین مشــکل لیگ ما داوری 
نیســت. در این ســال ها تجربه های زیادی 
کســب کردیم اما نتوانســتیم آن طور که 
باید از این تجارب اســتفاده کنیم. برای این 
که عیار یــک لیگ را مشــخص کنیم، باید 
ببینیم ضعیف ترین تیم هایی که به دســته 
پایین تر ســقوط کردند چه مشــکاتی و 

چه بضاعتی داشــتند. چه تفاوتی بین نفت 
مسجد ســلیمان و مس کرمان با استقال 
و پرسپولیس اســت. حقیقتا بین تیم های 
ســقوط کننده و تیم های مدعی یک فاصله 
بزرگ امتیازی هســت و برخاف لیگ های 
معتبر اروپا، احتمال باختن تیم هایی مانند 
پرســپولیس و ســپاهان به تیم هــای قعر 

جدولی نزدیک به صفر است.

نتایج لیگ ایران قابل پیش بینی است
اگر بخواهیم فوتبال ما آینده بهتری داشته 
باشد، باید این فاصله ها  را پر کنیم. نتیجه ها 
قابل پیش بینی است و این نشان از بد بودن 
نفت و مس نیســت بلکه فاصله فنی تیم ها 

است. 
بین تیم اول و آخر ما ۴۴ امتیاز است که این 
یعنی تفاوتی بزرگ. این خبــر خوبی برای 
فوتبال ما نیســت. اگر نقطه ضعف تیم های 
حذف شده را ندانیم، چند سال بعد هم قرار 
است درباره همین مشکات صحبت کنیم. 
به جای ایــن که دربــاره بازیکنان صحبت 
کنیم، بایــد دنبال رفع نقطــه ضعف تیم ها 

باشیم.

 نقاط قوت این فصل نسبت به فصول 
قبل چه بوده است؟

بازی هــا از نظر برگزاری بهتر از ســال های 
پیش است. صاحب اســتادیوم های بهتری 
نســبت به ســال های قبل بویم. همیشــه 
طرفدار مربی هــای ایرانی بودم و هســتم 
.می توانیم به مربیان ایرانی بیشــتر اعتماد 
کنیم. مربیان ما شاهد برنامه ریزی و تجربه 

بهتری نسبت به گذشته بودند.

 نقاط ضعف این فصل نسبت به فصل 
قبل چه بوده است؟

هر دو تیم اســتقال و پرســپولیس لیاقت 
داشــتن اســتادیوم حرفــه ای را دارند و با 
داشتن استادیوم خیلی بهتر بازی می کنند. 

باید اســتادیوم های بهتــری در آبادان، در 
تبریز و حتی در تهران باشیم. اگر هر تیمی 
یک استادیوم خوب باشند،؛ دیگر ترسی از 

بازی کردن ندارند.

 به نظر شما آیا پرسپولیس شایسته 
قهرمانی بود؟

پرسپولیس شایســته قهرمانی بود و چهار 
تیــم اول همه شایســته حضــور در بالای 

جدول بودند. 
زیــاد منفی نگــر نیســتم. بــه نظــر من 
ســاختار یک تیم از دفاع شــروع می شود و 
پرسپولیس نشــان داده که در این موضوع 

از پس کار برآمده است. 
آن ها هــم مربی و هــم بازیکنــان خوبی 
داشــتند و امیدوارم با تقویــت بهتر تیم در 

آسیا نیز عملکرد مناسبی داشته باشد.

 دلایل ناکامی سپاهان و استقلال در 
رسیدن به جام قهرمانی چه بود؟

ســپاهان کادر فنی حرفه ای داشــت اما 
بازی هایی وجود داشت که این تیم در فرم 
خوبی نبود. اگر سپاهان و استقال آماده 
باشــند، همه تیم ها را شکست می دهند. 
بدشانســی مهم تریــن عامــل قهرمان 
نشدن سپاهان و اســتقال بود زیرا آن ها 
ســال خوبی داشــتند. این دو باید روی 
نقاط ضعف خود در این فصل کار کنند تا 
بتوانند فصل بعد موفقیت بیشتری کسب 

کنند.

 ســقوط مــس کرمــان و نفــت 
یا  بــود؟  عادلانه  مسجدســلیمان 
تیم های دیگری بودند که بیش از این 

دو مستحق سقوط بودند؟
نفت مسجد ســلیمان خیلی مربی عوض 
کرد. مس امتیازات خانگی زیادی از دست 
داد و نفت ثبات نداشت. وقتی بعد از سه یا 
چهار ماه در تیم تغییر بــه وجود می آید، 

یعنی ثبات مرده است و این کار را سخت 
می کند. هم مــس و هم نفــت امتیازات 
خانگی زیــادی را از دســت دادند و برای 
تیمی که قصد گرفتن یک نتیجه حداقلی 
در لیگ برتر دارد، کسب امتیازات خانگی 
از مهم ترین ارکان اســت کــه هیچ کدام 
از دو تیم ســقوط کرده در این امر موفق 

نبودند.

 بهترین تیم، بهترین مربی و بهترین 
بازیکن فصل از نظر شما کیست؟

به نظــر من هر ســه تیــم پرســپولیس، 
استقال و ســپاهان تیم های خوبی بودند 
اما پرسپولیس ثبات بیشــتری داشت. فکر 
می کنم وحید امیری از پرسپولیس و مهدی 
قایدی از اســتقال بهترین بازیکنان فصل 

جاری بودند.
همچنین معتقدم یحیی گل محمدی ثابت 
کرده مربی توانایی اســت و بهترین گزینه 
برای نیمکت پرســپولیس برای ســالیان 
آینده است. او هوش بالایی دارد و برگ برنده 
پرسپولیس در مسیر قهرمانی بود. به نظرم 

او بهترین مربی فصل بود.

 تاثیر حضور مربیان خارجی در لیگ 
ایران مثبت بود؟ پیشرفتی به واسطه 

این مربیان شاهد بودیم؟
هر ســه مربی خارجــی یعنی ســاپینتو، 
خمس و مورایس مربیان توانمندی نشــان 
دادند. ساپینتو شــور پرتغالی داشت و به هر 
حال ســبک مربیگری اش به این شکل بود. 
این ما هســتیم که شــاید نتوانیم حضور او 
را بپذیریم و فضای اخاقی اش با کشــور و 
مردم ما فرق داشته باشــد. او با احساسات 

تیمش را رهبری می کند.
نایب قهرمانی ســپاهان به خاطر مدیریت 
ساکت و انتخاب مورایس بود. این انتخاب از 
روی تدبیر بود و تا حدودی هم این نتیجه ای 
که ســپاهان گرفت و تنها یــک امتیاز کم 

آورد، به خاطر حضور این سرمربی پرتغالی 
روی نیمکت طایی پوشان بود.

نباید خمس را به هیچ قیمتی
 از دست بدهیم

البته من ســبک مربیگری خمس را بیشتر 
می پسندم. تراکتور تصمیم خوبی گرفت. او 
مدرس و مربی خوب و صاحب سبک است. 
استفاده از ســرعت، پرس از زمین حریف و 
ثبات در اجرای تاکتیک واحد از ویژگی های 
او بود. از ابتدای بازی تراکتــور تیم حریف 
را تحــت تاثیر قــرار مــی داد. اگر خمس 
قراردادش را تمدید کنــد، می تواند مدرس 
خوبی برای مربیان ایرانی باشد. نباید چنین 
مربیانــی را به راحتی از دســت دهیم و چه 
به عنوان مشــاور و چه به عنوان مدیر فنی 

باشگاه ها از آن ها استفاده کنیم.
حتی ساپینتو هم متدهای خوبی در فوتبال 
دارد. آن ها هر رفتــاری دارند و حتی ممکن 
است اخاق خوبی نداشته باشد اما امیدوارم 
امثال خســرو حیدری از دانش او استفاده 
کنند. رفتار مربــی با دانش او فــرق دارد. 
تبریک می گویم که فدراسیون یک کاس 
توجیهی با خمس برگزار کرد و می دانم قرار 
است این اتفاق با مورایس هم رخ دهد و باید 

از آن استفاده کنیم.

 عملکرد بازیکنان خارجی شاغل در 
لیگ برتر را چطور ارزیابی می کنند؟

برخــی از بازیکنان مثل رونالــدو و بنزما به 
عربســتان می روند که امکان حضورشــان 
در کشور ما نیست. حتی بازیکنان متوسط 
اروپایی هم در دســترس ما نیســتند. این 
که بازیکنان درجه ســه اروپایی را بیاوریم، 
به درد ما نمی خورد. بســیاری از بازیکنان 
خارجی که ایــن فصل در تیم هــای ایرانی 
فعالیت داشــتند، عملکرد خوبی نداشتند. 
در عوض حتی کادرفنی تیم های عربستانی 
می توانند از امثال رونالدو و بنزما یاد بگیرند 
اما بازیکنان خارجی فعلی ایران چه چیزی 
قرار اســت به بقیه یاد بدهنــد؟ بازیکنان 
ایرانی خیلی بهتر از خارجی هایی هســتند 
که تیم های لیگ برتری این فصل در اختیار 

گرفتند.

 لیگ برتر، بیســت و دو سال دارد. 
آیا اندازه بیســت دو سال رشد و بلوغ 
و پختگی داشته؟ امکانات و برگزاری 

و مسائل فنی چقدر رشد کرده است؟
اگر این را از هر کارشناس بی طرفی بپرسیم 
و صادق باشیم، جواب این سوال نه است. من 
امیدوارم مسیر پیشــرفت هموارتر شود زیرا 
وقتی من مربیانی مثل ربیعی، گل محمدی 
و نکونــام را می بینم به این نتیجه می رســم 
که فوتبال ما رو به رشد اســت. ما می توانیم 
با همین امکانات ضعیف در آسیا حرف های 
زیــادی برای گفتن داشــته باشــیم اما اگر 
امکاناتی خوبی مثل سایر کشــورها داشته 
باشیم، قطعا در آسیا حرف اول را خواهیم زد.

پیکه پاسخ دختر سرمربی تراکتور را داد

هفته نخست لیگ ملت ها 2023

و برترین ها بودیم ویس جز وایت آمار؛ فقط در سر عملکرد ملی پوشان والیبال ایران به ر
خریدار  ملی پوشــان والیبــال ایران در 
رده بندی برترین  بازیکنان هفته نخســت 
لیگ ملت ها جایگاه قابل توجهی به دســت 

نیاوردند.
 تیم ملی والیبال ایران در هفته نخست لیگ 
ملت هــای ۲۰۲۳ مقابل چیــن به پیروزی 
رسید و از ژاپن، لهستان و اسلوونی شکست 
خورد. عملکرد شــاگردان عطایــی در این 
دوره از رقابت هــا بــا فراز و نشــیب زیادی 
همراه بود و همین مســئله باعث شــد تیم 
ملی نتوانــد در نتیجه گیری آنچنان که باید 
موفق باشــد.آمار بازیکنان در هفته نخست 
لیگ ملت ها که توســط فدراسیون جهانی 
منتشر شــده نشــان می دهد تنها بازیکنی 
که توانست کارنامه قابل قبولی بگیرد امین 
اسماعیل نژاد اســت.در ادامه این آمار مورد 

بررسی قرار گرفته است.

امتیازآورترین بازیکنان
در بیــن ۱۰ بازیکن که در هفته نخســت 
لیــگ ملت ها بیشــترین امتیاز را کســب 
کردند، خبــری از بازیکنان ایران نیســت. 
امتیازآورتریــن بازیکــن ایــران امیــن 
اسماعیل نژاد اســت که در رده یازدهم این 
رده بندی قــرار دارد. او در ۴ بازی تیم ملی، 

۵۹ امتیاز کســب کرد کــه ۲۸ امتیاز آن از 
حمله، ۳ امتیاز از دفاع و ۸ امتیاز از سرویس 

بوده است.
پوریــا خانــزاده هــم در رده بنــدی کلی 
امتیازآورترین بازیکنان، رده چهل و دوم را 

به خود اختصاص داد.

بهترین مهاجمان
در بین برترین بازیکنــان مهاجم هم هیچ 
کدام از بازیکنان ایران حضور ندارند و امین 
اسماعیل نژاد بهترین بازیکن ایران است که 
شانزدهمین مهاجم برتر هفته نخست لیگ 
ملت ها شــد. خانزاده هم در رده چهل و دوم 

قرار دارد.

بهترین مدافعان
بهترین مدافــع ایــران در ایــن رقابت ها 
محمد موســوی بود. او در رده بندی برترین 
مدافعــان هفته نخســت در رده هفتم قرار 
گرفت. موســوی ۹ امتیاز از دفاع کســب 
کرد. ۱۵ خطا داشــت و ۱۰ ریباند هم انجام 
داد. محمد ولی زاده هــم در این  رده بندی 

شانزدهم شد.
بهترین بازیکنان زننده سرویس

بهتریــن جایگاهی کــه بازیکنــان ایران 

توانستند در هفته نخست به دست بیاورند 
در رده بنــدی بهتریــن بازیکنــان زننده 
سرویس بود. امین اسماعیل نژاد که تا پیش 
از بازی چهــارم ایران، در رده نخســت این 
رده بندی قرار داشت در پایان هفته چهارم 
سومین بازیکن برتر زننده سرویس شد. او ۸ 

امتیاز از سرویس به دست آورد.

بهترین پاسورها
پاسورهای ایران در بین برترین پاسورهای 
هفته نخست جایی ندارند. جواد کریمی در 
رده هفدهم قرار گرفت و محمدطاهر وادی 

بیست و یکم شد.

بهترین لیبروها
در بیــن برتریــن لیبروهــا محمدرضــا 
حضرت پــور که تصــور می شــد عملکرد 
ضعیفی در هفته نخست لیگ ملت ها داشت 
جایگاه نسبتا خوبی را به خود اختصاص داد. 

او در این رده بندی یازدهم شد.

بهترین بازیکنان دریافت کننده
بهتریــن  حضرت پــور  محمدرضــا 
دریافت کننــده ایران بــود. او در رده بندی 
برترین بازیکنــان دریافت کننــده در رده 

یازدهم قرار گرفت. محمدرضا خانزاده هم 
سی و دوم شد.

رده بندی لیگ ملت ها تا پایان هفته نخست 
به شرح زیر است:

۱. ژاپن ۴ برد و ۱۲ امتیاز
۲. آمریکا سه برد و ۹ امتیاز

۳. آرژانتین سه برد و ۹ امتیاز
۴. اسلوونی سه برد و ۹ امتیاز

۵. برزیل سه برد و ۹ امتیاز
۶. لهستان دو برد و ۷ امتیاز

۷. هلند دو برد و ۷ امتیاز
۸. صربستان دو برد و ۶ امتیاز

۹. ایتالیا دو برد و ۶ امتیاز
۱۰. بلغارستان یک برد و ۵ امتیاز

۱۱. ایران یک برد و ۴ امتیاز
۱۲. فرانسه یک برد و ۳ امتیاز

۱۳. کوبا یک برد و ۳ امتیاز
۱۴. آلمان یک برد و ۳ امتیاز
۱۵. کانادا یک برد و دو امتیاز
۱۶. چین یک برد و دو امتیاز

 مدیریت بحران به تیم لطمه زد
استقلال کمیته فنی مستقل می خواهد

کارشناس فوتبال با بیان اینکه اســتقال از بحران مدیریتی لطمه های 
جبران ناپذیری را خورد گفت: کمیته فنی اگر حق اظهارنظر و تصمیم 

گیری داشته باشد برای استقال مفید است.
شــاهین بیانی در خصوص شــرایط استقال گفت: اســتقال در یک 
بحــران مدیریتی قرار گرفت و وضعیت تیم نگران کننده اســت. ســه 
مدیری که در طول یک فصل نتوانســتند موفق باشند و مشکات را به 
گردن دیگری انداختند و تنها شرایط اســتقال از این جنگ مدیریتی 

به وخامت کشیده شد.

این پیشکســوت فوتبال ایران در خصوص جدایی ســاپینتو و انتخاب 
سرمربی جدید تصریح کرد: باید ســاپینتو را حفظ می کردند. البته او با 
رفتارهای غیر حرفه ای، بی تقصیر نیســت ولی با شناختی که از فوتبال 
ما پیدا کرده بود می توانســت در فصل پیش رو موفق باشد اما حالا که 
او برای همیشــه ایران را ترک کرد باید به فکر انتخاب یک ســرمربی با 

تجربه باشند.
بیانی تاکید کرد: دیگر نباید به فکر ســرمربی خارجی باشــیم البته 
مربی درجه یک خارجی خوب اســت اما ما توان پرداخت هزینه بالا را 
نداریم. در حال حاضــر یک یا دو مربی با تجربــه داریم که باید هرچه 
زودتر انتخاب ســرمربی صورت بگیرد تا زمان بیشــتر از این از دست 

نرود.
وی در خصوص انتخاب اعضای جدید هیئــت مدیره و مدیر عامل 
باشگاه استقال یادآور شد: ســه مدیر عامل و اعضای هیئت مدیره 
هرگز نتوانســتند برای اســتقال مفید باشــند و هنــوز هم مورد 
انتقاد اهالی فوتبال هســتند و باید امیدوار بــود که اعضای جدید 
مشــکات را برطرف کنند؛ هرچند که هــواداران چندان امیدوار 

. نیستند
بیانی در خصــوص انتخــاب اعضای جدیــد کمیته فنی اســتقال 
خاطرنشــان کرد: استقال به کمیته فنی نیاز داشــت. البته کمیته ای 
که مستقل باشد و حق اظهار نظر و نقش تعیین کننده ای داشته باشد. 
اعضای کمیته هم از باتجربه های استقال هســتند و می توانند مفید 
باشــند. باید امیدوار بود که این اعضا بتوانند اتفاق نظر داشــته و یک 

هماهنگی کامل برای موفقیت استقال داشته باشند.

تعطیلات خانوادگی ادامه دارد
واکنش گل محمدی به پیشنهادات پرسپولیس

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس که در پایان فصل گذشته فوتبال ایران 
اعام کرده بود از نظر روحی خسته شده اســت، پس از سفر به خارج از 

ایران هنوز پاسخ مشخصی به ادامه کارش برای فصل بعد نداده است.
 رضا درویش از زمان پذیرش مدیرعاملی باشــگاه پرسپولیس تصمیم 
به حفظ رابطه صمیمی با یحیی گل محمدی ســرمربی گرفت تا بدون 
واسطه صحبت های سرمربی سرخپوشان را شنیده و نقطه نظرات خود 

را بیان کند.
همین امــر تأثیر بســزایی در حفظ آرامــش بین باشــگاه و رختکن 
پرسپولیس داشت تا سرخ ها در فصل گذشــته به سه قهرمانی ممکن 

در فوتبال ایران برسند.
با این حال یحیی گل محمــدی در پایان فینال جام حذفی، از فشــار 
بالای جسمی و روحی اش صحبت کرد تا حضورش در فصل آینده روی 

نیمکت پرسپولیس را در هاله ای از ابهام قرار دهد.

سرمربی پرسپولیس که برای پشت سر گذاشتن تعطیات خانوادگی به 
خارج از کشور سفر کرده اســت ارتباط خود بادرویش را حفظ کرده اما 
نسبت به بازگشــت به میز مذاکره برای فصل آینده را بار دیگر به تعویق 

انداخته است.
گل محمدی در آخرین تمــاس مدیرعامل باشــگاه حاضر به صحبت 
درباره این موضوع نشــده و همه چیز را به ابتــدای هفته آینده موکول 
کرده اســت تا به این ترتیب همچنــان خبری از بیــرون آمدن »دود 

سفید« از دودکش باشگاه پرسپولیس نباشد.
سرمربی پرسپولیس تنها به دادن پیشــنهاد تمدید قرارداد با بازیکنان 
فعلی که برای فصل بعد قرارداد ندارند اکتفا کرده اســت تا ماندن او در 
پرسپولیس با وجود حمایت همه جانبه درویش و هیأت مدیره باشگاه 

مبهم باشد.
ســرمربی پرســپولیس البته هیچ پیام منفی هم نســبت به جدایی از 
پرسپولیس نداده است و با مشخص شدن وضعیت نهایی هیات مدیره 
باشگاه پرســپولیس، هفته آینده پای میز مذاکره با مدیران این باشگاه 

خواهد نشست.

کلهر:
 بازگشت شجاع به سود پرسپولیس است

کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرســپولیس گفت: پرسپولیس در خط دفاع 
بازیکنان بســیار خوبی دارد اما بازگشت شــجاع قطعا به سود این تیم 

است.
محمود کلهر در خصوص شــایعه بازگشــت شــجاع خلیــل زاده به 
پرســپولیس، اظهار داشت: پرســپولیس در خط دفاع بازیکنان بسیار 
خوبی دارد اما بازگشت شــجاع قطعا به سود این تیم است و می تواند به 

قدرتمند شدن خط دفاعی کمک زیادی کند.
وی با انتقاد از عملکرد لئاندرو پریرا اظهار داشت: وقتی مهاجم خارجی 
به پرسپولیس می آید باید به حل مشــکات کمک کند اما پریرا چنین 

شرایطی ندارد.
کاپیتان اســبق تیم فوتبال پرســپولیس گفت: پریرا با پول زیادی به 
پرســپولیس آمد اما به ســختی یک گل زد و این عملکرد برای مهاجم 

خارجی فاجعه است. یک بازیکن جوان باید جایگزین پریرا شود.
وی در مورد شــیخ دیاباته نیز تصریح کرد: دیاباته بازیکن خوبی است 
ولی متاسفانه در طول فصل مصدوم شــد. امیدواریم با کمک کادرفنی 
برای فصــل آینده به آمادگــی کامل برســد و آماده حضــور در لیگ 

قهرمانان آسیا شود تا بتواند به پرسپولیس کمک کند.



سنندج –فاطمه ملایی  2 پروژه احداث 
بلوار 24 متری اتصال میــدان 12 فروردین به 
بیمارستان توحید و پروژه تقاطع غیرهمسطح 
میدان محمدی با هدف رفع مشکلات ترافیکی 
و ارتقای ایمنی حرکت ســواره و پیاده امروز با 
حضور معاون اســتاندار کردستان و جمعی از 
مسئولان استانی و شهرستانی توسط شهرداری 

سنندج کلنگ زنی شد.
سیدانور رشیدی شهردار ســنندج در مراسم 
کلنگ زنی این 2 پروژه اظهار کرد: رفع مشکلات 
ترافیکی به عنوان یک مطالبه جدی از ســوی 
مدیریت شهری در سنندج دنبال می شود و در 
این راســتا برنامه های کوتاه مدت و بلندمدتی 

تعریف شده است.
وی اضافه کرد: تمام تــوان و تلاش خود را برای 
خدمت به شهروندان و رفع مشکلات ترافیکی 
شــهر بکار می گیریم و در همین راستا جدای 
از انجــام کارهای کوتاه مــدت، کار مطالعاتی 
چند طرح کلان شهری با هدف رفع مشکلات 
ترافیکی انجام شده و کلنگ زنی این 2 پروژه با 

این هدف انجام می شود.

شهرداری ســنندج اضافه کرد: ورودی شهر 
سنندج از سمت همدان در حال حاضر به صورت 
مشخص دچار کمبود امکانات و دارای اغتشاش 
بصری اســت که این عوامل موجب شده این 
ورودی هویت و کاربرد اصلی خود را از دســت 
بدهد و نتواند توقعاتی که از آن می رود به عنوان 
ورودی اصلی مرکز یک استان را پاسخگو باشند. 
رشیدی خاطرنشان کرد: مسیر پارک محمدی 
به دلیل مجاورت با کمربندی بهشت محمدی 
و همچنین شهرک صنعتی، آســاوله و ناحیه 
منفصل شهری نایسر یکی از معابر شلوغ و دارای 
بار ترافیکی بسیار بالایی است و گره ترافیکی این 
مسیر مشــکلات زیادی را برای شهروندان به 

وجود آورده است.
وی به جزئیات و اهداف اجــرای پروژه تقاطع 
غیرهمســطح میدان محمدی هم گریزی زد 
و گفت: ترافیــک روان، ارتقای ایمنی حرکت، 
سواره و پیاده، زیباسازی سیمای ورودی با ارائه 
تعریف مشخص، ارتقای کمی و کیفی فضای 
سبز محدوده، ارتقای سطح سرویس به استفاده 
کنندگان از مسیر اعم از عبوری و توقف و تعریف 

ظرفیت های اقتصادی و اجتماعی در محدوده 
طرح از مهم ترین اهداف در اجــرای این پروژه 

است.
شهردار سنندج خاطرنشان کرد: طرح مصوب 
تقاطع غیرهمسطح میدان محمدی به صورت 
سه ســطح اســت که در فاز اول به صورت پل 

روگذر احداث می شود.
رشیدی به مشــخصات فنی پل روگذر تقاطع 
محمــدی اشــاره کــرد و افزود: طــول کلی 
تقاطع540 متر، طول عرشه 240 متر طول)8 
دهنه 30 متری(، عرض عرشه9.2 متر، 54 عدد 
شمع )18 عدد از شمع ها در عمق 30 متری و 
36 عدد در عمق 21 متری، 9 عدد پایه به ارتفاع 
7 متر و طول خاکریزی مسلح این پروژه 300 

متر طول است.
پروژه اتصال میدان 12 فروردین

 به بیمارستان توحید
شهردار ســنندج در مورد اجرای پروژه اتصال 
میدان 12 فروردین به بیمارستان توحید هم 
عنوان کرد: طول مســیر بلوار جدیدالاحداث 
میــدان 12  فروردین 2کیلومتر با احتســاب 

ساماندهی میادین است.
رشیدی خاطرنشان کرد: این پروژه نیز با هدف 
اتصال و دسترسی آسان ساکنین  شمال شرقی 
به جنوب شرقی شــهر، کاهش و روان سازی 
ترافیک، ایمنی در تــردد و همچنین کاهش 
تصادفات در دســتور کار این شــهرداری قرار 

گرفته است.
وی ابراز امیدواری کرد، با اجرای طرح های جدید 
عمران شهری در سال جاری بتوانیم در راستای 
رفع مشــکلات و معضلات، توســعه و عمران 
آبادانی سطح شــهر و همچنین رضایتمندی 

شهروندان گام  برداریم.

رئیس واحد محیط زیست فولاد مبارکه گفت: شرکت  اصفهان-مریم مومنی 
فولاد مبارکه در راستای سیاست های زیســت محیطی خود در بخش پسماند، 
مدیریت بهینه پسماندها از مرحله تولید تا جمع آوری و دفع را یکی از اولویت های 
اساسی برنامه های محیط زیستی خود در نظر گرفته است که در این میان بازیابی و 

بازیافت پسماندهای تولیدی جایگاه ویژه ای در مدیریت پسماندها دارد.
روز جهانی محیط زیســت به عنوان یک رویداد ســالانه در تاریخ 5 ژوئن گرامی 
داشته می شــود. هدف اصلی از این اقدام آگاهی بخشی به جامعه جهانی در مورد 
مسائل محیط زیســتی و نقش ما در حفاظت از پایداری آن است. این روز در سال 
1972 توسط سازمان ملل متحد به منظور ترویج همکاری جهانی در حفاظت از 

محیط زیست جهانی تعیین شد.
بهنام کاویانی، رئیس واحد محیط زیســت فولاد مبارکه، در ایــن باره گفت: روز 
جهانی محیط زیست در 5 ژوئن 2023 بر راه حل هایی برای آلودگی پلاستیکی 
تحت کمپیــن BeatPlasticPollution تمرکز دارد. ســالانه بیش از 400 
میلیون تن پلاستیک تولید می شــود که نیمی از آن فقط برای یک بار استفاده 
طراحی شده است. از این مقدار کمتر از 10 درصد بازیافت می شود و تخمین زده 
می شود 19 تا 23 میلیون تن به دریاچه ها، رودخانه ها و دریاها می رسد. آنچه کمتر 
شناخته شده است این اســت که میکروپلاستیک ها به غذاهایی که می خوریم، 
آبی که می نوشیم و حتی هوایی که تنفس می کنیم راه پیدا می کنند. بسیاری از 
محصولات پلاســتیکی حاوی مواد افزودنی خطرناکی هستند که ممکن است 
سلامتی ما را تهدید کند. در این خصوص، آنچه در حال حاضر بیش از همه موردنیاز 
است، افزایش و تسریع اقدامات دولت ها، شرکت ها و سایر ذی نفعان برای حل این 

بحران است.
به گفته رئیس واحد محیط زیســت فولاد مبارکه، این شــرکت در راســتای 
مسئولیت های اجتماعی خود و خلق آینده ای بهتر و به عنوان امانت دار آیندگان، 
اقدامات اســتراتژیک و مؤثری در تمام حوزه های محیط زیست )هوا، آب، منابع 
و انرژی، پسماند، تنوع زیســتی( تعریف و بالغ بر یک میلیارد دلار در این زمینه 
سرمایه گذاری  کرده است. در حوزه پسماندها، ازجمله پسماندهای پلاستیکی، 
سعی کرده است در مرحله اول تا حد امکان استفاده از مواد پلاستیکی را کاهش دهد 
و در صورت تولید پسماندهای پلاستیکی، آن را به درستی تفکیک و بازیافت کند تا 
برای کاربردهای مختلف مورد استفاده قرار گیرد. فولاد مبارکه پسماندهای خود را 

در چرخه حیات آن ارزیابی و با رویکرد اقتصاد چرخشی مدیریت می کند.
وی خاطرنشان کرد: شعار روز جهانی محیط زیست در سال 2023، راهکارهایی 

برای مقابله با آلودگی پلاســتیک و ریشــه های کار اصولی در زمینه حفاظت از 
محیط زیســت در تمام چرخه حیات را به ما یادآوری می کند. محیط زیســت 
شــرکت فولاد مبارکه همواره تمام ذی نفعان خود شــامل آینــدگان، جامعه، 
کارکنان و نهادهای قانونی را در نظر دارد و جهت تحقق اهداف خود تلاش می کند 
با پیش بینی، شناسایی و درک نیازها و انتظاراتشان و فراتر رفتن از آن ها، همواره 
ارزش آفرینی کند و تجربه خوشایندی را برای ایشــان فراهم سازد. این سازمان 
با ذی نفعان روابطی پایدار مبتنی بر گشــودگی، شفافیت و احترام متقابل برقرار 
می کند و با پایش مستمر تجربه ها و برداشــت های آن ها، به هرگونه بازخوردی، 

به طور سریع و اثربخش پاسخ می دهد.
کاویانی خاطرنشــان کرد: روز جهانی محیط زیســت باید به ما یادآوری کند تا 
محیط زیست به عنوان بخشــی از زندگی روزمره خود در نظر داشته باشیم. باید 
تعهد خود به پایداری محیط زیســتی را با کاهش ردپای پلاستیکی و حمایت از 
کمپین هایی مانند BeatPlasticPollution بیشتر نشان دهیم. قطعاً همه ما 
می توانیم تغییراتی را رقم بزنیم و به تضمین آینده ای بهتر برای سیاره خود کمک 

کنیم.
مجید غیاثوند، رئیس امور پســماند فولاد مبارکه نیز با اشاره به اهمیت کاهش 
پلاستیک در حفاظت از محیط زیست بیان کرد: شرکت فولاد مبارکه در راستای 
سیاست های زیست محیطی خود در بخش پسماند، مدیریت بهینه پسماندها 
از مرحله تولید تا جمع آوری و دفــع را یکی از اولویت های اساســی برنامه های 
محیط زیســتی خود در نظر گرفته اســت که در این میان بازیابــی و بازیافت 

پسماندهای تولیدی جایگاه ویژه ای در مدیریت پسماندها دارد.

مبارکه فولاد  محیط زیستی  اساسی  اولویت های  از  یکی  پسماندها  بهینه  مدیریت 

بوشهر –هادی مینایی پور حسین حیدری شهردار 
بندر بوشــهر و معاونانش در حضور اعضای شورای شهر 
با حضور در مســجد سید الشــهدای کوی فضیلت در 
قالب برنامه »48 ماه خدمت 48 جلســه پاسخگویی«، 

پاسخگوی مطالبات شهروندان این محل شدند
، در این نشســت علاوه بر شفاف ســازی و ارائه پاسخ به 
شهروندان در خصوص مســائل شهری، فرصتی دست 
داد تا شهروندان در دیدار با مدیران بخش های مختلف 
شهرداری، خواســته ها و مطالبات بر زمین مانده خود را 

مطرح کنند.
توسعه فضای سبز، احداث زمین ورزشی و تجهیز پارک ها 
به وسایل بازی کودکان از جمله مطالبات ارائه شده در این 

نشست بود.
افزایش روشنایی معابر، ساماندهی آسفالت و پیاده روهای 
فرسوده، ترمیم و لکه گیری معابر و رفع خرابی آسفالت ها 
از دیگر مطالباتی بود که از سوی شهروندان کوی فضیلت 

مطرح شد.
در این دیدار مردمی حسین حیدری شهردار و معاونان 
شهرداری نیز هر کدام در صحبت هایی جداگانه به مسائل 

و مطالبات مطروحه از سوی شهروندان پاسخ دادند.

شــهردار بوشــهر همچنین با تاکید بــر به کارگیری 
تمام ظرفیــت های قانونی موجود، خواســتار پاســخ 
سریع و مناســب مدیران و کارشناسان شــهرداری به 

درخواست های شهروندان شد.
گفتنی است شــهردار بوشــهر علاوه بر برنامه »48 ماه 
خدمت 48 جلسه پاسخگویی« و برپایی میز خدمت در 
مناسبت های خاص، دوشنبه های هر هفته نیز در مناطق 
1 و 2 به صورت مســتمر و چهره به چهره پاســخگوی 

شهروندان است.

اهواز –محمد مجدم نشســت مدیرعامل شرکت 
نفت و گاز اروندان با اســتاندار خوزستان انجام شد که 
در این دیدار استاندار خوزستان بر نگاه ویژه به توسعه و 

برداشت از میادین مشترک تاکید کردند .
 مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان و جمعی از مدیران 
این شرکت در نشستی با دکتر علی اکبر حسینی محراب 

استاندار خوزستان حضور یافتند.
عبدالله عذاری بین کرد: رشــد و افزایش تولید نفت، 
 Skid صرفه جویــی 700هزار دلاری در تاسیســات
Mounted و تحویل گیری آن از شــرکت خارجی، 
تحول اساســی در تعامل با شرکت های دانش بنیان و 
حمایت از تولیدکنندگان قطعات و تجهیزات داخلی، 
شتاب بخشی در برداشــت از میادین مشترک غرب 
کارون، بکارگیری نیروهای بومی و همچنین توجه و 
عمل به مسئولیت های اجتماعی این شرکت نسبت به 
مردم شهرهای حاشیه تاسیسات نفتی، کمک رسانی 
در تنش آبی، امدادرسانی به حادثه ساختمان متروپل 
آبادان و خدمت رســانی به یادمانهای شهدا بخشی از 

عملکرد شرکت نفت و گاز اروندان است.
وی افزود: کمک به شبکه توزیع برق اهواز جهت حل 

مشکل ناپایداری برق روســتاهای بخش اسماعیلیه، 
توزیع 6هزار بسته نوشــت افزار جهت دانش آموزان 
مناطق محــروم، همــکاری در موضوع اســتقبال و 
پشــتیبانی از کاروانهای راهیان نــور، برپایی موکب 
اربعین در مرز شــلمچه و اجرای برنامه های فرهنگی 
و قرآنی وســیع در شــهرهای خرمشــهر، هویزه و 
سوســنگرد از دیگر اقدامات انجام شــده توسط این 
شرکت اســت که گزارش انها برای استاندار شرح داده 

شد.

بوشهر خوزستان
با حضور در قالب برنامه »48 ماه خدمت 48 جلسه پاسخگویی«؛

وندان شهردار بندر بوشهر  پاسخگوی مطالبات شهر
 کوی فضیلت شد

استاندار خوزستان مطرح کرد؛
نگاه ویژه به توسعه و برداشت

 از میادین مشترک نفتی

وژه عمران شهری در سنندج کلنگ زنی شد 2 پر
فولاد بافق، اولین و تنها شرکت خصوصی 
دریافت  کننده ی گواهینامه ی استاندارد

    DIN 488در ایران

به یاری خدا و تلاش دســت اندر کاران خســتگی ناپذیر، مجتمع معدنی و 
-2009 488 DIN صنعت آهن و فولاد بافق، موفق به دریافت گواهینامه ی

2010/08-01 از شرکت DAkkS آلمان شد.
مدیر بهره برداری کارخانه های نورد میلگرد و کلاف فولاد بافق ضمن اعلام 
این خبر گفت: فولاد بافق به  پشتوانه ی پیشرفته ترین فن آوری های صنعت 
فولاد و توانایی پیاده سازی پیچیده ترین روش های تولید میلگرد با دقیق ترین 

استانداردها، همواره به مفهوم استاندارد متعهد بوده است.
عباس عظمتی افزود:  به دلیل پیچیدگی های فنی تولید مطابق اســتاندارد 
DIN 488، تعداد محدودی از تولیدکنندگان میلگرد در دنیا امکان کسب این 
گواهینامه را دارند و فولاد بافق اولین و تنها شرکت خصوصی دریافت کننده ی 

آن در ایران است.
 مدیر بهره بــرداری کارخانه های نــورد میلگرد و کلاف فــولاد بافق اضافه  
کرد: واحد کنترل کیفیت همــواره نقش مســئولانه ای در حفظ کیفیت 
محصول در مجتمع فولاد بافق ایفا کرده و به  مدد آزمایشــگاه های مجهز به 
جدیدترین فن آوری های روز و کادر متخصص گام های استواری در راستای 

استانداردسازی محصولات و تضمین کیفیت برداشته است.
او ضمن قدردانی از حمایت  مدیر عامل فولاد بافق و سایر واحدهای پشتیبانی 
خاطرنشان ساخت: بدون شک کسب این گواهینامه برگ زرین دیگری بر 
افتخارات مجتمع فولاد بافق در راســتای رشد مستمر خواهد افزود و یادآور 
شد: میلگرد اســتاندارد DIN 488 با بهره گیری از روش های بسیار دقیق و 
ظرافتی مثال زدنی تولید می شــود و از لحاظ طراحــی دارای آج فوق  العاده 

خاصی است.
عظمتی ضمن نام بردن از ترکیه به  عنوان تنها همتای دارنده ی این گواهینامه 
در منطقه به ارزآوری ناشی از اجرای این استاندارد به کمک توسعه ی صادرات 
به کشورهای اروپایی به جای فروش مواد خام اشــاره کرد و اشتغال زایی را از 

دیگر تاثیرات مثبت آن در رشد کشور برشمرد.

فعالیت 860 پزشک خانواده 
وستایی در مازندران شهری و ر

ساری -امیری فر  560 پزشک خانواده شــهری و 300 پزشک خانواده 
روستایی از غرب تا شرق مازندران به مردم خدمات پزشکی ارائه می کنند

به گزارش خبرگزاری صدا و سیمای مازندران، معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران با اشاره به آغاز طرح پزشک خانواده در سال 1391، گفت: 
طرح پزشک خانواده در کشور به صورت آزمایشی در 2 استان مازندران و فارس 
اجرایی شد و در مازندران با انگیزه و پیگیری و تعهد مسئولان وقت دانشگاه تا 
به امروز دنبال شد و قرار است با رفع نواقص موجود به سایر استان های کشور 

گسترش یابد.
علی پور با بیان اینکه 560 پزشک خانواده شــهری و 300 پزشک خانواده 
روستایی از غرب تا شــرق مازندران به مردم خدمات پزشکی ارائه می کنند، 
افزود: راه اندازی واکسیناســیون کووید 19 در پایگاه های مجری پزشــک 
خانواده شهری، مشارکت پزشــکان خانواده در توانمندسازی مردم، شروع 
گام های اصلاحی نظام سلامت و استقرار نظام ارجاع، تقویت زیر ساخت ها 
و حرکت به ســمت طرح های ســلامت دولت الکترونیک، افزایش رضایت 
بیمه شدگان از خدمات ارائه شده و افزایش شناسایی بیماران مزمن در طی 
مراقبت های صورت گرفته از مهمترین دستاورد های برنامه پزشک خانواده 

مازندران است.
او ادامه داد: تغییر رویکرد پزشکان عمومی از درمان نگری به سلامت محوری، 
افزایش دسترسی مردم به خدمات پزشکان خانواده و مراقبین سلامت، ثبت 
نام بیش از 95 نفر واجد شــرایط در برنامه، ارائه خدمات به افراد در گروه های 
مختلف سنی و جنسی، تکمیل پرونده سلامت الکترونیک برای همه افراد، ارائه 
خدمات بر اساس سیاست ها و بسته های خدمت وزارت بهداشت، برگزاری 
سمینار ها و همایش های پزشکان خانواده شهری در استان از دیگر دستاورد ها 

است.
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران حدود 2 میلیون و 800 هزار نفر را زیر پوشــش دارد و همه این افراد 

پزشک خانواده دارند.
علی پور افزود: در یک دهه فعالیت و اجرای طرح پزشک خانواده در مازندران 
نتوانستیم از همه ظرفیت این بخش استفاده کنیم و اکنون با بررسی مشکلات 

سیاست های اجرایی مورد نیاز را پیاده و اجرا خواهیم کرد.

ج افتتاح شد ود کر فاز اول پارک ر

البرز-مظفری  شــهردار کرج گفت: قطعاً تلاش شــورا و شــهرداری 
بهره برداری از پروژه های نیمه تمام و آغاز پروژه های بزرگ تر است که  امیدوارم 

در این مسیر موفق باشیم.
 مهرداد کیانی  در آیین بهره برداری از فاز نخست پروژه پارک رود، اظهار کرد: 
حمایت اعضای شورای شهر در کنار تخصیص بودجه و تلاش همکارانم در 
مجموعه مدیریت شهری دست به دســت هم داد تا امروز یک هفتم از پروژه 

پارک رود مورد بهره برداری قرار گیرد.
وی افزود: در فاز نخست یک هکتار از این فضا به طول یک کیلومتر با ارزش 300 

میلیارد ریال به بهره برداری می رسد.
کیانی در ادامه با بیــان اینکه بهره برداری از پروژه پارک رود ســرآغاز افتتاح 
پروژه های بزرگ تر است، گفت: این طرح های مهم در هفته های پیش رو به 

بهره برداری خواهد رسید.
شهردار کلانشهر کرج خاطرنشان کرد: بزرگراه شمالی بعد از چند سال وقفه 
دوباره شروع به فعالیت کرده و قطعاً بهره برداری از این پروژه بزرگ افتخاری 

برای استان البرز خواهد بود.
وی ادامه داد: پروژه قطار شهری کرج نیز بعد از 20 سال روی ریل قرار گرفت 
که این نشان دهنده تعهد مجموعه شورا و شهرداری است تا بتوانیم در ادامه  

ایستگاه های بیشتری را به بهره برداری برسانیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان

بازدید مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان از کارخانه نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا
اصفهان-مریم مومنی   مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهــان از کارخانه نورد 

لوله کوثر صنعت اسپادانا بازدید و فرآیند تولید را از نزدیک بررسی کرد.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از کارخانه نورد لوله کوثر 
صنعت اسپادانا گفت: با اشاره به اینکه ســال گذشته به دنبال ورود فولاد مبارکه 
اصفهان به پروژه های زیرساختی همچون آبرســانی از دریای عمان به اصفهان، 
ایجاب می کرد این شرکت در برخی از ماموریت های پایین دستی از جمله تولید 

لوله های فولادی اسپیرال انتقال آب ورود محدودی داشته باشد.
وی افزود: در همین راســتا همکاری جدیدی را در قالب ســهامداری شــرکت 
آتیه فولاد نقش جهان با شــرکت نورد لوله کوثر صنعت اســپادانا را آغاز کردیم 

و امیدواریم با توجه به نیروی انســانی متخصص و توانمند و دستگاه های به روز 
شاهد همکارهای خوبی بین دو مجموعه باشیم.

خوش خلق مدیرعامل شرکت نورد لوله کوثر صنعت اســپادانا در این بازدید با 
اشاره به توانمندی های این شــرکت گفت: با توجه به ظرفیت های پیش رو، در 
منطقه توانمندی تبدیل به قطب تولید و پوشش لوله های فولادی کشور وجود 
دارد. هم اکنون نیز در انجام تعهدات خود در تولید لوله های طرح انتقال آب تمام 

توان خود را به کارگرفته ایم.
وی ادامه داد: همچنین به دنبال تحقق استفاده از ظرفیت 180 هزارتنی شرکت 

در تولید لوله های فولادی هستیم.

اصفهان

البرز . مظفری   شهرداری مِهستان در بازگشایی جاده ی چالوس  مشارکت داشت 
.دکتر گلرخی شــهردار از حضور و همراهی ناوگان خدماتی شهرداری مهستان در 

بازگشایی جاده ی چالوس خبر داد. شهردار مهســتان در این باره گفت: پس از بارش 
های شدید چند روز اخیر و تخریب بخشی از جاده ی چالوس که منجر مسدود شدن 

این مسیر شده بود، شهرداری مهستان با اعزام دو دستگاه کامیون در کنار سایر نهادها و 
ارگان های خدمات رسان استان در عملیات بازگشایی این مسیر مشارکت فعال دارد.

حضور و مشارکت شهرداری مِهستان در بازگشایی جاده چالوس
البرز



قائم مقام بانک مرکزی:
باید ناترازی های بانکی را علاج کنیم

قائم مقام بانک مرکزی گفت: ناترازی های بانکی یکی از مشکات امروز 
اقتصاد کشور طی دهه های گذشــته است که باید عاجی برای آن پیدا 

کنیم.
اصغر ابوالحسنی در سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی اظهار 
کرد: در ســالها و دهه های اخیر با برخی عوامــل بی ثبات کننده مواجه 

بوده ایم و به همین دلیل این همایش را با هدف تثبیت برگزار کرده ایم.
وی افزود: عوامل بی ثباتی در دو دسته قابل تقسیم هستند که می توان 
به عوامل مرتبط با اقتصاد کان و عوامل مربوط به حکمرانی های پولی، 

بانکی، تجاری و غیره اشاره کرد.
ابوالحسنی با اشاره به ضرورت عاج ناترازی های پولی و بانکی گفت: در 
مکاتب مختلف اقتصادی نقش دولت ها، بانک ها و غیره را در خلق پول 
بررســی می کنند و می گویند مســئول پولی، باید خلق پول را کنترل 
کند و در غیر اینصورت بی ثباتی پیامدهای نامناسبی در اقتصاد خواهد 

داشت.
قائم مقام بانک مرکــزی ادامه داد: برای ایران وجوه بــی ثباتی ها قابل 
تحمل نیســت و می تواند ســبب افزایش تورم، کاهش تولید و اشتغال 

شود.

چرا بانک ها وام مسکن نمی دهند؟
یک کارشــناس اقتصادی با انتقاد از رفتار نظــام بانکی در پرداخت وام 
مسکن گفت: تازمانی که بانک ها به شــرکت های وابسته خود وام می 

دهند نباید انتظار دادن وام به بخش های دیگر را داشت.
عطا بهرامی، تحلیلگر مســائل اقتصادی، در رابطه با عملکرد شــبکه 
بانکی در هدایت اعتبــار گفت: آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد 
که ۸۸ درصد وام های پرداختی به تولید، به منظور تأمین ســرمایه در 
گردش، ایجاد یا توسعه واحدهای تولیدی بوده است. بنابراین، کسانی 
که می گویند منابع بانکی به ســمت تولید هدایت بشــود، گویا به آمار 

توجهی ندارند.
وی افزود: اینگونه وام دهی بانک ها به تولید در دنیا بی معناست. در دنیا 
چیزی به اسم وام سرمایه در گردش وجود ندارد؛ این اختراع بانک های 
ماست تا بتوانند به شرکت های خودشــان وام داده و این شرکت ها هر 
کاری خواســتند با آن انجام دهند، بنابراین این عنــوان وام یک عنوان 

جعلی برای سفته بازی است.
این کارشــناس اقتصادی درباره طرح نهضت ملی مسکن بیان کرد: در 
مورد نهضت ملی مســکن دولت در حال کار نمایشی ست؛ زیرا عماً دو 
سال گذشــته و هنوز تعداد واحد قابل توجهی ســاخته نشده است. در 
نهضت ملی مســکن حتی می توان بیش از ۴ میلیون مســکن ساخت، 
اما دولت کاری که با زیســت بوم، فرهنگ و نوع تأمیــن مالی در ایران 
مطابقت دارد را کنار گذاشــته و دنبال چیزی می گردد که توجیه ندارد 

و انجام نشدنی ست.

بهرامی ادامه داد: کشــورهایی مثل ایران که ســرزمینی پهناور دارند، 
ویایی سازی می کنند. هیچ کشوری نیست که مثاً ۸۰ یا ۹۰ میلیون 
نفر جمعیت و یک میلیون و ۸۰۰ هزار کیلومتر وسعت داشته باشد، اما 
آپارتمان بسازد. البته کشورهایی مثل سنگاپور و تایوان آپارتمان سازی 
می کنند اما آمریکا، مکزیک، استرالیا و روســیه آپارتمان ساز نیستند؛ 

چون کشورهای پهناور آپارتمان سازی نمی کنند.
وی اضافه کرد: اگر به ۱۰ میلیون خانــوار زمین بدهیم، طی ۱۸ ماه الی 
دو سال همه آن ساخته می شــود. توان ســاخت آن را هم دارند چون 

هزینه ساخت واحد ویایی پایین تر از آپارتمان سازی است.
این کارشناس اقتصادی ضمن اشــاره به مولد بودن طرح نهضت ملی 
مســکن در صورت اجرای درســت آن، بیان کرد: این طرح یک انقاب 
اســت، زیرا ۱۳۰ تا ۱۴۰ صنعت با ساختمان سازی به حرکت درمی آید 
و در هزینه ای که خانوارها بابت مسکن می کنند صرفه جویی می شود، 
زیرا مــردم در حال حاضــر ۴۰ درصد درآمدشــان را صرف مســکن 

می کنند.
بهرامی ادامه داد: با ساخت مســکن تقاضا تحریک و توزیع ثروت بهتر 
می شــود و چون در صنعت ســاختمان یک درصد هم نیاز به واردات 
نیســت، تولید و اشــتغال را افزایش داده و دســتمزد کارگــران بهتر 
می شــود. به همین دلیل، در آمریکا نیز موتور اشتغال را بخش مسکن 

می دانند.
وی تأکید کرد: از طرف دیگر، نیاز به منابع بانکی هــم ندارد، اگر صرفاً 
به مردم ۵۰۰ متر زمین داده شود، برای ســاخت ۱۵۰ متر، حدود یک 
میلیارد تومان احتیاج دارنــد که با فروختن ماشــین، پس انداز و پول 

پیش خانه ای که دارند، این پول را تأمین می کنند.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این ســوال که آیا بانک ها نباید در 
تســهیات دهی به مردم برای ساخت مسکن مشــارکت کنند، گفت: 
باید این کار را بکنند، امــا نمی کنند. هم اکنون بانک هــا می توانند به 
شرکت های خودشــان وام داده و برنگردانند و از بانک مرکزی نیز پول 
جدید بگیرند. وقتی این کار را می توانند انجام دهند، چرا باید به مسکن 

وام بدهند.
بهرامی در رابطه با ریســک نکول تسهیات مسکن گفت: ریسک نکول 
آن خیلی کم اســت. در ساخت ۱.۵ میلیون مســکن روستایی مسکن 
مهر، آن زمان مردم حتی ضامن هم نداشــتند؛ یعنــی حتی ضامن ها 
کارمند رسمی هم نبودند و خود مردم ضامن یکدیگر بودند اما این وام ها 
نکول نشد. بنابراین ریســکی از این جهت ندارد، منتهی نظام بانکی ما 

دکان یک سری افراد شده است، برای همین وام نمی دهند.
وی اذعان داشــت: در آمریکا ۷۰ درصد وام ها را به خرید مسکن، خرید 
خودرو، خریــد موبایل، رفتن بــه تعطیات و این جــور وام های خرد 
تخصیص می دهند. چرا ایــن کار را می کنند؟ چــون مدیران بانک ها 

مطمئن هستند که پول ها برمی گردند.
این تحلیل گر اقتصادی خاطر نشــان کرد: در ایران شرکت های بزرگی 
که سود انباشته ی زیادی دارند، وام می گیرند. اینها سرمایه در گردش 
می خواهند چه کنند؟ مثاً فولاد مبارکه با ۱۰۸ هــزار میلیارد تومان 
ســود، باز هم وام می گیرد. در دنیا، ســرمایه در گردش را از محل سود 
انباشــته یا پیش فروش تأمین می کنند. وامی با بهره ی ســی درصدی 
برای ســرمایه در گردش، تنها در شــرایطی اقتصادی اســت که وام 
بازپرداخت نشــود. بنگاهی که برای ســرمایه در گــردش وام بگیرد و 
سی وچند درصد ســود بدهد، حتماً ضرر می کند مگر اینکه برنگرداند 

که هم اکنون نیز برنمی گردانند.
بهرامی با اشاره به برگشت وام های خرد از سوی مردم گفت: در مسکن 
مهر، حدود ۹۸.۵ درصد وام هایی که دادیم برگشــت و تنها ۱.۵ درصد 
آن ســوخت؛ درحالیکه بیش از ۷۰ وام هایی که بانک ها به شــرکت ها 
می دهند، سوخت می شود و اصاً برنمی گردد. ولی بانک ها پرداخت این 
وام های پرریسک را دوســت دارند چون بانک مرکزی ریسک عملیات 

بانک ها را می خرد.

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی اعلام کرد
وگاه های حرارتی برای تامین برق پایدار  نیر

تابستان آماده سازی شدند
پیشــاهنگ گفت: با انجام بی وقفه فعالیت هــای تعمیراتی در ماه های 
گذشــته، تمامی واحدهای نیروگاهی برای تامین انرژی پایدار شبکه 

سراسری در روزهای اوج مصرف برق تابستان آماده هستند.
 به نقل از برق حرارتی، عبدالرســول پیشــاهنگ در جریــان بازدید از 
نیروگاه شهیدســلیمی نکا، تأمین نیاز شبکه برق کشــور در ایام پیک 
مصرف را امری حســاس و ضروری خواند و بر جدیت بیشــتر و تاش 
جهادی همه کارکنان بخش تولید برای به حداکثر رســاندن ظرفیت 
و حفظ آمادگی مســتمر واحدهای نیروگاهی برای تولید پایدار انرژی 
تأکید کرد.وی همچنین از تأمین آب نیروگاه نکا به عنوان چالش های 
جدی این مجموعــه یاد کرد و گفت: با توجه به کاهش ســطح آب دریا 
برای سیســتم خنک کاری و کمبود آب مصرفی واحدهــا برای تولید 
بخار، لازم است که عملیات رفع نواقص فاز اول و به مدار آوردن فاز دوم 
سیستم آب شــیرین کن آب دریا و لایروبی حوضچه آب گیر نیروگاه با 

جدیت هرچه بیشتر در دستور کار قرار بگیرد.
پیشــاهنگ همچنین از روند پیشــرفت کار تعمیرات اساسی واحد دو 
گازی، لایروبی حوضچه آبگیر واحدهای بخاری، پمپ خانه آب دریای 

نیروگاه بخار و و نیز سیستم آب شیرین کن دریا بازدید کرد.
گفتنی اســت در جریان بازدید مدیرعامل برق حرارتــی از نیروگاه نکا 
اهم اقدامات و فعالیت های انجام شــده و در دســت اقــدام نیروگاه در 
راستای رفع محدودیت و افزایش آمادگی واحدها از جمله پیشرفت کار 
تعمیرات اساسی واحد دو گازی، لایروبی حوضچه آبگیر، تعمیرات فاز 
اول و میزان پیشــرفت نصب تجهیزات فاز دوم سیستم آب شیرین کن، 
ارتقای توان و بازدهــی پمپ های آب دریا و نیز نتایــج مطالعات انجام 
شده در خصوص چالش ســرعت گرفتن روند کاهشی سطح آب دریای 
خزر مطرح و بر چاره اندیشــی و یافتن راهکارهای مناســب برای برون 

رفت از این مشکات تأکید شد.

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد
 رشد ۶.۵ درصدی مصرف برق کشور نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته
سخنگوی صنعت برق کشور گفت: با اجرای طرح مدیریت مصرف برق 

ادارات شاهد کاهش ۶۴۰ مگاواتی مصرف برق در روز گذشته بودیم.
 به نقل وزارت نیــرو، مصطفی رجبی مشــهدی از رشــد مصرف ۶.۵ 
درصدی برق کشور نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد و افزود: 
مصرف برق کشــور در روز شــنبه به ۶۱ هزار و ۳۱۳ مگاوات رسید که 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۶.۵ درصدی را نشان می دهد.

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق کشور افزود: پیش بینی می شود 
در این هفته شــاهد افزایش قابل ماحظه دمای کشور باشیم و میزان 

مصرف برق به ۶۶ هزار و ۵۰۰ مگاوات نیز افزایش یابد.
سخنگوی صنعت برق تصریح کرد: با شروع فعالیت کار روزانه از ساعت 
۶ صبح، شــاهد افزایش قابل ماحظه مصرف برق در کشور هستیم و از 
ساعت ۱۱ صبح که شروع ساعت اوج مصرف است تا ساعت ۱۷ مصرف 
برق روند افزایشی دارد.وی با اشاره به نمودار میزان مصرف برق ادارات 
گفت: در ســاعت ۱۳ و با اتمام ســاعت کار ادارات و بخش های عمومی 
کشور با توجه به اینکه کلیه وســایل سرمایشی این بخش از مدار خارج 

می شود شاهد کاهش مصرف ۶۴۰ مگاواتی برق در روز شنبه بودیم.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران با بیــان اینکه کاهش 
۶۴۰ مگاواتی مصرف برق معادل مصرف برق اســتان قم است، گفت: 
اگر ادارات در روزهای آتی همکاری و تاش بیشــتری داشته باشند و 
یا بخش های عمومی و اداری که هنوز آمادگــی لازم را ایجاد نکرده اند 
بتواننــد مولدهای خود را وارد مــدار کنند و به موقع در پایان ســاعت 
کار کلیه وسایل سرمایشــی را از مدار خارج کنند، قطعاً هدف گذاری 
کاهش ۱۰۰۰ مگاواتی مصرف برق که معادل تولید ســه نیروگاه ۵۰۰ 

مگاواتی در کشور است محقق خواهد شد.
ســخنگوی صنعت برق در پایان گفت: قطعاً با همــکاری خوب مردم 
عزیزمان می توانیم در روزهای گرم تابســتان برق پایدار را برای تمامی 

بخش های خانگی، تجاری و صنعتی در کشور تأمین کنیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد
ابلاغ ۱۹ برنامه کنترل تورم به دستگاه های متولی

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به اینکه یکی از عوامل اصلی 
تورم، ناترازی بودجه ای دولت اســت، گفت: ۱۹ برنامه و تدبیر را برای 

کنترل تورم به دستگاه های مختلف اباغ کردیم.

داود منظور در سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی اظهار کرد: 
امسال قرار است هم تورم را مهار کنیم و رشد بالاتری را رقم بزنیم و این 
مسئله بسیار حائز اهمیت اســت. در حوزه اقتصادی اعتقاد بر این است 
که اگر بخواهیم سیاست های انبساطی را در پیش بگیریم، تورم افزایش 
پیدا می کند امــا باید به این نکته توجه کرد که رشــد تولید در فضای با 
ثبات به وجود می آید.وی افزود: باید قبل از هر چیــز کنترل تورم را به 
نقطه مطلوبی برسانیم در این راســتا با همکاری وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی ۱۹ اقدام و تدبیــر را به عنوان وظایف هر یک از دســتگاه های 

مسئول اباغ کردیم و دائم آن را پایش خواهیم کرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: نشانه های این تدابیر و برنامه ها 
را امروز در بازارهای مختلف از جمله بازار ارز، خودرو و غیره مشــاهده 
می کنیم. البته برخی سیاستگذاری های نادرست یک دهه گذشته در 
حوزه اقتصاد و شرطی کردن آن برخی مشکات را به وجود آورده است.

منظور گفت: اینکه بازار حاشیه ای در فضای مجازی با عمق بسیار پایین 
بخواهد تعیین نرخ کند نشــانه اقدامات و عملکرد نادرســت در حوزه 
نهادسازی است اما اگر آرامش و ثبات را به اقتصاد بازگردانیم، نوسانات 
کنترل خواهد شد. در همین راستا مرکز مبادله ارز و طا راه اندازی شد.

صفحه 8
سه شنبه      23 خرداد 1402    شماره 1340

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد

خ ارز عامل اصلی بی ثباتی اقتصادی  نوسان نر

خریدار   رئیس کل بانــک مرکزی با بیان اینکه 
برای ثبات بخشی به اقتصاد هم دولت و هم بانک 
مرکزی مشــخصا برنامه مــدون دارد، گفت: نرخ 
ارز در اقتصــاد ما عامل اصلــی بی ثباتی اقتصاد و 

تثبیت اقتصادی در این زمینه ضروری است.
محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانــک مرکزی در 
ســی امین همایش سالانه سیاســت های پولی 
و ارزی با اشــاره به آنچه که بانــک مرکزی انجام 
داده و آنچه می خواهد انجام دهــد، بیان کرد: ما 
متعهدیم که بانک مرکزی در یک فضای شــفاف 
سیاست های خود را اعام کند و به اجرای آن چه 

اعام کرده متعهد شود.
وی با اشــاره به ضرورت ها و سیاست های تثبیت 
اقتصادی، با ارائه تعریفی از سیاست تثبیت گفت: 
سیاست تثبیت به معنی سیاســت ها و اقدامات 
طراحی شده توســط دولت و بانک مرکزی طی 
دوره بی ثباتی اقتصــادی )رکود تــورم بیکاری 
بحران بدهی و غیره( در راستای بازگرداندن ثبات 
به اقتصاد اســت؛ بنابراین منظور ما شاخص های 

اقتصاد کان و هدف ما کنترل تورم است.
رئیس کل بانک مرکزی به فرمایش رهبری درباره 
سال مهار تورم اشاره کرد و گفت: برای اجرای یک 
سیاست باید آن را در چارچوب یک نظریه علمی 

انجام دهیم. نظریه ما تثبیت اقتصادی است.
وی اظهار کرد: نــرخ ارز در اقتصاد ما عامل اصلی 
بی ثباتی اقتصاد و تثبیت اقتصادی در این زمینه 

ضروری است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به نظر مکاتب 
مختلف برای ورود سیاســت گذار و دخالت برای 
کنترل بی ثباتی ها گفت: نمی توان کنار نشســت 
تا اقتصاد به ثبات برســد و برای ایجاد ثبات باید 

دخالت کرد.
فرزین گفت: مجموعه سیاست هایی که در بانک 
مرکزی و ســایر دســتگاه های اقتصــادی انجام 
می دهند را به عنوان سیاست تثبیت می شناسیم.

رئیس کل بانک مرکزی افزود: پس از بیانات رهبر 

انقاب برنامه ای بــرای مهار تورم و رشــد تولید 
تدوین کردیــم و پس از تایید از ســوی دولت در 

دستور کار قرار گرفته است.
 البته از سیاســت های مالی غافل نیستیم و این 
سیاســت های مالی و پولی باید با هم هماهنگ 
باشــند تا اثرگذاری داشته باشــند.رئیس کل 
بانک مرکزی در ادامــه تاکید کرد: موضوع نرخ 
ارز، همه را نگــران کرده، البتــه در هفته های 
اخیر کاهش  یافته اســت. نوســان نــرخ ارز به 
ســایر بازارها عامت می دهد و باعث بی ثباتی 

می شود.
فرزین گفت: تقاضای ارز در بازار غیررســمی ما 
عموماً مربوط به چند عامــل از جمله قاچاق، فرار 
ســرمایه و تقاضای ارز برای پوشش زیان  )کاهش 
قدرت خرید احتمالی ناشــی از نااطمینانی های 

آینده( است.
وی در ادامه با اشــاره به منابع عرضــه ارز در بازار 
غیررسمی گفت: منابع اصلی عرضه ارز نیز شامل 
صادرکنندگان کالاهــای قاچاق، صادرکنندگان 
کالاها و خدمــات )عدم ایفــای به موقع تعهدات 

ارزی( هستند.
فرزین گفت: برخی به بازار غیررسمی می گویند 
بازار آزاد در حالی که هیچ بــازاری بدون مقررات 
و تنظیم گری نیســت. بازار ارز آزاد دنیا فارکس 
است که پر از مقررات است و هیچکس نمی تواند 
پــول قاچــاق در آن معامله کند اینطور نیســت 
که شناســایی صورت نگیرد و معلوم نباشــد چه 

پول هایی معامله می شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به ویژگی های 
بازار غیررســمی اظهار کرد: درجه بالای ریسک 
فعالیت فعــالان این بازار، دسترســی محدود به 
اطاعات، کم عمق بودن بازار، حساســیت پایین 
نســبت به متغیرهای بنیادی و حساسیت بالای 
نرخ نسبت به اخبار تحولات سیاسی و بین المللی 

از ویژگی های بازار غیررسمی ارز است.
وی ادامه داد: در این بازار بســتر مناســبی برای 

ســفته بازی و معامــات فردایی فراهم اســت و 
متاســفانه از شــبکه های اجتماعی در راستای 

تعیین قیمت غیرواقعی ارز استفاده می شود.
فرزین با اشــاره به شــاخص های کلیدی در بازار 
غیررســمی از ســال ۹۰ تاکنون تصریــح کرد: 
ضریب تغییرات بسیار بالاســت و به عنوان نمونه 
در ســال ۹۷ حدود ۳۰ درصد و در ســال ۱۴۰۱ 
حدود ۱۹.۵ درصد تغییر کرد و سال ۹۱ هم ۲۸.۴ 
درصد شد. با توجه به این مسائل سیاست تثبیت 
حائز اهمیت اســت چرا که هیچ ثباتی در این نرخ 

وجود ندارد.
وی با اشاره به حساســیت های اخیر گفت: وقتی 
یک اظهار نظر دروغ و بی اســاس بــازار را برهم 
می زند یعنی بــازار ارز بســیار بی ثبات اســت. 
تحولات دلار در بازار غیررسمی ناشی از انتظارات 
است که تغییر می کند که بیشتر ناشی از تحولات 
سیاسی و روابط خارجی و مسائل تحریمی است و 

هیچ دلیل بنیادی ندارد.
رئیــس کل بانک مرکــزی تاکید کــرد: رابطه 
نــرخ دلار در بــازار غیررســمی و ســکه ۹۰ 
درصد، با مسکن شــهر تهران ۶۱.۵ درصد و با 
خودروهای خارجی ۶۵ درصد اســت؛ بنابراین 
رابطه عمیقی بین بــازار دارایی و دلار این بازار 

وجود دارد.
وی در پاسخ به این پرســش که چرا تثبیت مهم 
اســت، اظهار کرد: نرخ تورم بالاست و نوسانات 
بیش از حد معمول اســت. فعــالان اقتصادی و 
مردم بــه سیاســت های اعامــی توجه کمی 

دارند.
 القای دلهره و ترس از آینده به روال عادی تبدیل 
شــده و عملکرد شــاخص ها هم به بی اعتمادی 
دامن زده است در نتیجه تثبیت اقتصادی سپس 
اجرای سیاست اصاحی ضروری است. همچنین 
تقویت حکمرانی و اعتباربخشی به سیاست های 
پولی و ارزی و اعتباری لازم اســت کــه باید برای 

تحقق تثبیت عملیاتی شود.

خریدار  با هــدف تأمین برق پایدار در اســتان 
تهــران برنامــه مدیریت بــار در بخــش اداری 
پایتخت و دو اســتان همجوار قم و البرز به صورت 

گسترده تری اجرایی می شود.
حبیب قراگوزلو ضمن مهم خواندن تغییر ساعت 
اداری طبق مصوبه هیأت وزیــران افزود: اجرای 
این مصوبه نقش بســیار زیادی در کاهش مصرف 
برق بخش اداری خواهد داشــت و در کنار آن نیز 
با ارائه آموزش های عمومی و تخصصی نسبت به 
مدیریت بار در این بخــش می توانیم میزان قابل 
توجهــی صرفه جویــی در مصرف برق داشــته 

باشیم.
وی با اشــاره بــه تأثیرگــذاری اقدامات ســاده 
مدیریت مصرف، گفت: خاموش کردن یک لامپ 
اضافه به طــور متوســط ۲۰ وات صرفه جویی به 
همراه دارد، بنابراین هــر کدام از حدود ۹ میلیون 

و۲۰۰ هزار مشترک تحت پوشش این شرکت در 
پایتخت و استان های قم و البرز، یکی از لامپ های 
اضافی خود را خاموش کنند، با صرفه جویی انجام 
شده در هر ساعت، به میزان قابل توجهی می توان 

این انرژی را در بخش صنعت به کار گرفت.
این مقام مسئول با اشــاره به آمار ۶ ماهه نخست 
ســال گذشــته اضافه کرد: بر اســاس آمارهای 
موجود در ســال گذشــته مصرف برق کشــور، 
در بخش صنعتی با رشــد ۷.۶ درصدی و ســایر 
مصارف بــا رشــد ۳.۲ درصــدی همــراه بود و 
همچنین مصرف بخش خانگی بــا برنامه ریزی و 
اجرای طرح های تشــویقی نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته ۲ درصد کاهش را نشــان داد که 
حاکی از موفقیت اجرای طرح های وزارت نیرو در 

زمینه مدیریت مصرف است.
قراگوزلو اضافــه کرد: دوره فراگیر گرم ســال در 

کشور ما از خرداد آغاز می شود و تا پایان شهریور 
ادامه دارد. گرمای هــوا در این ایام و فعالیت لوازم 
خنک کننــده بار شــبکه را ۴۳ درصــد افزایش 
می دهــد، بنابراین ضروری اســت بــرای حفظ 
پایداری شــبکه برق و همینطور رفاه و آســایش 
خود و هموطنانمــان در مصرف برق صرفه جویی 

کنیم.
به گفته این مقام مســئول چنیــن اقدامی باعث 
می شــود محدودیت های برق در بخــش تولید 
کشــور کاهش پیدا کنــد و چرخ هــای تولید و 

اشتغال کشور متوقف نشوند.
وی با اشاره به سامانه برق من و اطاعت جامع آن 
اضافه کرد: این ســوال برای برخی وجود دارد که 
چگونه می توانیم میزان مصرف برق خود را بدانیم 
و آیا مطابق الگوی مصرف هستیم یا خیر یا اینکه 
مصرف برق ما در دوره گرم ســال قبل چه میزان 
بوده است که مصرفمان را نســبت به آن کاهش 
دهیم و مشــمول دریافت پاداش شویم. همه این 
https:// اطاعات در ســامانه برق من به آدرس
bargheman.com و یا نصب اپلیکیشــن برق 
من بر روی گوشــی هوشــمند تلفن در دسترس 

است.
مدیــر عامل شــرکت بــرق منطقــه ای تهران 
در خاتمــه اضافــه کــرد: از تمامی مشــترکان 
خواهشمندیم با تنظیم ســامانه های سرمایشی 
بر روی دمای آســایش ۲۴ درجه ســانتی گراد، 
استفاده از دور کند در کولرهای آبی و خودداری از 
استفاده از وسایل برقی پرمصرف همچون جاروی 
برقی، ماشــین لباسشــویی و اتو در ساعت های 
میانی روز یا ســاعت های اولیه شب، مثل همیشه 
یاری رسان صنعت برق برای تأمین برق مطمئن 

و پایدار مشترکان باشند.
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